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نخستین روزنامه 
اقتصادی ایران

علل ناکامی برندهای تجهیزات پزشکی 

المللی  بین  مدرس   - پیرزاد  مجتبی 
توسعه کسب و کار

در سراسر دنیا برندینگ جهانی و برندینگ بین المللی 
جایگاه والا و ارزشمندی را به خود اختصاص داده اند 
اما متاسفانه در ایران ، این نیاز جدی نادیده گرفته 
شده است و خیلی از آن یاد نمی شود . البته شاید 
به مبحث مهم و  افراد  باور  از دلایل آن عدم  یکی 

حساس برندینگ است .

طوفانی در راه است

علی سعدوندی- کارشناس ارشد بانکی 
و مالی

در جلسه روز گذشته مجلس نمایندگان تصویب 
هفتم  برنامه  کلی  سیاست های  با  مطابق  کردند 
و برای  ایجاد ثبات در سطح عمومی قیمت ها و 
نرخ ارز، دستگاه های اجرائی، بانک ها و مؤسسات 
صادرکنندگان  و  صرافی ها  غیربانکی،  اعتباری 

دولتی یا وابسته به شرکت های دولتی و ....

یادداشت

سرمقاله

متن کامل در صفحه 3  

متن کامل در صفحه 2

رییس اتاق بازرگانی ایران خبر داد :

احتمال تصویب »اف ای تی اف«
جهان اقتصاد: رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: در سال میلادی گذشته 
حجم تولید ناخالص داخلی ایران حدود چهل درصد تولید ناخالص 
داخلی عربستان و ترکیه بوده که این امر اهمیت نکات اقتصادی به 
اتاق  نمایندگان  را نشان می دهد.او که در اجلاس هیات  سیاست ها 
بازرگانی سراسر کشور در مشهد سخن می گفت، اضافه کرد: ما در سال 

٢٠٢٢ حدود ٣٨٩ میلیارد دلار تولید...

انتقادات فراوانی، نه تنها از سوی کارشناسان اقتصادی و منتقدان دولت، بلکه از سوی 
اصولگرایان شناخته شده و کارنامه دار، به تاسیس هیاتی به نام مولدسازی اموال دولت 
صورت گرفت. منتقدان در نقد این هیات و رویکردی که پشت اذهان پیشنهاددهندگان 

این طرح است، مصاحبه ها کردند و قلم ها فرسودند اما با تصمیم روز یکشنبه ٩ مهرماه 
14٠٢ نمایندگان مجلس به نظر می رسد طرفداران تشکیل این هیات نه تنها از این 
طرح پا پس نکشیدند، بلکه جای پای آن را در برنامه های کلان توسعه کشور از جمله 

برنامه هفتم کاملا محکم کردند. به این ترتیب امکان قرار گرفتن درآمدهای این طرح 
در ردیف بودجه های سالانه نیز مهیا شد و مولدسازی با تمام حواشی آن سر و شکل 

قانونی به خود گرفت.

با تصمیم بهارستان نشینان ؛

مولد سازان پا سفت کردند
صفحه2

صفحه 3

گزارش

ویترین

صفحه 6

 رشد تسهیلات خرد
 از رویا تا واقعیت

»زنگزور« کوره انرژی 
ایران را گرم نمی کند!

  در حالیکه زمزمه های احداث  پروژه خط لوله صادرات گاز آذربایجان-
نخجوان با همکاری ترکیه به گوش می رسد اما کارشناسان این  حوزه 

معتقدند، هرخط انرژی که بدون ...

 کورسوی حداقل بگیران 
بر باد رفت؟!

صفحه4

صفحه 5

صفحه 3

تله پیمان سپاری ارزی

یحیی آل اسحاق - رئیس اتاق بازرگانی 
مشترک ایران و عراق

پیمان سپاری ارزی سابقه طولانی در کشور دارد. 
از اول صادرکنندگانی که کالا را صادر می کردند، 
متعهد بودند که ارز حاصل از صادرات را به کشور 
و  قوانین  و  شکل  و  اسم  گداری  گاه  برگردانند. 
مقررات مربوط به آن تغییر می کند. یعنی اصل این 

است که ارز صادر کنندگان کشور، ...

یادداشت

متن کامل در صفحه 4

آگهي مناقصه عمومي شماره 1402/30/ع 
شرکت معدني و صنعتي گل گهر )ســهامي عام( در نظر دارد “ خدمات مهندسي، تأمين کالا، ساخت و نصب تجهيزات براي آسانسور ساختمان 

فيلترپرس کارخانه بهبود کيفيت خط چهارم توليد کنسانتره خود را بصورت توأم )EPC( “ از طريق برگزاري مناقصه عمومي به پيمانكار واجد شرايط 

و دارای پروانه طراحی و مونتاژ آسانســور از اداره صنعت ، معدن و تجارت واگذار نمايد. لذا متقاضيان مي توانند جهت اخذ اسناد مناقصه به وبسايت 

اين شــرکت به نشانی WWW.GEG.IR بخش مناقصه و مزايده مراجعه و اسناد مذکور را به همراه فرم پرسشنامه ارزيابي تأمين کنندگان دانلود 

نمايند. آخرين مهلت تحويل پاکات ساعت 14 روز يكشنبه مــــورخ 1402/07/30 در محــل دفترکميسيون معـاملات مجتمع و يا دبيرخانه دفتر 

مرکزی تهران مي باشد. ضمناً بازديد از محل اجراي موضوع مناقصه روز يكشنبه مورخ 1402/07/23 مقرر شده است و حضور در آن الزامی می باشد. 

شــايان ذکر است فرمت ضمانت نامه های شرکت در مناقصه بايســتی عينأ مطابق با فرمت ارائه شده در اسناد مناقصه تهيه گردد. شرکت معدني و 

صنعتي گل گهر در قبول يا رد هر يك از پيشنهادات بدون نياز به ذکر دليل و بدون جبران خسارت مختار مي باشد. 

کميسيون معاملات شرکت معدني و صنعتي گل گهر 

خودرو گردن گیر نداردخودرو گردن گیر ندارد
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اخباراقتصاد

حذف هزینه زمین برای ساخت 
پروژه های نهضت ملی مسکن

وزرای راه و شهرسازی و جهادکشاورزی در جلسه 
وضعیت  از  گزارش هایی  اقتصادی،  شرایط  رصد 
تأمین مالی پروژه های مسکن و آخرین وضعیت 

کالاهای اساسی ارائه کردند.
اقتصادی  صبحگاهی  هفتگی  جلسات  ادامه  در 
دولت، صبح یکشنبه جلسه رصد شرایط اقتصادی 
به ریاست دکتر سید ابراهیم رئیسی و با حضور 

اعضای تیم اقتصادی برگزار شد.
از  گزارشی  شهرسازی  و  راه  وزیر  جلسه  این  در 
وضعیت تأمین مالی پروژه های مسکن ارائه کرد و 
با بیان اینکه با تدابیر دولت مردمی هزینه زمین 
برای ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن صفر 
شده است بر ضرورت برنامه ریزی برای تأمین اقلام 
فولاد  و  از جمله سیمان  اساسی ساخت مسکن 

تأکید کرد.
همچنین وزیر جهادکشاورزی با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته برای ایجاد تنوع در مبادی ورودی و 
تأمین کنندگان کالا، گزارشی از آخرین وضعیت 

کالاهای اساسی ارائه کرد.

ایجاد تعهد مالی برای صندوق های 
بازنشستگی ممنوع شد

با تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی، ایجاد 
هر گونه تعهد مالی برای صندوق های بازنشستگی، 
بیمه ای و شهرداری ها بدون تأمین اعتبار مورد نیاز 

ممنوع شد.
 نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 

با بند )پ( ماده 1٨ این لایحه موافقت کردند.
بر اساس این مصوبه، ایجاد و تحمیل هرگونه بار 
مالی مازاد بر ارقام مندرج در قوانین بودجه سنواتی 
در دستگاه اجرایی، به اشکال مختلف تصویب نامه، 
تغییر  تشکیلات،  تغییر  دستورالعمل،  بخشنامه، 
ضرایب،  تغییر  صورت  )به  کارگزینی  احکام 
افزایش  و  مشاغل  طبقه بندی  و  حقوقی  جداول 
مبنای حقوقی(، اعطای مجوز هر نوع استخدام و 
بکارگیری نیرو، خرید تضمینی، جبران زیان، جایزه 
صادراتی و نظایر آن ممنوع است. مسؤولیت اجرای 
این حکم بر عهده بالاترین مقام دستگاه اجرایی و یا 

مقامات مجاز و مدیران مالی مربوط است.
این لایحه،  بر اساس، تبصره 1 بند پ ماده 1٨ 
به منظور جلوگیری از افزایش تعهدات بودجه ای، 
هر نوع تصمیم گیری توسط دستگاه های اجرایی و 
مراجع تصمیم گیری و شوراها، هیأت های امنای 
دانشگاه ها و مجامع عمومی شرکت های دولتی، در 
خصوص افزایش تعهدات بودجه، بدون پیش بینی 
عنوان تصمیم و بار مالی آن به صورت شفاف در 

قانون بودجه ممنوع است.
هفتم  برنامه  لایحه  ماده 1٨  )ث(  بند  با  مطابق 
توسعه، ایجاد هرگونه تعهد مالی بدون تأمین اعتبار 
مورد نیاز برای صندوق های بازنشستگی، بیمه ای، 
شهرداری ها و نهادهای عمومی غیردولتی ممنوع 

است.

رویکرد صندوق توسعه ملی در حال 
تغییر است

رویکرد  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
این  و  است  تغییر  حال  در  ملی  توسعه  صندوق 
موضوع در جلسه سران قوا مورد بحث قرار گرفت.

آزادی خواه در جلسه علنی  حجت الاسلام احد 
رسیدگی  جریان  در  و  اسلامی  شورای  مجلس 
اسلامی  توسعه جمهوری  هفتم  برنامه  به لایحه 
اساس  بر  گفت:  اساسی،  قانون  اخطار  در  ایران 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، سهم صندوق توسعه 
ملی مشخص است، این در حالی است که رئیس 
سازمان برنامه و بودجه می گوید که اگر کم آمد، از 
صندوق برمی داریم که اقدام بر خلاف اصل 11٠ 

قانون اساسی است.
وی تاکید کرد: برداشت از صندوق توسعه ملی برابر 
قانون است و اذن مقام معظم رهبری را می خواهد 
و هر سال نیز برای برخی موضوعات بعد از اذن 
را  ملی  توسعه  صندوق  از  برداشت  حق  رهبری 

داریم.
محمدباقر قالیباف در پاسخ به این نماینده، گفت: 
رویکرد صندوق توسعه ملی در حال تغییر است و 
این موضوع نیز در جلسه سران قوا مورد بحث قرار 
گرفته و در حقیقت با حضرت آقا مطرح شده است.

قانون مولدسازی وجود دارد اما 
اجرا نشده است

به  واکنش  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
نماینده ای که تاکید کرد همه ما نسبت به اجرا 
قانون  گفت:  داریم،  انتقاد  مولدسازی  نشدن 

مولدسازی وجود دارد اما اجرا نشده است.
محمدرضا صباغیان در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی و در جریان بررسی جزئیات لایحه برنامه 
هفتم توسعه، اظهار داشت: همه ما نسبت به اجرا 

نشدن مولدسازی انتقاد داریم.
وی ادامه داد: اگر رهبری هیأت مولدسازی را مطرح 
کردند، برای ایجاد فرصتی بود اما ما می خواهیم در 
برنامه هفتم این موضوع را به قانون تبدیل کنیم، 
قضائیه  قوه  و  مجلس  نظارت  که  قانونی  هم  آن 
را کنار می گذارد؛ اگر مجلس کنار گذاشته شود 
مثل  و مجلس  ایم  داده  امضا  یعنی چک سفید 
قالب یخ هر روز آب می شود.نماینده مردم بافق و 
مهریز در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: باید 
همه ما تابع فرمایشات رهبری بوده و دستورات 
اما متأسفانه می خواهیم  اجرایی کنیم،  را  ایشان 
موضوعی را تصویب کنیم که اگر فردا هر کاری 
هیأت مولدسازی کرد به پای رهبری نوشته شود. 
البته قانون موجود مربوط به این موضوع اجرایی 
 نشده و باید با مقصران برخورد شده و قوه قضائیه

 ورود کند.

انتقادات فراوانی، نه تنها از سوی کارشناسان اقتصادی 
شناخته  اصولگرایان  سوی  از  بلکه  دولت،  منتقدان  و 
شده و کارنامه دار، به تاسیس هیاتی به نام مولدسازی 
اموال دولت صورت گرفت. منتقدان در نقد این هیات و 
رویکردی که پشت اذهان پیشنهاددهندگان این طرح 
است، مصاحبه ها کردند و قلم ها فرسودند اما با تصمیم 
به  مجلس  نمایندگان  مهرماه 14٠٢   ٩ یکشنبه  روز 
نظر می رسد طرفداران تشکیل این هیات نه تنها از 
را در  پای آن  بلکه جای  نکشیدند،  پا پس  این طرح 
برنامه های کلان توسعه کشور از جمله برنامه هفتم 
کاملا محکم کردند. به این ترتیب امکان قرار گرفتن 
درآمدهای این طرح در ردیف بودجه های سالانه نیز 
مهیا شد و مولدسازی با تمام حواشی آن سر و شکل 

قانونی به خود گرفت.
هنوز مشخص نیست منتقدان این طرح در برابر تصویب 
و محکم شدن جایگاه آن در برنامه هفتم چه موضعی 
اتخاذ خواهند کرد اما می توان پیش بینی کرد که هر 
چه پشتوانه قانونی هیات مولدسازی قوی تر شود، دست 

منتقدان نیز کوتاه تر خواهد شد.
مشهورترین منتقد تشکیل این هیات، سال ها نماینده 
حاکمیتی  مختلف  های  مسئولیت  در  و  بوده  مجلس 
نیز حضور داشته است. احمد توکلی از آن اصولگرایانی 
است که خود اقتصاددان و اهل رسانه است و نمی توان 
و  انکار  را  او  بودن  کارشناس  و  به سادگی سوابق وی 
انتقاداتش به این طرح را غیرقابل اعتنا تلقی کرد. وی 

معتقد است تاسیس این هیات ظرفیت و بستری را ایجاد 
می کند که اگر امروز هم در آن تخلفی انجام نشود، نمی 
توان اطمینان داشت که در آینده این اتفاق نمی افتد. 
توکلی خطر این تخلف را تا آنجا می داند که مولدسازی با 
این سبک و سیاق را موجب هتک حرمت قانون اساسی 
برمی شمرد. وی اخیرا در نامه ای سرگشاده به رئیس 

جمهور نیز به صراحت انتقادات خود را تکرار کرد.
انتقادات صريح توکلی به امكان سوء استفاده از 

مولدسازی
توکلی در این نامه نوشته است؛ در مصوبه، هیئت عالی 
فروش  از  حاصل  منابع  درصد   ۵ تا  است  شده  مجاز 
هزینه های  کند که صرف  کارمزد حساب  را  دارائی ها 
اجرایی و ایجاد انگیزه در عوامل و پرداخت پاداش به 
تمام کسانی گردد که در این امر فعالیت مؤثر دارند. 
 ۵ سقف  اصلاح،  به عنوان  بعدی  تغییرات  از  دریکی 

درصد را حذف کردند و تصمیم گیری آن را به آینده 
ای مبهم احاله کرده اند و تعیین سقف را مجری )رئیس 
سازمان خصوصی سازی( پیشنهاد دهد و هیئت عالی 
تصمیم بگیرد و این یعنی احتمالات بدتر از مثالی که 
من به صورت فرضی بیان کرده ام، ممکن الوقوع است. در 
هیچ کجای آیین نامه اعضای هیئت عالی که مهم ترین 
جمع مؤثر در این مصوبه هستند از گرفتن پاداش مستثنا 
برای  بدخواهان  دستاویز  و  دلسوزان  استناد  نشده اند. 
متهم کردن اعضای هیئت عالی شکل تحریف شده ای 
و  دارم  اطلاع  من  که  آنجایی  تا  بود.  من  سخنان  از 
را می شناسم چنین دریافت های  عالی  اعضای هیئت 
در  نمی کنم  فکر  و  است  نگرفته  صورت  ظالمانه ای 
تصورشان هم چنین خیانت هایی خطور کرده باشد. اگر 
هم بخواهند، چون در صف مقامات جای دارند، به آن ها 
اجازه چنین کار های شیطانی داده نخواهد شد. من اگر 

بوده  اشخاص  به  ناروایی  متضمن  که  می زدم  حرفی 
باشد در عذرخواهی صریح و سریع تردید نمی کردم، 
ولی من گزافه نگفتم اینکه آقایان می گویند نگرفته ایم 
و نمی گیریم- گرچه ما هم چنین گمانی داریم- پاسخ 
اعتراض ما نیست. قانون نباید ظرفیت چنین مظالمی 
را برای اشخاص فراهم کند. امروز شما دست در کیسه 

بیت المال نمی کنید فردا هم نمی کنند؟
تولد مولدسازی از بطن خصوصی سازیِ 

برخی از انتقادات مطرح و قابل توجه به مولدسازی – 
جدا از ترکیب سوال برانگیز هیاتی که مامور به این امر 
مطرح  اقتصادی  کارشناسان  سوی  از   – است  خطیر 
مولدسازی  اگر  معتقدند  که  کارشناسانی  است.  شده 
سازی  خصوصی  از  بهتری  و  تر  پیشرفته  مدل  را 
بدانیم چرا از درس های شکست خصوصی سازی در 
شکرخدایی،  فرشید  است؟  نشده  استفاده  مدل  این 
کارشناس اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی ایران در این 
باره به »جهان اقتصاد« می گوید: هیچ کس با نفس 
مولدسازی دارایی های منجمد دولت مخالف نیست اما 
مرکز پژوهش های مجلس و نهادهای پژوهشی مستقل 
بارها گزارش کردند که خصوصی سازی در ایران از مسیر 
به جای خصوصی سازی  و  درست خود منحرف شد 
واقعی، بخش شبه دولتی و خصولتی جایگزین بخش 
دولتی شد. در مواردی نیز خصوصی سازی با تخلفاتی 
همراه شد که خسارت های فراوانی به اموال دولت وارد 
کرد و نهایتا هم دوباره اموال و کارخانه های واگذار شده 
در حالی که خسارتهای زیادی ایجاد شده بود به دولت 
برگشت. معضلی که در خصوصی سازی داشتیم این بود 
که رویکرد کلی سیستم تصمیم گیری کشور تغییری 
نکرده بود و قرار نبود بخش خصوصی قدرتمندی شکل 
بگیرد. اکنون نیز همان رویکرد وجود دارد پس چگونه 
انتظار داریم مولدسازی نتیجه ای غیر از آنچه در مورد 

خصوصی سازی شاهد بودیم، رقم بزند؟

با تصمیم بهارستان نشینان ؛

مولد سازان پا سفت کردند

رییس کل گمرک

واردات ۶.۸۹ درصد افزایش یافت

طلب گندمکاران تا پایان مهر صفر می شود

ایران اعلام کرد:  اقتصاد و رییس کل گمرک  اقتصاد: معاون وزیر  جهان 
تجارت خارجی کشور در نیمه اول سال جاری با 4.٨4 درصد رشد به حدود 

۵4.۶ میلیارد دلار رسید.
به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از تسنیم، محمد رضوانی فر با اعلام این 
خبر گفت: میزان وزنی تجارت خارجی کشور در این مدت ٨۵ میلیون و 
٣٠٠ هزار تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل ٢٣.۷٨ درصد افزایش 

نشان می دهد.
رضوانی فر با اشاره به میزان صادرات قطعی کالاهای غیر نفتی کشور به 
استثنای نفت خام، نفت کوره، نفت سفید و تجارت چمدانی اظهار داشت: در 
مدت یاد شده بیش از ۶۷ میلیون و ۷٠٠ هزار تن انواع کالاهای غیر نفتی 
به ارزش ٢4 میلیارد و 144 میلیون دلار صادر شد که در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل از نظر وزن ٢٩ درصد افزایش و از لحاظ ارزش ٢.۶٢ درصد 

کاهش داشته است.
به گفته وی میزان واردات کشور در نیمسال اول سال جاری به 1۷ میلیون و 
۶٠٠ هزار تن و به ارزش ٣٠ میلیارد و 44٣ میلیون دلار رسید که از افزایش 
۶.٨٩ درصدی در وزن و 11.۶٢ درصدی در ارزش نسبت به مدت مشابه 

سال قبل برخوردار بوده است.
رضوانی فر با اشاره به اینکه در ۶ ماهه نخست سال جاری ٣ قلم عمده 
کالاهای صادراتی شامل گاز طبیعی مایع شده با ٢ میلیارد و ٢٠٠ میلیون 
دلار، پروپان مایع شده با یک میلیارد و ۶٠٠ میلیون دلار و بوتان مایع شده 

با یک میلیارد و ٢٠٠ میلیون دلار بوده است، افزود: متوسط ارزش هر تن 
کالای صادراتی در این مدت از 4۷٣ دلار به ٣۵۶ دلار رسیده است که 

نشانگر کاهش ٢4.۵۶ درصدی است.
وی ادامه داد: ٣ قلم عمده کالاهای وارداتی در این مدت به ذرت دامی با یک 
میلیارد و ۷٠٠ میلیون دلار، گوشی های تلفن همراه با یک میلیارد و ٢٠٠ 

میلیون دلار و دانه سویا با یک میلیارد دلار اختصاص داشت.
وی افزود: متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 1۷٢٩ دلار بوده 
که نسبت به رقم 1۶۵۶ دلار در ۶ ماهه سال گذشته 4.4٢ درصد رشد 

داشته است.
رئیس کل گمرک ایران با اشاره به اینکه بیشترین افزایش ارزش کالاهای 
با رشد  وارداتی در بین 1٠ قلم عمده به ترتیب شامل روغن خام سویا 
1٨٨.۵٣ درصدی، جو با رشد 1٣۷4.۷4 درصدی و گوشی های تلفن همراه 
با رشد 1٣4.٩4 درصدی بوده است، در خصوص بیشترین کاهش ارزش 
کالاهای وارداتی در بین 1٠ قلم عمده در این مدت گفت: برنج با ۷٨.4٩ 
درصد، گندم با 4٩.٢٣ درصد و روغن پالم با 1٢.۷٠ درصد بیشترین کاهش 

را دارا بودند.
به گفته وی در بین اقلام عمده کالاهای صادراتی بیشترین افزایش به لحاظ 
ارزش در این مدت به گاز طبیعی مایع شده با 1٢4.۷٩ درصد، گازهای 
نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل مایع شده با 4٩.٢۷ درصد و اوره با 
41.1٢ درصد و بیشترین کاهش در ارزش کالاهای صادراتی به متانول با 
٢٣.۵٣ درصد، پروپان مایع شده با 1٨.٨4 درصد و میلگرد با 1٢.۵۷ درصد 

اختصاص داشته است.
وی همچنین مقاصد عمده کالاهای صادراتی ایرانی در این مدت را به ترتیب 
چین با ۶.٩ میلیارد دلار، عراق با 4.۵ میلیارد دلار، امارات متحده عربی با ٣ 
میلیارد دلار، ترکیه با ٢.4 میلیارد دلار و هند با 1.1 میلیارد دلار اعلام کرد.

معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران همچنین ۵ کشور عمده مبدا 
کالاهای وارداتی را به ترتیب شامل امارات متحده عربی با ٩ میلیارد دلار، 
چین با ٨.٨ میلیارد دلار، ترکیه با ٣.٣ میلیارد دلار، آلمان با 1.1 میلیارد 

دلار و هند با ٩٨۷ میلیون دلار ذکر کرد.
وی با اشاره به واردات کالاهای اساسی در نیمسال اول سال جاری گفت: در 
این مدت 11 میلیون تن انواع کالاهای اساسی به ارزش ٩ میلیارد و 1٠٠ 
میلیون دلار وارد کشور شد که با اختصاص ۶٢.4۷ درصد از وزن و ٢٩.٩۵ 
درصد از ارزش کل واردات در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایش 1.۵ 

درصدی در وزن و کاهش ۶.14 درصدی در ارزش داشته است.
وی در رابطه با اقلام عمده کالاهای اساسی اظهار داشت: ذرت، دانه سویا، 
روغن دانه آفتاب گردان، برنج، گندم، روغن خام سویا، جو و پالم اویل اقلام 
عمده کالاهای اساسی وارداتی به کشور بودند که در مجموع از نظر وزنی 
۵۵.٢٣ درصد و از نظر ارزشی 1٩.۷٣ درصد از کل واردات کشور را به خود 

اختصاص دادند.
رضوانی فر در رابطه با آمار ترانزیت خارجی کشور در ۶ ماهه نخست سال 
جاری گفت: ترانزیت خارجی کشور در این مدت با رشد ٨.٢4 درصدی به 

۷.۷ میلیون تن رسید.

جهان اقتصاد: در حالی که قرار بود تا پایان شهریور ماه همه مطالبات 
گندمکاران به طور کامل پرداخت و بدهی دولت به کشاورزان گندمکار 
صفر شود اما آن طور که مسئولان وعده داده اند این تسویه حساب تا پایان 

مهرماه انجام خواهد شد.
چندی پیش عطالله هاشمی - رئیس بنیاد ملی گندمکاران - اعلام کرد 
که در تبصره ٢ قانون خرید تضمینی صراحتا آمده که دولت ٢4 ساعت 
بعد از تحویل گرفتن گندم از کشاورزان موظف است بهای گندم را به آنها  
پرداخت کند. همچنین در تبصره ٣ این قانون نیز آمده است که اگر  خلل 
و تاخیری در پرداخت انجام شد باید بر پایه سود میان مدت اعلام شده از 

طرف بانک مرکزی جریمه پرداخت شود.
وی  در ادامه افزود که تاکنون از 1۵۵ همت بهای گندم خریداری شده 
توسط دولت 11٠ همت پرداخت شده و در حال حاضر کشاورزان 4۵ 

همت طلبکار هستند.
بنابر گفته رئیس بنیاد ملی گندمکاران در آخرین جلسه ای که با حضور 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر اقتصاد در شورای قیمت گذاری برگزار 
شد، قول دادند حداکثر تا پایان شهریورماه تسویه حساب کلی انجام شود.

صحبت های رئیس بنیاد ملی گندمکاران در حالیست که با وجود گذشت 
٩ روز از مهرماه هنوز خبری از پرداخت مطالبات باقی مانده گندمکاران 

نیست.
البته داود منظور - رئیس سازمان برنامه و بودجه - در جلسه ۵ مهرماه 
هیات دولت درباره چرایی این تاخیر به خبرنگاران توضیح داد و گفت 
برای  تا آخر شهریور تسویه کنیم، ولی مجوزهایی  بودیم  داده  که قول 
جابه جایی منابع و بودجه گرفتیم تا منابع را جابه جا شود بنابراین تا آخر 
مهرماه تمام مطالبات پرداخت خواهد شد. برای تاخیر در تحقق وعده هم 

از گندمکاران عذرخواهی می کنیم.
نیز در  قالیباف - رئیس مجلس شورای اسلامی  -  همچنین محمدباقر 
جلسه علنی مجلس در ٨ مهرماه اعلام کرد که بر اساس پیگیری های 
انجام شده حداکثر ظرف 1٠ روز آینده کل بدهی دولت به گندم کاران 

پرداخت خواهد شد.
تمام  و  عملیاتی  مقرر  موعد  در  مربوطه  مسئولان  وعده  دید  باید  حال 
موقع  به  تامین  با  کشاورزان  تا  می شود  پرداخت  گندمکاران  مطالبات 

نقدینگی بتوانند خود را برای سال زراعی آینده آماده کنند؟

 مجتبی کاوه  
گروه اقتصاد

طوفانی در راه است
علی سعدوندی- کارشناس ارشد بانکی و مالی

تصویب  نمایندگان  مجلس  گذشته  روز  جلسه  در 
و  هفتم  برنامه  کلی  سیاست های  با  مطابق  کردند 
برای  ایجاد ثبات در سطح عمومی قیمت ها و نرخ 
ارز، دستگاه های اجرائی، بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی، صرافی ها و صادرکنندگان دولتی یا وابسته 
به شرکت های دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی و 
سایر صادرکنندگان حقیقی و حقوقی مکلف هستند 
کلیه اطلاعات مربوط به دارایی های ارزی و جریان 
درآمد ارزی تحت مالکیت خود را تحت ضوابط و 
مطابق با شیوهای که بانک مرکزی مشخص می کند 
در اختیار این بانک قرار دهند. در واقع تردیدی وجود 
ندارد که کنترل ورود و خروج پوا در اکثر کشورها 
روالی عادی محسوب می شود، اما هر گاه این نظارت 
ها جنبه افرذاطی گری به خود می گیرد زمینه نا 
امنی بازار ارز را فراهم می کند . چرا که  با تشدید 
نظارت های اینچنینی بسیاری از افراد از ورود ارز 
های خود به کشور خود داری کرده و به تشدید بازار 

دلالی و واسطه گری دامن می زند .
البته ممکن است این نظارت ها از جنبه پولشویی 
توجیه داشته باشد، اما متولیان پولی و بانکی نمی 
توانند با استناد به کنترل بخشی از زنجیره پول بازار 
را تحت کنترل دراورند . موضوعی که به نظر می رسد 
در سیاست رئیس کل بانک مرکزی دولت سیزدهم 
نیز همچون سایر روسای پیشین نمود یافته و رئیس 
کل سیاست ثبات مصنوعی بازار ارز را در پیش گرفته 
است  با این تفاوت که در دولت نخست اقای روحانی 
روی رشد نقدینگی تمرکز وجود داشت در این دولت 
این  با  است  مسلم  آنچه  اما   ،. بانکی  نظام  کنترل 
رویکرد و با توجه به تداوم روند رشد تورمی اگرچه 
احتمالا در نیمه دوم امسال ثبات ارزی حفظ خواهد 
شد، اما باید در انتظار شکل گیری طوفانی شدید 
کنترل  جای  به  دولت  که  چرا  باشیم.  ارز  بازار  در 
انتظارات تورمی که از طریق بهبود رشد اقتصادی 
و سایر فاکتورهای مرتبط صورت می گیرد تنها به 

کنترل بخشی از زنجیره پول روی اورده است.

اخبار

جهان اقتصاد: نمایندگان مجلس مقرر کردند تا لایحه و 
قانون بودجه کل کشور نباید واجد احکام غیربودجه ای 
یا  دائمی  قوانین  اصلاح  به  منجر  نباید  نیز  و  باشد 

برنامه های توسعه شود.
)شنبه  امروز  عصر  نوبت  علنی  نشست  در  نمایندگان 
بررسی  در جریان  اسلامی  مهرماه( مجلس شورای   ٨
جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، بند )الف( ماده 1٣ 
را جهت بررسی بیشتر به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند.

دولت  لایحه؛  این  ماده 1٣  ارجاعی  الف  بند  براساس 
دو  برای  را  کشور  کل  سالانه  بودجه  لوایح  می تواند 

سال متوالی به طور همزمان ارائه نماید، به نحوی که 
در هرسال ضمن ارائه اصلاحیه بودجه سال بعد، لایحه 
بودجه سال دوم را نیز به مجلس شورای اسلامی تقدیم 

کند.

با بند )ب( ماده 1٣ با 1٠٣ رأی  در ادامه نمایندگان 
موافق، ۶٩ رأی مخالف و ۵ رأی ممتنع از مجموع 1٩٨ 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.
بر اساس بند )ب( ماده 1٣ این لایحه؛ لایحه و قانون 
بودجه کل کشور نباید واجد احکام غیربودجه ای باشد 

و نیز نباید منجر به اصلاح قوانین دائمی یا برنامه های 
توسعه شود.

 محمدباقر قالیباف در خصوص ارجاع بند )الف( ماده 1٣ 
این لایحه به کمیسیون تلفیق گفت: با توجه به ابهاماتی 
که این بند دارد اگر آن را به رأی بگذاریم اتفاق نظری 
که میان دولت و مجلس وجود ندارد. همچنین بحث 
اصلاح ساختار بودجه بحث مهمی بوده و یکی از ارکان 
برنامه هفتم است حتی در جلسه سران هم برای اصلاح 
ساختار بودجه به مدت یک سال و نیم تلاش کرده ایم، 

در آنجا نیز به نتیجه قطعی نرسیده ایم.

با تصویب مجلس رقم خورد؛

ممنوعیت وجود احکام غیربودجه ای در بودجه سالانه

سیمان و فولاد در برزخ ماندن 
یا رفتن از بورس کالا

و  فولاد  شده  کارشناسی  تحقیقات  براساس 
درصد   1٠ تنها  ساختمان   قیمت  در  سیمان 
مسئولان  از  برخی  حال  این  با  دارند  تاثیر 
معتقدند اگر قیمت این نهاده ها کاهش یابد 

می توان مسکن ارزان قیمت ساخت.
به گزارش خبرنگار مهر، مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرسازی در مصاحبه های اخیر خود با 
از بورس  باید  اینکه فولاد و سیمان  به  اشاره 
از  یکی  طبق  است:  گفته  شوند،  خارج  کالا 
مشخص  شده،  انجام  که  آسیب شناسی هایی 
در  سیمان  و  فولاد  عرضه  از  پس  که  شده 
افزایش  با  محصولات  این  قیمت  کالا،  بورس 

رو به رو شده است.
این  سهام داران  قطعاً  است  معتقد  بذرپاش 
نخواهند  قیمت  کاهش  به  میلی  مجموعه 
به  را  مردم  سرنوشت  نمی توانیم  ما  و  داشت 
این موضوع گره بزنیم. البته بعضی از دوستان 
باید  باشد  اگر  کالا  بورس  که  کردند  اظهار 
الگوی  از  و  شود  مدیریت  آن  پایه  قیمت 

مناسبی تبعیت کند.
به گفته وزیر راه و شهرسازی بین من و وزیر 
اقتصاد اختلاف نظری نیست و وزارت اقتصاد 
زیر  که  زیرا  باشد  کالا  بورس  مخالف  نباید 

مجموعه وزارتخانه اقتصاد است.
مهرداد بذرپاش بر حرف خود پافشاری دارد و 
می گوید: با خروج خودرو از بورس کالا شاهد 
اتفاقات خوبی در این بخش بودیم و معتقدم 
می افتد.  هم  فولاد  و  سیمان  برای  اتفاق  این 
با قیمت جهانی در  باید سیمان و فولاد  چرا 

داخل فروخته شود؟
در  فولاد  و  سیمان  عرضه  بذرپاش،  گفته  به 
بورسی ها  برخی  است؛  غلطی  کار  بورس 
دراین باره اصرار دارند، که فولاد و سیمان در 
بورس کالا عرضه شود؛ اگر این کار ادامه یابد 

باید قیمت پایه عرضه در داخل تغییر کند.
امور  وزیر  خاندوزی  سیداحسان  حال  این  با 
اقتصادی  سخنگوی  و  دارایی  و  اقتصادی 
انواع کالاها  دولت که یکی از مدافعان عرضه 
در بورس کالا است در مورد پیشنهاد خروج 
کرده  اظهار  کالا  بورس  از  فولاد  و  سیمان 
ادامه  با  صمت  و  اقتصاد  وزارتخانه  که  است 
و  سیمان  عرضه  خصوص  در  فعلی  وضعیت 
فولاد در بورس کالا موافق هستند و اگر نیاز 
به اصلاحاتی هست، در داخل همین چارچوب 

انجام خواهد شد.
بر  شهرسازی  و  راه  وزیر  اخیر  روزهای  طی 
دستور رئیس جمهور کشور تأکیدات ویژه ای 
است  داده  دستور  رئیس جمهور  است؛  کرده 
باید نهضت کاهش قیمت تمام شده در بخش 
این  اما  باشیم،  داشته  مسکن  و  ساختمان 
موضوع مهم با تداوم عرضه سیمان و فولاد در 

بورس ممکن نیست.
قیمت  می کند  تلاش  دولت  گفت:  بذرپاش 
نهایی مسکن را پایین آورد؛ اول قیمت زمین 
را که در قالب طرح واگذاری ٩٩ ساله است 
به صفر رساند و قیمت مصالح نیز باید کاهش 
یابد اما دستمزد نیروی انسانی مثل کارگر و 

تکنسین را نمی توانیم کاهش دهیم.
وی گفت: در بخش مصالح با کار کارشناسی 
قیمت  می توانیم  هستیم  مطمئن  شده  انجام 

نهایی را کاهش دهیم.
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صنعت و معدن یادداشت

علل ناکامی برندهای تجهیزات 
پزشکی 

مجتبی پیرزاد - مدرس بین المللی توسعه کسب و 
کار

در سراسر دنیا برندینگ جهانی و برندینگ بین المللی 
جایگاه والا و ارزشمندی را به خود اختصاص داده اند 
اما متاسفانه در ایران ، این نیاز جدی نادیده گرفته 
شده است و خیلی از آن یاد نمی شود . البته شاید 
به مبحث مهم و  افراد  باور  از دلایل آن عدم  یکی 

حساس برندینگ است .
یک سازمان تجاری جهت رشد و پیشرفت خود، بطور 
جدید  فرصتهای  یافتن  برای  تلاش  در  باید  مرتب 
باشد. جهانی شدن و ورود به بازارهای بین المللی 
نیروی محرکه قویی شده است که تعداد شرکت ها و 
سازمانهایی که وارد عرصه جهانی شده اند را بشدت 
افزایش داده است. همگام با جهانی شدن و فرایند 
جهانی سازی، شاهد کاهش موانع سنتی و قدیمی 
ورود سازمانها به بازارهای جدید هستیم و در کنار آن 
البته شدت رقابت به اوج خود رسیده است و تعداد 

رقبا در هر بخشی بسیار قابل ملاحظه شده اند.
بزرگ  تجاری  نام  یک  داشتن  یا  جهانی  برندینگ 
تواند  می  کارها  و  کسب  از  خیلی  برای  جهانی 
مثل ناجی عمل کند . زیرا تحریم های اقتصادی ، 
سختگیری های ارتباطی و اجرایی در عمل ، رقبای 
نوظهور و ... از جمله عواملی است که بر برندهای بین 
المللی اثرگذار نیستند ، در کنار این عوامل داشتن 
بازار  شاید  حالیکه  در  المللی  بین  خوب  بازار  یک 
داخلی کشش بالایی برای محصول را نداشته باشد  
و یا کسب و کار در داخل کشور اصلا بازاری نداشته 
باشد از جمله عوامل دیگری است که سرمایه گذاری 
برای خلق یک برند بین المللی را توجیح می کند و 

آن را به یک راه حل کارا تبدیل می کند.
با بالا رفتن قدرت برند در سطح جهانی، شرکت ها 
باید بصورت همزمان ، نسبت به جمع آوری و تحلیل 
داده ها، سازگار کردن برند با جامعه ی هدف بصورت 
تخصصی و طراحی ، نظارت و کنترل استراتژی های 

خود اقدام کنند .
اجبار  در  مهمی  عامل  که  اساسی  نیازهای  از  یکی 
شرکتها برای ورود به بازارهای جهانی است بازارهای 
داخلی  شده  اشباع  کاملا  بعضا  و  محدود  کوچک، 
است و این در حالی است که ظرفیت کاری شرکت 
و سازمان برای تولید و پیشنهاد محصولات مناسب به 
مشتریان بسیار فراتر از بازارهای اشباع شده و محدود 
داخلی است. تجربه ثابت کرده است که سازمانهایی 
که در امر صادرات دخول می کنند تمایل به رشد 
بیشتر، بهره وری بالاتر و تمرکز سرمایه های بیشتری 
بازار  بر  نسبت به سازمانهایی که تمام تلاششان را 

داخلی معطوف می کنند خواهند داشت.
ایرانی  اشتباه مهم کسب و کارهای  به ٨  اینجا  در 
در بازار جهانی اشاره میکنم :ساختن محصولی که 
مشتری خارجی به آن نیاز ندارد، صرف زمان خیلی 
زیاد برای مهندسی محصول به جای مهندسی بازار 
کاربری  رابطه  ساخت  برای  زمان  اختصاص  عدم   ،
هدف  بازارهای  فرهنگ  اساس  بر  کاربری  تجربه  و 
جهانی، تمرکز زیاد روی رقابت با همه برندهای بازار 
هدف به جای تمرکز بر یکتایی در ارزش پیشنهادی.،  
یاد نگرفتن از داده ها، رویه ها ، متدها ، ترندها بازار 
در  ذینفعان  با  ارتباط  برقراری  عدم  جهانی،  های 
 ، غلط  چیزهای  روی  مرکز  تجارت،  ارزش  زنجیره 
عرفی حاصل آزمون و خطا) دوری از فناوری ، علم 
، نوآوری ( و عدم همکاری در شبکه بین المللی و 

بازارهای بین المللی با همسایگان.
یادمان باشد برندینگ جهانی با داشتن یک موقعیت 
جهانی برای برند بسیار متفاوت است و برای تمامی 
برندینگ جهانی  با موقعیت جهانی  کسب و کارها 
راه حل نیست ، اما آنچه قابل تامل است برندینگ 
بین المللی و برندینگ جهانی یک راه حل کارا برای 
افزایش اعتبار و عمر برند و ارتقای بهره وری کیفیت 
ایرانی  گذاران  سرمایه  و  تاجرین  است.  برندینگ 
تفکری در سطح تفکر جهانی ندارند. آنها اساسا تعریف 
درستی از موفقیت ندارند. تنها معیار موفقیت شرکت 
های ایرانی معیارهای مالی هستند. “درآمد، فروش، 
سود و ...' اما معیار موفقیت در شرکتهای بین المللی 
صرفا به نسبتهای مالی بر نمی گردد. بلکه آنها به 
تصویری که ذینفعانشان از آنها می سازند هم حساس 
هستند و مدام بهبود تصویر سازمانی خود را در دستور 
کار دارند. آنها می دانند که مشهور بودن کافی نیست 
محبوبیت  دانند  می  و  بود.  هم  محبوب  باید  بلکه 
پلکان موفقیت را هموارتر می سازد. آنها فهمیده اند 
که صرفا داشتن مشتری نشانه عملکرد خوب نیست 
بلکه داشتن مشتری راضی است که نشانه درست 
ناکامی بین  از دلایل  عمل کردن است. یکی دیگر 
 HRM انسانی داخلی به منابع  المللی عدم توجه 
است.شرکت های ایرانی همچنان کارمندان خود را 
در آخرین سطح توجه و در شمار اولین هزینه های 
سازمان خود میبینند و نه دارایی مشهود و ارزشی! 
شرکتی که هنوز مشتریان درونی خود )کارکنانش( 
را نتوانسته راضی کند چگونه می تواند به راضی نگه 
داشتن مشتریان بیرونی خود امید داشته باشد. بر این 
از معیارهای شکل گیری تصویر  اساس یکی دیگر 

سازمانی، نحوه رفتار شرکتها با کارکنانشان است.
مشتریان مهم به شرکتهایی که به کارکنان خود بها 
نمی دهند، اعتماد نخواهند کرد. شرکت های بین 
المللی در حوزه محیط زیست و مسئولیت اجتماعی 
بسیار پیش رو و اثرگذارند. البته نه در حد شعار و 
اند.  باهوش  بشدت  روز  امروزه  مردم  چراکه  شوآف 
و البته داستان تکراری و همیشگی که جز اساس و 
وظیفه ی اولیه ی هر برند و محصولی می باشد و آن 
کیفیت همیشه گیست. نه مقطعی! بازارهای صادراتی 
تنها برای عملکرد برتر، تولیدات برتر یا خدمات برتر 
بهای عالی میپردازد. اولین کار در مدیریت صادرات 
، تعیین و بهبود بخشیدن به حوزه ای است که می 
توانید در آن نسبت به رقبای خارجی در بازار هدف 
برتر باشید. اگر می خواهیم برندی مطرح در عرصه 
جهانی یا حداقل منطقه داشته باشیم و شویم، اگر 
شرکتهای  و  سازمانها  به  مردمانمان  داریم  دوست 
کشورشان افتخار کنند، راهی نداریم جز اینکه ماهم 
علمی  مفاهیم  عرضه  در  موفقیت  از  را  تعریفمان 
بازاریابی بین المللی و برندینگ بین المللی، اصلاح 
مدت  کوتاه  منافع  به  را  مدت  بلند  منافع  و  کنیم 

نفروشیم.

کارت بازرگانی حذف نمی شود
رئیس اتاق ایران ضمن اشاره به عدم حذف کارت 
بازرگانی، گفت: حذف نهادهایی مثل بورس فقط 
به افزایش رانت و فساد دامن می زند. راه مهار تورم 

کاهش نقدینگی است.
به گزارش خبرنگار مهر، حسین سلاح ورزی امروز 
ایران  بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیأت  نشست  در 
اتاق  مالی  بار صورت های  اولین  برای  کرد:  اظهار 
تقدیم هیأت نمایندگان شد و البته نشر عمومی هم 
شد. انتشار صورت های مالی از این به بعد به صورت 

سالانه و مداوم خواهد بود.
رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به وضعیت کارت 
کارت  حذف  بر  مبنی  تهدیدی  افزود:  بازرگانی، 
بازرگانی وجود ندارد. در تعامل جدی اتاق بازرگانی 
با نمایندگان مجلس، این پیشنهاد از دستور خارج 
در نسخه نهایی لایحه برنامه هفتم  شد و اساساً 

وجود ندارد.
وی در ادامه به شرایط اقتصادی کشور اشاره کرد 
و گفت: بعضاً اخبار خوشی مبنی بر گشایش های 
دیپلماتیک و یا اخبار غیررسمی برای پذیرش اف 
ای تی اف در سطح دولتمردان به گوش می رسد 
و یا اینکه گفته می شود امکان مذاکرات جدی تر 
و یا رفع تحریم ها وجود دارد اما باز هم در برخی 
از حوزه ها سیاست گذاران محدودیت هایی را بر سر 

راه فعالان اقتصادی ایجاد می کنند.
سلاح ورزی تصریح کرد: در هفته های اخیر شاهد 
کالا  بورس  با  مخالفت  راستای  در  نظراتی  اظهار 
به بهانه گران فروشی و یا به بهانه مقابله با تورم 
هستیم. لازم میدانم امروز مشفقانه به دولت بگویم 
که تجربه گرانبها اما پرهزینه این دست سیاست ها 

را قبل از اجرایی کردن با دقت بررسی کنند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: مهار تورم با کاهش 
نقدینگی عملیاتی می شود که کاهش نقدینگی نیز 
به  نقدینگی  موتورهای  کردن  خاموش  طریق  از 
بانک ها  ناترازی  وسیله رفع کسری بودجه و رفع 

محقق می شود.
و  بورس  مثل  نهادهایی  حذف  داد:  ادامه  وی 
به  هم  دستوری  گذاری  قیمت  کردن  جایگزین 
افزایش رانت جویی و توسعه فساد دامن می زند و 
هم بنگاه ها را زیانده می کند و نتیجه ای جز کاهش 

تولید ندارد.
ظالمانه  تحریم های  اگر  کرد:  تاکید  ورزی  سلاح 
نتوانست اقتصاد ایران را به مرحله فروپاشی برساند 

اما این سیاست ها حتماً این کار را می کند.
چراغ  دولت  قبل  سال  مثل  گفت:  ادامه  در  وی 
در  است.  بودجه 14٠٣  تدوین  در حال  خاموش 
بخش  ارکان  از  هیچکدام  از  بودجه  تدوین  ستاد 
خصوصی دعوت نشده است. توصیه می کنیم قبل 
از اتخاد از هر گونه تصمیم و سیاستی اثراتش را بر 
توان تولید رقابت پذیر در نظر بگیرند زیرا امروز ابر 

چالش کشور ضعف مفرط تولید رقابت پذیر است.
در سال ٢٠٢٢ حجم  اینکه  بیان  با  ورزی  سلاح 
تولید ناخالص داخلی ٣٨٩ میلیارد دلار بوده یعنی 
4٠ درصد از کل تولید ناخالص داخلی عربستان، 
این  اقتصاددانان کشور  توصیه همه  کرد:  تصریح 
آینده  دهه  در  کشور  اولویت  مهم ترین  که  بوده 
افزایش توان تولید رقابت پذیر باشد اما دولت در 
تدوین بودجه ها به این موضوع توجهی نداشت؛ به 
عنوان مثال دولت نرخ مالیات بر سود شرکت ها را 
کم کرد اما باز با حذف معافیت ها و حمایت های 

مالیاتی دیگر، این اقدام خوب دولت خنثی شد.
درک  را  دولت  بودجه  کسری  اهمیت  افزود:  وی 
می کنیم و دولت باید امکان ارائه خدمات عمومی با 
کیفیت مطلوب همچون آموزش و امنیت را داشته 
باشد اما سیاست هایی که امروز می بینیم به منزله 

تضعیف بنیه تولید و سرمایه گذاری است.
ایران تاکید کرد: دولت باید  اتاق بازرگانی  رئیس 
سرعت بخشیدن به سیاست های تنش زدا را ادامه 
دهد و منافع حاصل از صادرات نفت و گاز را در 
و  کند  گذاری  تولید سرمایه  زنجیره های  تکمیل 
ببخشد.  خارجی سرعت  گذاری  سرمایه  ورود  به 
عمق بازار اوراق بدهی دولت باید بیشتر شود و رفع 

کسری بودجه همزمان با اوراق جلو رود.
وی در ادامه اظهار کرد: یکی از هدف گذاری های 
درصدی  سالانه ٢٣  رشد  هفتم  برنامه  در  خوب 
اعمال  با  گذاری  هدف  این  اما  است  صادرات 
برای  اعتبار  دارای  و  روشن  ارزی  بسته  سیاست 
بخش خصوصی محقق می شود. با این حال احکام 
وجه  هیچ  به  هفتم  برنامه  در  ارزی  سیاست های 
کشور را در دستیابی به این هدف کمک نمی کند.
سلاح ورزی اضافه کرد: جهش نرخ ارز و تورم های 
بالا در سالهای اخیر هزینه های تولید را به شدت 
پذیری کشور در بخش  رقابت  و قدرت  برده  بالا 
یافته است.  صادرات صنعتی و کشاورزی کاهش 
بنابراین در صورت اصرار بر این سیاست های ارزی و 
پیمان سپاری ارزی، قطعاً صادرات کاهش می یابد.

طرفدار  خصوصی  بخش  فعالان  شد:  یادآور  وی 
افزایش نرخ ارز نیست بلکه خواسته ما این است که 
سیاست های ارزی بر اساس ثبات نرخ ارز حقیقی 
برای یک دوره معین تعیین شود. سیاست دولت به 
جای تاکید بر نرخ ارز، باید بررسی اثر سیاست ها 
بر قدرت رقابت پذیری باشد. در صورتی می توانیم 
تورم را مهار کنیم که این سیاست ها را به درستی 
اعمال کنیم.رئیس پارلمان بخش خصوصی تاکید 
کرد: در همه کشورها پیمان سپاری یک سیاست 
موقت برای یک دوره زمانی است اما ما 4٠ سال 
است که با شدت و ضعف با پیمان سپاری ارزی 
در  گفت:  همچنین  ورزی  هستیم.سلاح  مواجه 
ادامه ناترازی انرژی و مشکلات ناشی از قطع برق و 
زیان های وارده بر بخش تولید به نظر می رسد این 
داستان در زمستان همراه با قطع گاز تکرار شود.وی 
گفت: در تابستان عمدتاً روش جبران کمبود برق، 
کاهش عرضه بود. عملًا نتیجه این اقدام را در شامخ 

دیدیم که چه اثر جدی روی تولید گذاشت. 

حذف  که  بود  گذشته  هفته  اواخر  اقتصاد:  جهان 
سامانه یکپارچه  خودرو در خروجی برخی رسانه ها 
قرار گرفت و تحلیلی زیادی در خصوص این اقدام 
در  شد   مطرح  کارشناسان  سوی  از  وزارت صمت 
نقل  و  حمل  صنایع  معاون  منطقی،  منوچهر  واقع 
ثبت نام  دوره  سومین  که  بود  گفته  صمت  وزارت 
در سامانه یکپارچه فروش خودرو برگزار نمی شود و 
روش عرضه خودرو تغییر می کند.او گفته بود که »با 
توجه به افزایش عرضه خودروها و آغاز واردات، بازار 
خودرو به تعادل می رسد و دیگر نیاز نیست تا فروش 
خودرو به روش قبل اجرا شود؛ بنابراین روش عرضه 
به صورت فروش مستقیم و از کارخانه خواهد بود.« 
و این اتفاق از روز شنبه ٨ مهر کلید خواهد خورد، 
اگرچه که این اظهارت چندان پایدار نماند به فاصله 
یک روز منطقی سخنان خود را تکذیب کرد و ان را 
شیطنت رسانه ای خواند بی چاره رسانه ها به گفته 
معاون وزیر صمت عرضه خودرو به صورت مستقیم 
توسط خودروسازان، در قالب سامانه یکپارچه انجام 
خواهد گرفت و دیگر خبری از عرضه انبوه نیست!. 
همچنین روابط عمومی شورای رقابت نیز بلافاصله 
را  یکپارچه  سامانه  منطقی حذف  با  همسو  نسبت 
تکذیب کرد . موضوعی که کمی تامل در اظهارت 
باید در  نوید را می دهد که  این  تکذیب کنندگان 
انتظار اتفاقی خاص در بازار خودرو باشیم . اگرچه که 
تجربه نشان داده تصمیمات اینچنینی که با تکذیب 

همراه هستند هیچ گاه موفق نشده اند بازار ملتهب 
خودرو را سامان بخشند

منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل و نقل وزارت 
صمت اخیرا خبر داده بود که سومین دوره ثبت نام 
در سامانه یکپارچه فروش خودرو برگزار نمی شود و 

روش عرضه خودرو تغییر می کند.
او گفته بود که »با توجه به افزایش عرضه خودروها 
و آغاز واردات، بازار خودرو به تعادل می رسد و دیگر 
نیاز نیست تا فروش خودرو به روش قبل اجرا شود؛ 
بنابراین روش عرضه به صورت فروش مستقیم و از 

کارخانه خواهد بود.«
منطقی همچنین زمان عرضه جدید خودرو را هم 
تعیین کرده و گفته بود که عرضه به صورت مستقیم 
از ٨ مهرماه شروع می شود.اما به فاصله چند ساعت 
و فردای آن روز یعنی جمعه، منطقی در گفتگویی 
و  کرد  تکذیب  را  خودرو  تخصیص  سامانه  حذف 

توضیحاتی در این باره ارائه داد.
او که خبر حذف سامانه یکپارچه را شیطنت رسانه ای 
دانسته بود، اعلام کرد که عرضه خودرو به صورت 
سامانه  قالب  در  خودروسازان،  توسط  مستقیم 
یکپارچه انجام خواهد گرفت و دیگر خبری از عرضه 
»با  که  است  گفته  صمت  وزیر  نیست.معاون  انبوه 
تولید و عرضه خودرو توسط خودروسازان،  افزایش 
حذف  و  کارکرده  خودروهای  واردات  قانون  اجرای 
این  رقابت،  شورای  توسط  قیمت گذاری  سازوکار 
سامانه در آینده صرفاً برای نظارت بر انجام تعهدات 
خودروسازان به مشتریان فعالیت خواهد کرد و دیگر 
نقشی در جهت فروش یا نوبت دهی نخواهد داشت.«
البته با واکنش شورای رقابت همراه  این اظهارات  
بود به گونه ایکه، سپهر دادجوی توکلی، مدیر روابط 
عمومی این شورا هم حذف سامانه را تکذیب کرد و 
گفت »بر اساس مصوبه ۵4٣ شورای رقابت هرگونه 

شورا  این  مصوبه  به  منوط  عرضه خودرو  در  تغییر 
است و فعلًا هنوز تصمیمی به تغییر در عرضه خودرو 

در سامانه یکپارچه خودرو گرفته نشده است.«
او به این نکته هم اشاره کرد که »البته با توجه به 
جلسات مختلفی که با معاونت حمل و نقل وزارت 
صنعت برگزار شده هنوز تغییری در عرضه خودرو 
به نظر می رسد  اعمال نشده و  در سامانه یکپارچه 
از صحبت های آقای منطقی برداشت نادرست شده 

است.«
فروش  نوبت سوم  که  است  گفته  توکلی همچنین 
آغاز  هفته  این  احتمالا  یکپارچه  سامانه  در  خودرو 
شود.به نظرمی رسد با صحبت های معاون وزیر صمت 
منتظر  باید  رقابت  شورای  عمومی  روابط  مدیر  و 
از  فراتر  که  باشیم  خودرو  بازار  در  جدید  اتفاقات 
تغییر عملکرد سامانه یکپارچه است، چرا که منطقی 
از حذف سازوکار قیمت گذاری توسط شورای رقابت 
جلسات  برگزاری  از  توکلی  دادجوی  و  داده  خبر 
نقل  و  معاونت حمل  و  رقابت  میان شورای  متعدد 
وزارت صمت خبر داده که هنوز نتیجه آن مشخص 
نشده است.حذف قیمت گذاری دستوری و به عبارت 
بازار  برای  رقابت  شورای  تصمیم گیری  پایان  دیگر 
و  خودرو  فروش  روش  تغییر  و  سو  یک  از  خودرو 
انتقال آن به خودروسازان از سوی دیگر به آزادسازی 
فروش خودرو منجر خواهد شد که زمینه های آن را 
سابق بر این در صحبت های علی آبادی وقتی که از 
قیمت گذاری دستوری انتقاد می کرد و یا نامه وزارت 
خصوصی  خودروسازان  ارز  حذف  بر  مبنی  صمت 

شاهد بودیم.
اما اینکه چرا وزارت صمت همسو با شورای رقابت 
رویکرد تکذیب را پیش گرفته و به قولی مسئولیت 
بازار خودرو گردن را نمی گیرد  سوالی است که باید 

تاثیرات ان را در اینده نزدیک در بازار ببینیم.

در پی تکذیب حذف سامانه یکپارچه خودرو

خودرو گردن گیر ندارد

 مهرناز خوشبخت
  گروه صنعت

اخبار

جهان اقتصاد: رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: در سال 
میلادی گذشته حجم تولید ناخالص داخلی ایران حدود 
چهل درصد تولید ناخالص داخلی عربستان و ترکیه بوده 
که این امر اهمیت نکات اقتصادی به سیاست ها را نشان 
می دهد.او که در اجلاس هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
سراسر کشور در مشهد سخن می گفت، اضافه کرد: ما 
در سال ٢٠٢٢ حدود ٣٨٩ میلیارد دلار تولید ناخالص 
داخلی داشتیم در حالی که این ارقام برای عربستان و 

ترکیه به به 11٠٠ و ٩٠۶ میلیارد دلار می رسد .
نجات  راه  می دهد  نشان  بررسی ها  گفت:همه ی  وی 

ایران افزایش تولید رقابت پذیر است اما می بینید که 
این هدف در سیاست ها گم شده است.وی با اشاره به 
اینکه اهمیت کسری بودجه دولت از سوی اعضای اتاق 
درک می شود ، گفت: برای تحقق این هدف دولت لازم 
است به اجرای سیاست تنش زدایی سرعت بخشیده و 
با افزایش درآمدهای نفتی، عایدات را در بخش تولید 
اخبار  ما  گفت:  کند.وی  سرمایه گذاری  پذیر  رقابت 
غیررسمی درباره پذیرفته شدن اف ای تی اف شنیده ایم 
، همزمان امکان مذاکرات جدی تر در اقتصاد وجود دارد 
اما باز هم سیاستگذاران سعی می کنند محدودیت های 

واقعی بر سر راه فعالیت های اقتصادی ایجاد کنند که 
اینکه  به  اشاره  با  می دهم.وی  هشدار  آن  به  نسبت 
در روزهای اخیر به اسم کنترل تورم شامل حمله به 
نهادهای بازارساز هستیم، گفت: تعطیلی بپرس کالا و 
بورس و خروج کالاها از بورس کالا متضمن کاهش تورم 
نیست.تورم در شرایطی کنترل می شود که ماشین تولید 

تورم خاموش شود.
سلاح ورزی اضافه کرد: در حقیقت با حذف ساختار 
بورس شاهد بازگشت نظام قیمت دستوری هستیم که 

در میان مدت انگیزه تولید را از میان می برد.

رییس اتاق بازرگانی ایران خبر داد :

احتمال تصویب »اف ای تی اف«

 ۵ هزار خریدار خودروی وارداتی بلاتکلیف ماندند؛

 تحویل خودرو بدون قیمت!

سربلندی فولاد خوزستان در مصاف با بی برقی تابستانه

با حضور مقامات استان البرز و مدیران عامل شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی و معاونان ایمیدرو صورت گرفت؛

بازدید موثقی نیا از شرکت لکوموتیو مپنا

جهان اقتصاد: در حالی رییس سازمان توسعه تجارت 
به  وارداتی  خودروی  هزار   ۵ تحویل  است،  مدعی 
مشتریان منتظر قیمت گذاری توسط شورای رقابت 
از سوی  هنوز  است،  رقابت مدعی  است که شورای 
اطلاعات  و  گذاری  قیمت  درخواست  صمت  وزارت 
مورد نیاز خودروهای وارداتی جدید ارسال نشده است.

براساس اظهارات جدید ضیغمی رئیس سازمان توسعه 
تجارت تاکنون 1٠٠ دستگاه چانگان براساس نوبت به 

متقاضیان تحویل شده است.
خودروهای  عرضه  چرا  اینکه  در خصوص  وی  البته 
وارداتی با کندی انجام می شود، گفته است: خودروهای 
وارداتی باید توسط شورای رقابت قیمت گذاری شود و 
پس از ابلاغ قیمت نهایی، در سامانه یکپارچه برای 

عرضه به مشتریان و پرداخت وجه، بارگذاری شود.
 رئیس سازمان توسعه تجارت ایران بیان داشت: پیش 
توسط  که  چانگان  وارداتی  تعدادی خودروی  این  از 
سامانه  در  عرضه  برای  بود  شده  وارد  سایپا  شرکت 
این  نهایی  اما در زمان عرضه، قیمت  بارگذاری شد 
بود  نشده  ابلاغ  رقابت  شورای  توسط  هنوز  خودرو 
بنابراین جهت عرضه این خودرو در سامانه یکپارچه، 
پس  اما  شد،  اعلام  الحساب  علی  صورت  به  قیمت 

برای  مشکلاتی  خودرو  این  قیمت  شدن  نهایی  از 
خریداران ایجاد شد و عده ای اعلام کردند که پیش 
مبلغ  چانگان،  خودرو  قیمت  که  نمی کرده اند  بینی 
تعیین شده باشد بنابراین این خریداران  برای تکمیل 

باقیمانده وجه با مشکلاتی مواجه شدند.
وی افزود: برای جلوگیری از تکرار این قضیه منتظر 
هستیم تا شورای رقابت قیمت خودروهای وارداتی را 
ابلاغ کند و سپس عرضه سایر خودروهای وارداتی در 

سامانه انجام شود و ثبت نام کنندگان براساس نوبت 
امکان  اکنون  هم  بگیرند.  تحویل  را  خودروهایشان 
بارگذاری و عرضه حدود 4 تا ۵ هزار خودرو وارداتی 
در سامانه وجود دارد اما از این کار امتناع می کنیم تا 

قیمت نهایی آنها مشخص شود. 
در همین زمینه شورای رقابت معتقد است براساس 
فرایند  رقابت  شورای  اسفندماه 14٠1  مصوبه ۵4٣ 
و  شده  تعیین  وارداتی  خودروهای  گذاری  قیمت 
اما  شود  می  انجام  گذاری  قیمت  روند  آن  براساس 
بر  مبنی  درخواستی  صمت  وزارت  سوی  از  هنوز 
تعیین قیمت خودروهای وارداتی جدید ارسال نشده 
تا براساس آن روند بررسی قیمتی خودروهای وارداتی 

آغاز شود.

به گزارش روابط عمومی، محدودیت های انرژی در 
فولادسازان  گذشته  سال  همچون  امسال  تابستان 
کشور را با چالش هایی جدی روبرو کرد. این شرکت 
ها بخشی از تولید برنامه ریزی شده خود را از دست 
دادند با این وجود فولادمردان خوزستانی در چنین 
شرایطی نیز درایت و سختکوشی را با هم پیوند داده 
از آن خود  را  و 1٨.1 درصد کل معاملات شمش 
کردند و درآمد این شرکت از محل فروش شمش 
 ۵۶ رشد  با  کالا  بورس  داخلی  رینگ  در  فولادی 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به 1٢ هزار 

و ٨4۵ میلیارد تومان رسید.

و  فولاد )شمش فولادی  معامله  آمار، حجم  به  بنا 
اسلب( و آهن اسفنجی شرکت فولاد خوزستان در 
امسال  نخست  نیمه  در  کالا  بورس  داخلی  رینگ 
نشان دهنده  به حدود 1،٠٠٠،٠٠٠ تن رسید که 
موفقیت این شرکت در عرصه رقابتی بازار فولاد با 

وجود دشواری های محدودیت مصرف برق است .
که  صورتی  در  دهد  می  نشان  ها  موفقیت  این 
محدودیت بیرونی برق نبود با تحقق برنامه ریزی 
شده،  بینی  پیش  تولید  و  گرفته  صورت  های 
سودآوری شرکت در نیمه نخست سال بسیار بیشتر 
از میزان کنونی بود و این واقعیتی است که در تحلیل 

و ارزیابی عملکرد شرکت می بایست به آن توجه 
نمود.

فولاد خوزستان همزمان با اجرای پروژه هایی برای 
مگاواتی  نیروگاه ۵٢٠  احداث  مثل  تولید  پایداری 
سیکل ترکیبی و سرمایه گذاری های توسعه ای، 
توانسته جایگاه قابل ملاحظه ای در معاملات شمش 
فولادی و اسلب و آهن اسفنجی در رینگ داخلی 
و  است  امیدواری  مایه  که  کند  آن خود  از  بورس 
تدابیر مدیریتی برای حضور موثر در رقابت بازار فولاد 
در کنار سرمایه گذاری های کلان و آینده نگرانه را 

نشان می دهد.

محمد رضا موثقی نیا معاون وزیر صمت و رئیس هیات 
عامل ایمیدرو، پیش از ظهر امروز از شرکت لکوموتیو 

مپنا دیدن کرد.
معاونت  سرپرست  افضلی  عزیزاله  برنامه  این  طی 
معاون  علی  مقدم  البرز، حسام  استانداری  اقتصادی 
ایمیدرو،  معدنی  صنایع  و  معدن  توسعه  های  طرح 
توانمندسازی  و  برنامه ریزی  معاون  خلوصی  سمیه 
ایمیدرو و نیز یاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه، بهروز رحمتی و غلامرضا ملاطاهری )معاونان 
آقاجانلو مدیرعامل  ایران(, محمد  ملی مس  شرکت 

شرکت ملی فولاد ایران، خدایار کریم نژاد، مدیرعامل 
مدیرعامل  امیرعلی طاهرزاده  تولید،  و  تهیه  شرکت 
عتیقی  ایمان  و  چادرملو  معدنی  و  صنعتی  شرکت 
حضور  گلگهر  معدنی  و  صنعتی  شرکت  مدیرعامل 
لکوموتیو  کننده  تولید  لکوموتیومپنا  داشتند.شرکت 
دیزل، بازسازی و نوسازی لکوموتیو و واگن، انواع واگن 

خود کششی الکتریکی است.
 میزان سرمایه گذاری ثابت: بالغ بر 4 هزار میلیارد 

تومان
اشتغالزایی مستقیم: بیش از ۵٨٠ نفر
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خبرزیر بنایی

تله پیمان سپاری ارزی
بازرگانی مشترک  اتاق  رئیس  اسحاق -  آل  یحیی 

ایران و عراق
پیمان سپاری ارزی سابقه طولانی در کشور دارد. از 
اول صادرکنندگانی که کالا را صادر می کردند، متعهد 
بودند که ارز حاصل از صادرات را به کشور برگردانند. 
گاه گداری اسم و شکل و قوانین و مقررات مربوط 
ارز  این است که  به آن تغییر می کند. یعنی اصل 
صادر کنندگان کشور، حاصل تلاش در داخل است 
و در نتیجه، این ارز باید به داخل کشور برگردد. حالا 
این صورت بوده است که  به  این کار گاهی  شکل 
باید تعهد می سپردند. مثلًا فرش، آهن یا سیمان، 
به یک قیمت تعیین شده در مقابل هر تن یا هر متر 
صادرات، متعهد می شدند که در صورت صادرات 
به میزان مشخص، مقدار مشخصی ارز را برگردانند. 

از  حاصل  ارز  مجبورند  صادرکنندگان  که  وقتی 
مشکلات  سری  یک  با  بازگردانند  را  صادراتشان 
روبرو می شوند و نمی توانند با آن ارز هر کاری که 
ارزها  بین  که  مواقعی  در  دهند.  انجام  می خواهند 
تفاوت نرخ وجود داشته باشد، این کار برای صادر 
کنندگان همراه با ضرر است. یعنی اگر تعهد کننده 
مجبور باشد با قیمت مشخصی ارز را به بانک مرکزی 
بفروشد و کالای مورد نیاز خود را با ارز گرانتری تهیه 
کند، ضرر می کند. در واقع صادرکننده متعهد شود 
به بانک مرکزی ارز خود را با قیمت نیمایی بفروشد 
که حدود ٣۷ تا 4٠ هزار تومان است ولی قیمت ارز 
آزاد، ۵٠ هزار تومان است. به عبارت دیگر دلاری که 
صادرکننده در اختیار دارد، باید با 1٠ هزار تومان 
اختلاف به بانک مرکزی فروخته شود که باعث می 
شود صادرکننده ضرر کند. صادرکننده مایل است 

پول آن ۵٠ هزار تومان را کامل دریافت کند. 
از طرف دیگر دولت هم می گوید چیزی که صادر 
از امکانات کشور استفاده کرده است و  شده است 
گونه ای  به  باید  است  شده  صادر  که  موادی  همه 
ایجاد  تعادل  اقتصاد  در  که  باشد  داشته  ارزآوری 
کند. این مورد  همواره میان دولت و صادرکنندگان 
اختلاف ایجاد کرده است. در مواقعی که قوانین و 
مقررات برای پیمان سپاری ارزی سختگیرانه بوده 
است صادرات آسیب دیده است به نوعی تولید کننده 
برای  تلاشش  و  برده  کمتری  سود  صادرکننده  و 
صادرات کمتر می شود. گهگاهی برای اینکه صادرات 
رشد کند، دولت به صادرکنندگان اجازه می داد در 
این  به کشور کالا وارد کنند.  مقابل صادرات کالا، 
کار به این صورت است که یا صادرکننده، به کشور 
کالا بیاورد یا واحدهای تولیدی، مواد اولیه خود را 
وارد کشور کنند. در این صورت برای صادر کنندگان 
لیست کالایی مشخص می شد که آن کالاها را به 

کشور بیاورند. 
ولی همچنان اصل قضیه تعهد سپاری لازم است، 
این کار می تواند به صورت بازگشت کالا، ارز و یا به 
شکل تعهد صورت پذیرد. این اصل درست است اما 
شیوه آن به اقتضائات زمانی و مکانی بستگی دارد. 
شیوه ای که اکنون برای پیمان سپاری اجرا می شود 
این  برای هر صادرکننده ای،  باید  اما  درست است، 
شیوه به شکل خاص اجرا شود یعنی پتروشیمی ها 
یا فولادی ها به یک شکل، صادر کنندگان خصوصی 
و  کننده  تولید  واحدهای  سایر  و  دیگر،  شکل  به 
صادرکننده به شیوه ای دیگر، باید بتوانند ارز را وارد 

کشور کنند. 
سپاری  پیمان  قوانین  در  داخلی،  اقتضائات  به 
گاهگداری تغییراتی صورت می گیرد. مثلًا در گذشته 
صادرکنندگان فولاد می توانستند از طریق ارز حاصل 
اولیه خود را به کشور وارد کنند  از صادرات، مواد 
اما در حال حاضر باید پول حاصل از صادرات خود 
را به بانک مرکزی بدهند و دوباره از بانک مرکزی 
ارز دریافت کنند، تا کالاهای مورد نیاز خود را وارد 
کنند. بانک مرکزی اعلام کرده است به فولادی ها 
همان ارز دولتی یا ارز نیمایی پرداخت می کند. اما 
این کار همراه با بروکراسی طولانی است، یعنی فولاد 
پول خود را نقد پرداخت می کند اما برای اینکه بتواند 
کالای مورد نیاز خود را وارد کشور کند، باید دو تا 
سه ماه صبر کند تا دولت ارز بدهد. این فاصله دو سه 

ماهه باعث می شود تولید کنندگان ضرر کنند. 
باید کاری کرد که همکاری مجموعه تولید و صادرات 
به گونه ای باشد که هر دو بتوانند به بهترین شکل از 
شرایط استفاده کنند. چنین مسئله ای تا حد زیادی 

به مکان و زمان و سیاست های دولت بستگی دارد.

بررسی تأمین تسهیلات برای 
ابرپروژه راه آهن چابهار-زاهدان

کمیسیون  جلسه  یکمین  و  پنجاه  و  یکصد 
موضوع  با  اقتصادی  هماهنگی  شورایعالی 
از محل  تأمین تسهیلات  بررسی درخواست 
صندوق توسعه ملی برای جلوگیری از تعطیلی 

ابرپروژه راه آهن چابهار-زاهدان انجام شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، یکصد و پنجاه و 
یکمین جلسه کمیسیون شورایعالی هماهنگی 
اقتصادی با موضوع "بررسی درخواست تأمین 
تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی برای 
جلوگیری از تعطیلی ابرپروژه راه آهن چابهار-
زاهدان" و "بررسی درخواست تمدید دوساله 
در  گردشگری"  تأسیسات  مالیاتی  معافیت 

محل دبیرخانه شورایعالی برگزار شد.
دبیر  رضایی  محسن  گزارش،  این  اساس  بر 
با  قوا  سران  اقتصادی  هماهنگی  شورایعالی 
بیان میزان اهمیت این پروژه و عدم پیگیری 
تاکنون  چرا  گفت:  موضوع  اهمیت  درخور 
پیگیری درخور این پروژه انجام نشده است؟ 
این پروژه های راهبردی نباید روی زمین بماند 
که حالا هند و عربستان و رژیم صهیونیستی 

کریدور جایگزین راه اندازی کنند.
برنامه هفتم طوری طراحی شده  افزود:  وی 
جابجا  کشور  در  زیادی  بار  میزان  که  است 
نیاز  جاده ای  مسیر  بر  علاوه  و  شد  خواهد 
از طرفی  داریم.  ریلی  به مسیرهای  بسیاری 
یک طرح استراتژیک بین  المللی برای ایران 
تجاری  لحاظ  از  را  ایران  که  شده  طراحی 
بی خاصیت کنند و در این راستا از شمال و 

جنوب کشور کریدور ایجاد کرده اند.
دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
با بیان اینکه ما باید روی پای خود بایستیم، 
اظهار داشت: نه روسیه و چین و نه آمریکا و 
نه هیچ کشوری دلسوز ما نیست و فقط خود 
ما دلسوز خودمان هستیم. همه از ایران بزرگ 
شده  مظلومیت  دچار  کشور  فلذا  می ترسند 
است و مدیران باید مجاهدانه در حوزه ترانزیت 

و ایجاد کریدورها عمل کنند.
در ادامه فرهاد رهبر نماینده پیمانکار پروژه 
)قرارگاه خاتم الانبیا( با این توضیح که هزینه 
درصد  چابهار-زاهدان ٣٠  آهن  احداث خط 
ریل  این  گفت:  است  جهانی  نرخ  از  ارزان تر 
قرار است ۷.۷ میلیون تن بار از بندر چابهار 
به داخل کشور منتقل کند و ٢1 هزار میلیارد 
تومان بودجه برای تکمیل این پروژه نیاز است. 
سرعت قطار باری روی این مسیر 1٢٠ و قطار 

مسافری 1۶٠ کیلومتر است.
است،  مهم  بسیار  کریدورها  این  افزود:  وی 
اما باید مساله جامع و کامل دیده شود و از 
پروژه ای عمل کردن و برنامه ریزی های بخشی 
اجتناب کرد و کل کریدور را برنامه ریزی و 

راهبری کرد.
قضائیه  قوه  نماینده  و  رئیس جمهور  مشاور 
ادامه داد: قدرت ها می خواهند صلیب طلایی 
یا همان چهارراه حمل و نقل ایران را از حیز 
ترانزیت  ایران  متأسفانه  کنند.  خارج  انتفاع 
داریم  حالا  و  است  داده  دست  از  را  هوایی 

مسیر ترانزیت ریلی را هم از دست می دهیم.
همچنین در ادامه این جلسه محمود غفاری، 
نماینده  و  منابع  مدیر  و  برنامه ریزی  معاون 
وزارت راه و شهرسازی گفت: سال ٩٢ وقتی 
آن  انجام  برای  اراده جدی  پروژه شروع شد 
کشور  اولویت  در  پروژه  این  اکنون  اما  نبود 

است.
در نهایت مقرر شد دستور جلسه در قالب دو 
پیشنهاد دریافت تسهیلات از صندوق توسعه 
ملی و یا دریافت به صورت حواله نفتی جهت 
اطلاع در جلسه سران مطرح و مصوبه آن با 
شرط تضمین پیمانکار مبنی بر اتمام پروژه تا 

زمستان 14٠٣ ابلاغ گردد.
دوم،  جلسه  دستور  برای  و  جلسه  ادامه  در 
اسماعیل برات معاون نماینده وزارت میراث 
در  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی، 
سخنانی گفت: صنعت گردشگری باید جای 
صنعت نفت را بگیرد، هر گردشگر معادل ٣٠ 
بشکه نفت درآمد دارد و چشم انداز ٢٠ ساله 
هم ٢٠ میلیون گردشگر را در نظر گرفته است.
وی افزود: با توجه به رکود گردشگری در پی 
همه گیری کرونا درخواست معافیت مالیاتی 
تأسیسات گردشگری را داشتیم و سازمان امور 
مالیاتی و وزیر گردشگری هم با تمدید ٢ ساله 
موافقت کرده اند و رئیس قوه قضائیه هم قول 

دادند در جلسه شورای سران مطرح کنند.
نماینده سازمان امور مالیاتی نیز در ادامه در 
سخنانی گفت: کشور به منابع نیاز دارد و اگر 
به سوددهی رسیده است ما  کسب و کاری 
باید مالیات بگیریم. از بابت این معافیت سالی 

1٢۵٠ همت درآمد مالیاتی کاهش می یابد.
در ادامه جلسه محسن رضایی دبیر شواریعالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: اگر این 
معافیت مالیاتی تصویب نشود قول دولت به 
بخش خصوصی خدشه دار می شود، از طرفی 
هم ٢۵٠٠ همت در طی ٢ سال درآمد دولت 
کاهش می یابد لذا وزارت گردشگری و سازمان 
شرکت هایی  چه  کنند  تعیین  باید  مالیاتی 

معاف از مالیات می شوند.

تشکیل  بر  کارگران  نمایندگان  که  حالی  در 
دستمزد  دوباره  ترمیم  برای  کار  عالی  شورای 
کارگران تاکید دارند، که معاون وزارت کار اعلام 
کرد تنها یکی از شرکا نمی تواند درخواست بدهد 
نظر  به  که  موضوعی  کند.   اضافه  را  دستمزد  و 
می رسد کور سوی حداقل بگیران را برای ترمیم 
حقوق و دستمزد در نیمه دوم سال بر باد داده 

است.
به  گفته علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط 
کار وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعیطبق قانون 
تورم و  به  با توجه  افزایش حداقل حقوق  میزان 
تورم  تورم است. سال گذشته  اندازه  به  الزاماً  نه 
 ۵۷ حقوق  حداقل  که  حالی  در  بود  درصد   41
فرایند  یک  در  هم  امسال  یافت.  افزایش  درصد 
سه جانبه گرایی، افزایش حداقل حقوق مشخص 
شد. قبول دارم با توجه به تورم شرایط کارگران 
صرف  اما  شده،  مشکل  دچار  کارمندان  حتی  و 
برگزاری  پیشنهاد  کارگران  نمایندگان  اینکه 
باشند،  داشته  را  حقوق  حداقل  افزایش  جلسه 

کافی نیست.
هم  کارفرمایان  فرد،  رعیتی  گفته  به  بنا 
دارند  کارگران  حقوق  تامین  برای  دغدغه هایی 
یک  در  باید  کارگران  دستمزد  افزایش  بنابراین 

فرایند سه جانبه گرایی به دست بیای. 
مرتضوی،  صولت  که  حالیست  در  گفته ها  این 
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی، اوایل شهریور ماه 
اعلام کرد اعضای شورای کار می توانند درخواست 
بازنگری حداقل حقوق کارگران را داشته باشند. 
دستور  در  موضوع  این  درخواست  صورت  در  و 
کار قرار می گیرد و در کمیسیون های کارشناسی 
بررسی خواهد شد و اگر ضرورت داشته باشد، در 
جلسه شورای عالی کار، مطرح می شود و حتماً 

در دستور کار قرار خواهد گرفت.
فرصتی که از دست رفت

اعضای کارگری شورای عالی کار، خواستار بررسی 
شورا  این  نشست  در  کارگران  معیشت  وضعیت 

بودند. اما این نشست برخلاف صراحت قانونی، در 
شهریور ماه تشکیل نشد و عملًا فرصت رسیدگی 
معاون  حالا  رفت.  دست  از  کارگران  خواسته  به 
ماه  مهر  در  این جلسه  برگزاری  وعده  کار،  وزیر 

را داده است.
یکی از مشکلات اصلی کارگران در شورای عالی 
کار این است که در این شورا کارفرمایان و دولت، 
در  را  آرا  سوم  دو  بزرگ،  کارفرمای  عنوان  به 
 1٣٩٩ مزد  مذاکرات  مثل  حتی  و  دارند  اختیار 
می توانند مصوبات شورا را بدون امضای کارگران 
ابلاغ کنند. در سال های گذشته نیز، نشست های 
غالباً  و  می شد  برگزار  آشفته  و  نظم  بدون  شورا 

دولت در آن غایب بود.
با  تومانی،  میلیون   ۷ حقوق  معتقدند  کارگران 
شرایط موجود همخوان نیست و اگر آنها بخواهند 
از زیر خط فقر بالاتر بیایند، باید سه شیفت کار 
و  شان  با  متناسب  کاری  چنین  عملًا  که  کنند 
دولت  دیگر،  طرف  از  نیست.  انسانی  شخصیت 
سود  گرانی  و  تورم  از  استفاده  با  کارفرمایان  و 
خود را دریافت می کنند، اما کارگران که مجبور 
سود  این  از  هستند،  خود  کار  نیروی  فروش  به 
بازار  آشفته  این  در  بالا  تورم  تنها  و   بهرند.  بی 

نصیبشان شده است.
علی اصغر عنابستانی، عضو کمیسیون اجتماعی و 
رئیس کمیته اشتغال، ضمن انتقاد از بی توجهی 
به  عالی  شورای  جلسه  برگزاری  به  کار  وزارت 

گفت:  کارگران  دستمزد  و  حقوق  ترمیم  منظور 
ماده 41 قانون کار تکلیفی برای دولت دارد که بر 
اساس آن شورای عالی کار مکلف است، حقوق ها 
را بر اساس تورم افزایش دهد. البته در این ماده 
کرده  اشاره  هم  کار  نوع  و  منطقه ای  مباحث  به 
است که هیچ وقت، دولت ها اراده ای برای اجرای 

آن نداشتند.
رئیس کمیته اشتغال کمیسیون اجتماعی مجلس 
میزان  درباره  که  مقاطعی  در  گفت:  ادامه  در 
کار  عالی  شورای  در   14٠٢ سال  مزد  افزایش 
تصمیم گیری می شد، ما در کمیسیون اجتماعی 
مکرراً با وزیر کار رایزنی کردیم که باید تورم در 
این  دولت  استدلال  اما  شود  لحاظ  امسال  مزد 
افزایش  از  ناشی  تورم   14٠1 سال  در  که  بود 
تعدیل  و  بیکاری  موجب  حقوق ها  درصدی   ۵۷
ما  است  این  بهتر  و  کارگران شده  از  یک سری 
به امید این باشیم که دولت تورم را کاهش دهد. 
کارمندان  برای  که  درصدی   ٢٠ همان  بنابراین 
نیز کارگران  برای  داشتیم،  حقوق   افزایش 

 لحاظ شود.
توليد وابسته به دستمزد کارگران نيست

دولت  مسئولان  از  برخی  نظر  اظهار  عنابستانی 
به  افزایش حقوق ها  که  این می شوند  مدعی  که 
می زند  لطمه  کشور  در  تولید  شده  تمام  قیمت 
به  گفت:  و  کرد  عنوان  شده  کارشناسی  غیر  را 
لحاظ اعداد و ارقام رسمی، کل دستمزد کارگران 

حدود ۷ درصد قیمت تمام شده تولید را به خود 
هم  درصد   ٢٠ اگر  بنابراین  می دهد.  اختصاص 
بر  تاثیر چندانی  اضافه شود،  کارگران  به حقوق 

قیمت تمام شده تولید نخواهد داشت.
حداقل دستمزد مبلغی است که در ازای کار یا 
خدمتی در مدت زمان معین به کارگر پرداخت 
نمی تواند  قرارداد جمعی  یا  فرد  هیچ  و  می شود 
دستمزد  حداقل  پرداخت  دهد.  کاهش  را  آن 
توسط قانون کار تضمین شده است و باید کفاف 
معاش کارگر و خانواده وی را با توجه به شرایط 
با شرایط  باید متناسب  بنابراین  اقتصادی بدهد. 
زندگی  هزینه های  حداقل  و  باشد  اقتصادی 
کارگران را تامین کند. طبق ماده 41 قانون کار، 
وظیفه شورای عالی کار تعیین حداقل دستمزد 
است و محدود به زمان خاصی نشده است. به این 
ترتیب اگر شرایط اقتصادی کشور دچار تغییرات 
حداقل  مجدد  تعیین  به  نیاز  که  شود  شدید 
طول  در  باید  کار  عالی  شورای  باشد،  دستمزد 
سال در میزان حداقل حقوق ها تجدید نظر کند.

معمولاً  دستمزد  حداقل  کلی  طور  به  هرچند 
جدید،  سال  بودجه  تعیین  هنگام  در  و  سالانه 

توسط شورای عالی کار اعلام می شود.
بار تورم بر روی دوش کارگران

از همان اسفند ماه سال گذشته که مصوبه حداقل 
افزایش ٢۷  با  دستمزد کارگران در سال 14٠٢ 
درصدی ابلاغ شد، کارگران از متناسب نبودن این 
رقم با واقعیت های هزینه معیشت گلایه داشتند. 
آنها با گذر زمان و با افزایش تورم بازار مسکن و 
کالاهای اساسی، خواهان بازنگری هزینه معیشت 
و بحث درباره ترمیم مزد خود بودند. کارفرمایان 
و  کنند  بررسی  را  مسئله ای  چنین  نمی خواهند 
دولت هم به خاطر هزینه اضافه که این افزایش 
کار  این  از  می گذارد،  دوشش  روی  بر  دستمزد 

فرار می کند.
کار  عالی  شورای  کارگری  عضو  اسدی،  آیت 
تامین مسکن  زمینه  در  دولت  اگر  است:  معتقد 
و تامین کالاهای اساسی با قیمت ارزان، اقدامات 
تا  کافی صورت می داد، بحران معیشت کارگران 
اندازه جدی نمی شد. امروزه کارگران کشور  این 
دو مشکل عمده و اساسی دارند اول هزینه های 
شدید  شدن  گران  دوم  و  خانه  اجاره  سنگین 
با دستمزدی  کارگران  بازار.  در  اساسی  کالاهای 
این  هزینه های  پس  از  نمی توانند  می گیرند  که 

دو بخش بر آیند.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛ 

کورسوی حداقل بگیران بر باد رفت؟!

ورود بانک مسکن به ساخت 100 هزار واحد مسکونی

تخصیص اعتبار برای خرید خارجی ۷۹1 واگن مترو

جهان اقتصاد: مدیرعامل بانک مسکن از برنامه ریزی برای ساخت 1٠٠ 
هزار واحد مسکونی در قالب شهرک سازی خبر داد.

سیدعباس حسینی همایش »چشم انداز خسارت صفر در فرایند ساخت« 
با اشاره به ظرفیت های موجود در مجموعه بانک مسکن، اظهار داشت: در 
تلاشیم با برنامه ریزی در حوزه مسکن، فراتر از وضع موجود عمل کنیم.

وی ادامه داد: مجموعه بانک مسکن نباید دغدغه قوانین داشته باشد و 
باید در صورت نیاز به تدوین استانداردهای داخلی خود متناسب با ایمنی 
ساخت اقدام کند. اخذ تاییدیه های ایمنی و انجام الزامات آتشنشانی برای 
ساختمان های برند بانک مسکن الزامی است و دستوالعمل های مرتبط 

باید مد نظر قرار گیرد.

مدیرعامل بانک مسکن افزود: HSE باید در ساختار سازمانی ما جایگاه 
مناسبی پیدا کند و در صورت نیاز به ارتقای این جایگاه پرداخته شود. 
صرف هرگونه هزینه در ایمن سازی ساخت سرمایه گذاری و بهره برداری 
از ابزار و فناوری روز در این فرایند لازم است. انجام این مهم زمانی میسر 
خواهد بود که الزام آن را باور کنیم و رعایت آن برای ما ارزشمند باشد تا 
بتوانیم علاوه بر آرامش مردم به عنوان جامعه هدف، از نیروهای انسانی 

خود در مسیر توسعه ساخت و ساز کشور حفاظت و صیانت کنیم.
حسینی همچنین از برنامه ریزی برای ساخت 1٠٠ هزار واحد مسکونی 
در قالب شهرک سازی خبر داد و گفت: در حال رایزنی با وزارت راه و 

شهرسازی برای تامین زمین مورد نیاز این واحدها هستیم.

مدیرعامل بانک مسکن از آغاز طرح نهضت ملی مسکن تاکنون یک 
میلیون و ۷۶ هزار و ٩۷۶ نفر در بانک مسکن افتتاح حساب کرده اند، 
گفت: تعداد واحدهایی که قراردادهای تسهیلاتی آنها امضا شده به ٢٨۶ 
هزار و ۷1۵ واحد و به میزان 1٠1 هزار و ٢٠1 میلیاردتومان رسیده است.

وی افزود: از مجموع تسهیلات پرداخت شده و  آورده متقاضیان ٩1 هزار 
و 4٣٢ میلیاردتومان به حساب سازندگان واریز شده است. از این میزان 
۵1 هزار و ۵٣٢ میلیارد تومان از این مبلغ از محل تسهیلات و ٣٩ هزار 

و ٩٠٠ میلیاردتومان از محل آورده متقاضیان بوده است.
مبلغ ۵٠  به  الحسنه  قرض  افتتاح حساب  دستور  همچنین  حسینی 

میلیون تومان برای فرزند آتش نشان شهید دارابی را صادر کرد.

جهان اقتصاد: معاون مالی و اقتصاد شهری شهردار تهران از فراهم شدن 
اعتبار خرید خارجی ۷٩1 واگن مترو تهران خبر داد.

لطف الله فروزنده روز شنبه با بیان اینکه تکمیل خط هفت مترو تهران، 
بهره برداری از سه بزرگراه، انعقاد قرارداد برای خرید سه هزار اتوبوس و 
نیز در حوزه مشارکت ها ۵٠ طرح که در گذشته قفل شده بود، اکنون 
به ثمر نشسته است، افزود: تکمیل خط هفت مترو، بهره برداری از سه 
بزرگراه شهید شوشتری، بروجردی و یادگار امام)ره(، انعقاد قرارداد ٢٨ 
هزار میلیارد تومان برای خرید سه هزار دستگاه اتوبوس انجام شده است.

معاون شهردار تهران با بیان اینکه تحقق این امر به جز همدلی ممکن 
نبوده است، ادامه داد: همه مدیران و کارکنان در قبال وظایف محوله 
احساس مسئولیت می کنند و روند پیشرفت امور را پیگیری می کنند؛ 
به طوری که هر کسی به اندازه خود مسئولیت می پذیرد و جوابگو است.

مجموعه  برای  افتخار  و  منزلت  عزت، شأن،  بالاترین  کرد:  اضافه  وی 
مدیریت شهری، خدمت به مردم و خادمی شهروندان با روحیه جهادی و 

کار انقلابی و شبانه روزی است.
فروزنده با اشاره به اینکه اداره مناسب شهر یکی از مواردی است که می 

تواند امید را به جامعه نوید دهد و اعتماد شهروندان به مدیریت را در 
پی داشته باشد، افزود: نقش و اثر مدیریت شهری بسیار فراتر از انجام 
امور روزمره است و مدیریت شهری می تواند اعتماد و امید اجتماعی را 
در مردم تقویت کند و زمینه ساز تحولات اجتماعی و فرهنگی باشد؛ باید 

تلاش کنیم نقاط مثبت را ترویج دهیم.
وی با بیان اینکه در این ٢ سال اخیر اتفاقات بزرگی در مدیریت شهری 
رخ داده است، یادآور شد: نقش معاونت مالی نقش مهمی است، باید 
شناخت کافی نسبت به برنامه ها و سیاست هایی که شورای اسلامی شهر 
تهران می گذارد در قالب برنامه چهار ساله، بودجه سالیانه و ذیل آن 
شهردار، وجود داشته باشد؛ یکی از اصول مدیریتی بحث شناخت اهداف 
است و توافق و باور بر آن است که این هدف در گرو کار گروهی و خرد 

جمعی شکل می گیرد.
فروزنده با اشاره بر انضباط مالی تاکید کرد: اکنون معاونت مالی روز به 
روز به سمت نظم و انضباط مالی گام های مثبتی برداشته که از جمله 
آن می توان به ایجاد خزانه واحد و اقدامات موثری که در امور مجامع رخ 

داده است، اشاره کرد.

 مريم مرادی 
گروه زيربنايی

اخبار

وزیر راه و شهرسازی گفت: برای ساخت مسکن و 
و  تحقیقات  علوم،  وزارت  با  متاهلی  خوابگاه های 
فناوری، توافق انجام شده و به زودی اجرایی می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، مهرداد بذرپاش وزیر راه 
و شهرسازی در حاشیه مراسم آئین اهدای زمین به 
خانواده های دارای سه فرزند و بیشتر در استان تهران 
در خصوص همکاری دستگاه ها برای واگذاری اراضی 
به طرح نهضت ملی مسکن، گفت: طبق ماده 1٠ قانون 
جهش تولید مسکن، چنانچه وزارت راه و شهرسازی 
تشخیص دهد، زمینی امکان ورود به چرخه ساخت 
و ساز دارد به چرخه تولید مسکن وارد می شود.وزیر 
راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه مجتمع سازی تنها 

در شهرهایی که زمین وجود ندارد و متقاضی فراوان 
است انجام می شود، گفت: در استان های دارای زمین 
برای ساخت مسکن به شکل تک طبقه، حیاط دار و 

کم تراکم برنامه ریزی شده است.
وی با اشاره به دیگر برنامه های وزارت راه و شهرسازی 
و ساخت  متأهلی  در خصوص ساخت خوابگاه های 
مسکن برای اعضای هیأت علمی افزود: برای ساخت 
علوم،  وزارت  با  متأهلی  خوابگاه هایی  و  مسکن 
زودی  به  و  شده  انجام  توافق  فناوری،  و  تحقیقات 

اجرایی می شود.
بذرپاش گفت: در گام بعدی توافق با وزارت آموزش 
و پرورش، دانشگاه آزاد و همچنین وزارت بهداشت 

درمان و علوم پزشکی در برنامه است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: تاکنون بیش از ٣٢ هزار 
قطعه زمین در قالب قانون جوانی تحویل متقاضیان 
شده که ٢ هزار و ۵٠٠ قطعه مربوط به استان تهران 
است و تلاش می شود به ۷٠ هزار نفری که در مرحله 
نخست در سامانه ثبت نام کرده اند این اراضی تا پایان 

سال تحویل شود.
بذرپاش گفت: همه تلاش ما این است که به تمامی 
متقاضیانی که در سامانه ثبت نام می کنند پاسخ داده 
شود که رقم آن در حال افزایش است. مبالغ آماده 
سازی اراضی هم در حال تأمین است و برای ٣٢ هزار 

قطعه این اتفاق افتاده است.

ساخت خوابگاه های متاهلی به زودی اجرایی می شود

واگذاری 2۵00 قطعه زمین به 
خانواده های واجد شرایط

پیامبر  پویش  عنوان  با  طرحی  قالب  در  امروز 
رحمت، به ٢ هزار و ۵٠٠ خانوار واجد شرایط 
طرح نهضت ملی مسکن در استان تهران زمین 

رایگان واگذار شد.
به گزارش خبرنگار مهر، امروز )٩ مهر( با حضور 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در آستانه 
قالب  در  )ص(  محمد  حضرت  میلاد  سالروز 
پیامبر رحمت ٢ هزار  با عنوان پویش  طرحی 
ملی  نهضت  واجد شرایط طرح  و ۵٠٠ خانوار 

مسکن در استان تهران واگذار شد.
تحویلی  زمین های  است  حاکی  گزارش  این 
رایگان است و فقط از کسانی که دارای سه فرزند 
اما  می شود  دریافت  آماده سازی  پول  هستند 
خانوارهای دارای چهار فرزند و بیشتر از پرداخت 
هستند.در  معاف  نیز  زمین ها  آماده سازی  پول 
راستای اجرای طرح حمایت از جوانی جمعیت، 
زمین رایگان برای خانوارهای دارای سه فرزند و 
بیشتر در نظر گرفته شده است.متقاضیان دارای 
سه فرزند و بیشتر که فرزند سوم و بیشتر آنها از 
٢4 آبان 14٠٠ به بعد متولد شده برای ثبت نام 
دریافت تسهیلات حوزه زمین و مسکن به سامانه 

saman.mrud.ir مراجعه کنند.
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بازار مالی بازار سرمایه

ــه  ــو 5ب ــواری رن ــودروی س ــی خ ــند کمپان ــند و س ــبز،  س ــرگ س ب

ــی  ــماره انتظام ــه ش ــدل 13۷0 ب ــی م ــی یخچال ــفید روغن ــگ س رن

شــماره  و   041095 موتــور  شــماره  بــه  ایــران22  121ی69 

شاســی 246۷89 متعلــق بــه خانــم زیبــا احســانی مفقــود گردیــده 

ــت ــاقط اس ــار س ــه اعتب واز درج

قوه قضاييه
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوين 

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك الموت غربی )رازميان( 
هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی و 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر آرای صادره هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد بينی الموت غربی تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضيان 
محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضيان و املاک مورد تقاضا به شرح زير به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالكيت متقاضيان اعتراضی داشته باشند. ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی 
به مدت 2 ماه اعتراض خود را کتا به اين اداره تسليم  و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يكماه 
از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم و گواهی آن را به اين 
واحد ثبتی تحويل نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. 
1- آقای ابراهيم رجبی فرزند عزيز الله به شماره شناسنامه 447 برابر رای شماره 
1402۶030۹0100004۸1 نسبت به ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی به مساحت 2147.۵0 
متر مربع با لحاظ 30 متر مربع بعنوان حريم رودخانه و حقوق ارتفاقی وزارت نيرو از پلاک 

۵2 اصلی بخش 17 قزوين الموت غربی شهرستان علياء 
2-خانم مينا رجبی فرزند ابراهيم به شماره شناسنامه 4310173772 برابر رای شماره 
1402۶030۹0100004۸2 نسبت به ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی به مساحت 14۸3 
متر مربع با لحاظ ۹12.37 متر مربع بعنوان حريم رودخانه و حقوق ارتفاقی وزارت نيرو از 

پلاک ۵2 اصلی بخش 17 قزوين الموت غربی شهرستان علياء 
3- آقای عليرضا زارعی فرزند علی اصغر به شماره شناسنامه 412 برابر رای شماره 
1402۶030۹010000۵01 نسبت به ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی به مساحت ۹43.۵3 

متر مربع متر مربع در پلاک ۵2 اصلی بخش 17 قزوين الموت غربی شهرستان علياء 
4- آقای عليرضا زارعی فرزند علی اصغر به شماره شناسنامه 412 برابر رای شماره 
1402۶030۹010000۵03 نسبت به ششدانگ يك قطعه بالغ به مساحت 7۸۸.1۵ متر مربع 

در پلاک ۵2 اصلی بخش 17 قزوين الموت غربی شهرستان علياء 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402٫7٫10

 تاريخ انتشار نوبت دوم 1402٫7٫2۵ 
سراج مراقی 
رييس ثبت اسناد و املاک 

عشقی اعلام کرد
افشای اسامی متخلفان بورس

جهان اقتصاد: رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت : خروج سیمان و فولاد از بورس کالا منتفی 
شده و قرار است با نهادهایی که به این دو صنعت 
انتقاد دارند، جلساتی برای رفع این ابهامات برگزار 

شود.
مربوط  نگرانی های  خصوص  در  عشقی  مجید 
گفت:  کالا  بورس  از  فولاد  و  سیمان  خروج  به 
قوانین و  بر اساس  معامله کالاها در بورس کالا 
مقرراتی بوده که دولت های مختلف وضع کرده اند. 
خروج  می دهد  نشان  کارشناسی  بررسی های 
این  بازار  می تواند  کالا  بورس  از  محصولات  این 
تصمیمی  رو  این  از  کند؛  را متلاطم  محصولات 
در این خصوص گرفته نشده و موضوع خروج این 

محصولات از بورس کالا منتفی است.
برخی  به  انتقاداتی  عده ای  البته  داد:  ادامه  وی 
توصیه کرده ایم در جلسات  و  دارند  فرآیندها  از 
است  مطرح  عرضه ها  به  ایرادی  اگر  کارشناسی 
اگر  شود.   برطرف  و  گرفته  قرار  بررسی  مورد 
ایرادی در نحوه تعیین قیمت پایه وجود دارد نیز 
باید با همکاری دستگاه های ذی ربط، گاهی شورای 
رقابت، ستاد تنظیم بازار یا وزارت صمت برطرف 
شود. ایراداتی که مطرح می شود بعضا به علت نبود 
آشنایی این دوستان با مکانیزم های بازار سرمایه و 
بورس کالاست و خروج این محصولات از بورس 
کالا قطعا به التهاب بیشتر بازارها دامن خواهد زد.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با خوش بینی 
به تامین مالی ۷۵٠ همتی از بازار سرمایه تا پایان 
به  سال  پایان  تا  امسال  امیدواریم  گفت:  امسال 
تامین  تومان  میلیارد  از ۷۵٠ هزار  بیش  عددی 

مالی در بازار سرمایه برسیم.
عشقی تصریح کرد: این سازمان بر اساس ماده ٢ 
قانون اوراق بازار اوراق بهادار وظایفی دارد. به طور 
حقوق  از  حمایت  بورس،  سازمان  هدف  کلی 
بازار  توسعه  و  حفظ  ساماندهی،  و  سهامداران 
سرمایه است. در دو سال اخیر، یکی از راهبردهای 
جدی ما توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم بود که 
در این حیطه سعی کردیم به طراحی و راه اندازی 

انواع صندوق های سرمایه گذاری بپردازیم.
بازار  مالی  تامین  ابزارهای  خصوص  در  عشقی 
ابزارهای  ابزارها،  از  یکی  کرد:  اظهار  مسکن 
معتقدیم  است.  مسکن  بازار  در  سرمایه گذاری 
سهم ابزارهای تامین مالی در بازار مسکن بسیار 
باید در این حوزه بیشتر تلاش  کمرنگ است و 
صندوق های  فعالیت مان،  اول  بخش  در  کرد. 
املاک و مستغلات را تعریف و راه اندازی کردیم 
راه اندازی  متعددی هم در دست  و صندوق های 

است.

فرش قرمز بورس جمع نشد
جهان اقتصاد: شاخص کل بورس دیروز هم مانند 
روزهای گذشته روند نزولی داشت و با کاهش حدود 
1۷ هزار واحدی، روی دو میلیون و ۶۷ هزار واحد 

ایستاد.
شاخص کل بورس با 1۷ هزار و ٣۷4 واحد کاهش 
در رقم دو میلیون و ۶۷ هزار واحد ایستاد. شاخص 
کل با معیار هم وزن نیز همین روند را داشت و با 
4٨۶٢ واحد کاهش نسبت به دیروز، رقم ۷1٠ هزار 

و 44٢ واحد را ثبت کرد.
در این بازار بیش از ٣٨1 هزار معامله به ارزشی بالغ 

بر ٨٣ هزار و ۵٨٨ میلیارد ریال انجام شد.
در معاملات دیروز فولاد مبارکه اصفهان، گسترش 
نفت و گاز پارسیان، ملی  صنایع  مس  ایران ، پالایش 
نفت بندرعباس، پالایش نفت اصفهان، پتروشیمی 
جزو  اجتماعی  تامین  گذاری  سرمایه  و  پردیس 
را  تاثیر  بیشترین  بودند که  بازار سرمایه  نمادهای 
روی شاخص بورس داشته و همه آن ها روند نزولی 

را تجربه کردند.
در آن سوی بازار سرمایه، شاخص کل فرابورس نیز با 
کاهش ٢٢٩ واحدی نسبت به دیروز در رقم ٢۵ هزار 

و ۷٨1 واحد ایستاد.
در این بازار بیش از ٢٠۷ هزار معامله انجام شد که 
بیشتر از 1٨٨ هزار و ٣۶۶ میلیارد ریال ارزش داشت.

ایران خودرو دیزل، پلیمر آریا ساسول، پتروشیمی 
زاگرس، پتروشیمی تندگویان، پالایش نفت لاوان، 
سرمایه گذاری مالی سپهرصادرات و گروه انتخاب 
شاخص  روی  را  تاثیر  بیشترین  آرمان  الکترونیک 
منفی  روند  نیز  آن ها  همه  و  گذاشتند  فرابورس 

داشتند.

سرمایه گذاری ۸0 همتی دولت 
در بخش روستایی

کشور  محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاون 
گفت: بیش از ٨٠ هزار میلیارد تومان از سوی دولت 
سرمایه گذاری در دل روستاها انجام شده که ۶۷٠ 

هزار شغل ایجاد کرده است.
به گزارش خبرنگار مهر، امروز یکشنبه ٩ مهر نشست 
محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاونت  خبری 
کشور در محل این معاونت برگزار شد. امیرحسین 
محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاون  مدنی، 
کشور گفت: یکی از کانون های تولید کشور بخش 
روستایی و عشایری است که جمعیت ٢۵ درصدی 

کشور را تشکیل می دهند.
کشور  از  توجهی  قابل  پهنه  روستاها  افزود:  وی 
تأمین را  غذایی  امنیت  درصد   ۷٠ که   بوده 

 می کنند.

مجلس  نمایندگان  از  یکی  اخیرا   : پرست  قدیم 
به  خرد  تسهیلات  پرداخت  نحوه  به  نسبت 
متقاضیان از سوی بانک ها انتقاد کرده بود و معتقد 
بود در شرایط سخت معیشتی پرداخت تسهیلات 
با  ها  بانک  متاسفانه  که  است  الزامات  از  خرد 
روشهای مختلف و گاها غیر قانونی از پرداخت ان 
شانه خالی می کنند . حال سخنگوی بانک مرکزی 
در واکنش به این اظهارت توقف پرداخت تسهیلات 
خرد و قرض الحسنه در شبکه بانکی را به شدت 
تسهیلات  پرداخت  گفته  موکدا  و  کرده  تکذیب 
خرد و ازدواج همچنان در دستور کار شبکه بانکی 
است. البته مدیر روابط عمومی متولی پولی و مالی 
با استناد به امار به رسانه همسو دولت القاء  کرده 
که پرداخت  تسهیلات خرد با رشد نیز همراه بوده 
است . البته این اظهارت و آمار در شرایطی مورد 
استناد قرار گرفته که همواره به خصوص در هفته 
های اخیر آمارهای ارائه شده مورد تردید بوده است 
. اما برای صحت سنجی آمار کافیست سخنگوس 
بانک مرکزی سر به شعبات بانکی بزنند تا متوجه 
باشند بانک ها با چه ترفندهایی از زیر بار پرداخت 
اعلام  وگرنه   . کنند  می  خالی  شانه  تسهیلات 

آمارهای دهان پر کن در هر زمانی امکان پذیر بوده 
و ضرورت دارد متولیان پولی و بانکی در صورت 
صحت آمار فوق بررسی کنند این رشد تسهیلات 
پرداختی به چه طریقی و به چه افرادی پرداخت 

شده است.
کمیسیون  عضو  سلیمی  اصغر  رابطه  این  در 
اقتصادی مجلس نسبت به کارشکنی  بانک ها در 
تاکید  بود  کرده  انتقاد  خُرد  تسهیلات  پرداخت 
داشت: با توجه به مشکلات معیشتی و اقتصادی 
مردم و تورم و گرانی مسکن، خودرو و ... پرداخت 
وام  های خُرد از ضرورت ها است زیرا در حال حاضر 
مردم توانایی مالی کافی برای پیشبرد امور خود 
را ندارند.نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای 

در  بانک ها  کوتاهی  بر  علاوه  داد:  ادامه  اسلامی 
پرداخت تسهیلات خرد، موضوع ضامن نیز یکی 
دیگر از موانعی است که در این مسیر ایجاد شده 
است؛ رئیس بانک مرکزی اعلام می کند که برای 
دریافت وام های خرد داشتن یک ضامن کافی است 
اما شعب بانکی مطرح می کنند که به بیش از یک 

ضامن نیاز است.
وی اضافه کرد: در حال حاضر و با توجه به اینکه 
بسیاری از کارمندان قراردادی یا پیمانی هستند یا 
سقف ضمانت آن ها پر شده، درخواست دو ضامن 
برای پرداخت تسهیلات خرد مشکلات بسیاری را 
برای مردم ایجاد کرده است.این نماینده مردم در 
مجلس یازدهم با بیان اینکه دولت باید با توجه به 
شرایط موجود، بانک ها را ملزم کند که تسهیلات 

خرد را به راحتی در اختیار مردم قرار دهند
رشد 2۶.3 درصدی پرداخت تسهيلات

مصطفی  که  شده  مطرح  حالی  در  اظهارت  این 
دارد:  تاکید  مرکزی  بانک  سخنگوی  وفا  قمری 
که  می دهد  نشان  مرکزی  بانک  جدید  گزارش 
بانک ها در پنج ماه ابتدایی سال 14٠٢ حدود هزار 
و ۷٨۷ میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده اند 
که این رقم ٣۷٢ هزار میلیارد تومان بیش از مدت 

مشابه سال گذشته است.
از  بانک ها  توسط  وام  پرداخت  دیگر،  عبارت  به 
ابتدای سال جاری تا پایان مرداد ماه، ٢۶.٣ درصد 

بیش از پنج ماه ابتدایی سال گذشته بوده است.
صاحبان  سهم  مرکزی  بانک  گزارش  اساس  بر 
وام های  کل  از  حقوقی  و  حقیقی  کسب وکار 

پرداختی تا پایان مرداد ماه، یک هزار و 4۷٠ هزار 
میلیارد تومان معادل ٨٢.٣ درصد بوده و ٣1۶ هزار 
میلیارد تومان معادل 1۷.۷ درصد از تسهیلات نیز 
به مصرف کنندگان نهایی یا همان خانوار اختصاص 

یافته است
سال  ماهه   ۵ طی  بانک ها  پرداختی   تسهیلات 
14٠٢ مبلغ 1۷٨۶٩.۷ هزار میلیارد ریال است که 
در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ ۶.٣۷٢٠ 
افزایش  درصد(  )معادل ٣.٢۶  ریال  میلیارد  هزار 
مبلغ  پرداختی،  تسهیلات  کل  است.از  داشته 
14۷٠٢.۶ هزار میلیارد ریال معادل ٨٢.٣ درصد 
به صاحبان کسب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و 
٣/٢، 1۶۷ هزار میلیارد ریال معادل 1۷.۷ درصد 
به مصرفکنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.

شده،  یاد  دوره  در  پرداختی  تسهیلات  کل  از 
ریال معادل ٣ /٢٣  میلیارد  مبلغ ۶ /4، 1۶۷ هزار 
درصد به صورت تسهیلات خرد اعطا شده است. 
همچنین مبلغ ۷ /٣٠٨ هزار میلیارد ریال نیز در 
قالب کارت های اعتباری انجام پذیرفته است، که 
با احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد 
)کمتر از سه میلیارد ریال( به مبلغ ٣ /4، 4۷۶ هزار 
تسهیلات  کل  درصد  معادل ۶ /٢4  ریال  میلیارد 
پرداختی را شامل می شود. شایان ذکر است با توجه 
قالب کارت های  اینکه تسهیلات پرداختی در  به 
اعتباری نیز در بخش خانوار پرداخت شده است، 
با این اوصاف سهم بخش خانوار از ۷ /1۷ درصد 
افزایش  پرداختی  تسهیلات  درصد کل  به 1 /1٩ 

می یابد. 

رشد تسهیلات خرد؛ از رویا تا واقعیت

 آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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 آمنه قديم پرست 
 گروه بازار

اخبار

اوراق  بازده  افزایش  و  آمریکا  دلار  ارزش  افزایش 
قرضه آمریکا برای بازار طلا به نظر می رسد قیمت  
پایان  به  ماهه   ۶.۵ سطح  پایین ترین  در  را  هفته 
رساند و با توجه به اینکه بانک مرکزی ایالات متحده 
آینده  برای  را  خود  پولی  محدودکننده  سیاست 
قابل پیش بینی حفظ می کند، ممکن است ضعف 

بیشتری در راه باشد.
به گزارش ایسنا، این یک نقطه ضعف سه گانه برای 
طلاست زیرا این فلز گرانبها قیمت های کمتری را 
برای ماه، سه ماهه و هفته را خواهد داشت. هر اونس 
طلا در ماه دسامبر آخرین بار به قیمت 1٨۶۵ دلار 
و 4٠ سنت معامله شد که نسبت به جمعه گذشته 

تقریباً 4 درصد کاهش داشت. فلز زرد بدترین هفته 
خود از ژوئن ٢٠٢1 را می بیند.

در عین حال، طلا شاهد بدترین زیان ماهانه خود از 
ماه فوریه است که نشان دهنده پایین ترین میزان در 
سال تاکنون است. قیمت طلا در سه ماه گذشته ٣.٣ 

درصد کاهش داشته است.
بازده اوراق قرضه 1٠ ساله آمریکا به بالاترین سطح 
خود از اکتبر ٢٠٠۷ یعنی بالای 4.۶ درصد رسید. 
در همین حال، شاخص دلار آمریکا به بالای 1٠۶ 
اواخر  از  خود  بالاترین حد  به  و  کرد  واحد صعود 
نوامبر رسید.کوین گریدی، رئیس فیوچرز و آپشن 
فینیکس اظهار کرد که طلا نسبتاً خوب نگه داشته 

است اما سرمایه گذاران اکنون به این واقعیت دست 
پیدا کرده اند که فدرال رزرو قرار نیست به این زودی 
نرخ های بهره را پایین بیاورد. نرخ های بالاتر به طلا 

آسیب می زند.
کاهش  گذشته  هفته  در  طلا  قیمت  اگرچه 
تحلیلگران  از  برخی  اما  است  داشته  قابل توجهی 
انتظار دارند که قیمت ها انتظار کاهش بیشتر داشته 
باشد و پایین ترین سطح سال را کمی بالای 1٨٠٠ 
دلار در هر اونس به عنوان هدف اصلی بعدی مورد 
با  کیتکونیوز،  گزارش  اساس  داده اند.بر  قرار  توجه 
بازدهی  افزایش  و  سهام  شاخص های  نزول  ادامه 

بلندمدت، کاهش بیشتر قیمت خواهد بود.

طلای جهانی خیال افزایش ندارد

 آگهی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی دهگلان

1-اوقاف و امور خيريه فرزند ش  معرفی نامه 1402103۵7 کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره از دهگلان  در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 141۹1/۹0 مترمربع از پلاک 33 اصلی روستای کانی شاهقلی واقع در 
شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

2-محمد شريف محمدی فرزند اله محمد ش ش 11۵3 کد ملی ۵۵۸۹40103۸  صادره دهگلان در ششدانگ يك باب خانه به مساحت 21۸ مترمربع  از پلاک ۵4 اصلی قريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق 
کردستان خريداری از مالك رسمی اقبال محمدی

3-خسرو خالديان فرزند عبداله ش ش 2 کد ملی ۵۵۸۹727243 صادره دهگلان در ششدانگ يك باب خانه به مساحت 17۹/0۵ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی قريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان 
خريداری از مالك رسمی محمد اله مرادی

4-محمد صديق خالديان فرزند حسين ش ش 1 کد ملی ۵۵۸۹742110 صادره دهگلان در ششدانگ يك باب خانه به مساحت 14۹/30 مترمربع از پلاک ۵4 اصلی قريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان 
خريداری از مالك رسمی ايلخان غفوری

۵-هوشنگ اميری فرزند اسمعيل ش ش 1۶ کد ملی ۵۵۸۹727۶34 صادره دهگلان در سه دانگ از ششدانگ تمام  يك باب خانه به مساحت 1۵۸ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی وقريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 
ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی مصطفی رحيمی

۶-کاوه اميری فرزند اسمعيل ش ش 40 کد ملی ۵۵۸۹۸7221۸ صادره دهگلان در سه دانگ از ششدانگ تمام  يك باب خانه به مساحت 1۵۸ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی وقريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق 
کردستان خريداری از مالك رسمی مصطفی رحيمی

7-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 140103۶0 کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 3۵7/۸3 مترمربع از پلاک 33 اصلی  روستای کانی شاهقلی  واقع در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

۸-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 140103۶1 کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 1721/3۶ مترمربع از پلاک 33 اصلی  روستای کانی شاهقلی  واقع در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

۹-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 140223۸73 کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك باب مسجد به مساحت 1۵1۶/2۶ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی قريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 
ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی

10-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 1402103۵۹ کد ملی 14000۶۵۵۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت ۶4۵4/41 مترمربع از پلاک 33 اصلی  روستای کانی شاهقلی  واقع در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

11-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 1402103۵۸ کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 21۶۵/74 مترمربع از پلاک 33 اصلی  روستای کانی شاهقلی  واقع در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

12-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 1402103۵۶  کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 2۵۵20/74 مترمربع از پلاک 33 اصلی  روستای کانی شاهقلی  واقع در 
شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

13-اوقاف و امور خيريه به معرفی نامه 1402103۶0  کد ملی 14000۶۵۵۶۹۹3 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 11227/31 مترمربع از پلاک 33 اصلی  روستای کانی شاهقلی  واقع در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد مراد محمديان

14-خالد کريمی فرزند مرادعلی ش ش 2۶۹7 کد ملی ۵۵۸۹3۶441۸ صادره دهگلان در ششدانگ تمام يك باب خانه به مساحت 1۵0 مترمربع از پلاک ۵4 اصلی قريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان 
خريداری از مالك رسمی خريداری از مالك رسمی کريم کشاورزی

1۵-صبريه شاکری فرزند ابراهيم ش ش 1۵۹۹ کد ملی ۵۵۸۹3۵337۸  صادره دهگلان در ششدانگ تمام يك باب خانه به مساحت 11۸/73 مترمربع از پلاک ۵4 اصلی قريه دهگلان واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق 
کردستان خريداری از مالك رسمی  حاجی رحيمی

1۶-خالد مرادی فرزند عبداله ش ش 4۶۸ کد ملی ۵۵۸۹۸۸3032 صادره دهگلان در سه دانگ از ششدانگ تمام يك باب خانه به مساحت ۸۸ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی  در قريه دهگلان  واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 
ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد رحيم رحيمی

17-احمد سيفی فرزند محمد ش ش ۵74 کد ملی ۵۵۸۹۵۹۸0۵2 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 22۹۶2 مترمربع از پلاک 37 اصلی قريه نبی آباد واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 
ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد و محمد امين و رمضان  سيفی لاله

1۸-جمشيد مرادی فرزند عبداله ش ش ۶1۶ کد ملی ۵۵۸۹۹4۹۵۸0  صادره دهگلان در سه دانگ از ششدانگ يك باب خانه به مساحت ۸۸ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی  در قريه دهگلان  واقع در شهرستان دهگلان بخش 4 
ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد رحيم رحيمی

1۹-سيروس مفاخری فرزند محمد امين ش ش ۶44 کد ملی 3۸0033۹۹۵1 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 2۵4۵4 مترمربع از پلاک 7 اصلی واقع در قريه لاله ای  شهرستان دهگلان 
بخش ۵ ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی  محمد مفاخری

20- سيروس مفاخری فرزند محمد امين ش ش ۶44 کد ملی 3۸0033۹۹۵1 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 37۸۹ مترمربع از پلاک 7 اصلی واقع در قريه لاله ای  شهرستان دهگلان بخش 
۵ ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی  محمد مفاخری

21- سيروس مفاخری فرزند محمد امين ش ش ۶44 کد ملی 3۸0033۹۹۵1 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 2۹434 مترمربع از پلاک 7 اصلی واقع در قريه لاله ای  شهرستان دهگلان 
بخش ۵ ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی  محمد مفاخری

22-حبيب اله عباسجويی  فرزند سيف اله ش ش 11 کد ملی 3۸013323۶۵ صادره قروه در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی  به مساحت 1۵000 مترمربع از پلاک 2 اصلی واقع قريه طهماسيقلی  در شهرستان دهگلان بخش 
4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی شاهمراد طهماسبی

23-کوروش نيازی فرزند غلامعلی  ش ش ۶۸4 کد ملی ۵۵۸۹32410۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 3200 مترمربع از پلاک ۵4 اصلی واقع در قريه دهگلان در شهرستان دهگلان بخش 
4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی عارف و اسماعيل  رشيدی

24-لادن فيضی فرزند محمد علی ش ش – کد ملی 3720۵43۹۹4 صادره سنندج در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 1۸1۵0/۵۵ مترمربع از پلاک 112 اصلی واقع بخش 4 قريه قلعه فولاد در شهرستان دهگلان 
بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی اسداله فيضی

2۵-لادن فيضی فرزند محمد علی ش ش – کد ملی 3720۵43۹۹4 صادره سنندج در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت13 /23۸۶0 مترمربع از پلاک 112 اصلی واقع بخش 4 قريه قلعه فولاد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی اسداله فيضی

2۶-لادن فيضی فرزند محمد علی ش ش – کد ملی 3720۵43۹۹4 صادره سنندج در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت20712مترمربع از پلاک 112 اصلی واقع بخش 4 قريه قلعه فولاد در شهرستان دهگلان 
بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی اسداله فيضی

27-لادن فيضی فرزند محمد علی ش ش – کد ملی 3720۵43۹۹4 صادره سنندج در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 122۵۸/4۸ مترمربع از پلاک 112 اصلی واقع بخش 4 قريه قلعه فولاد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی اسداله فيضی

2۸-لادن فيضی فرزند محمد علی ش ش – کد ملی 3720۵43۹۹4 صادره سنندج در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 3۵2۶  مترمربع از پلاک 112 اصلی واقع بخش 4 قريه قلعه فولاد در شهرستان دهگلان 
بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی اسداله فيضی

2۹-لادن فيضی فرزند محمد علی ش ش – کد ملی 3720۵43۹۹4 صادره سنندج در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 7۸024/7۸ مترمربع از پلاک 112 اصلی واقع بخش 4 قريه قلعه فولاد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی اسداله فيضی

30-عباس مجيدی فرزند محمد صادق ش ش ۹ کد ملی ۵۵۸۹۸30044  صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی  ديم به مساحت ۹7413 مترمربع از پلاک 3۹ اصلی واقع در بخش 4 قريه گرگانه شهرستان دهگلان 
بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ويدا و آذر دخت بابان

31-محمد علی منصوری کلكه فرزند  ابراهيم  ش ش 2۵7 کد ملی ۵۵۸۹4۹۸۹37 صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی آبی به مساحت ۸22۵ مترمربع از پلاک 2۶ اصلی واقع در بخش 4  قريه کلكه در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ابراهيم منصوری

32-حسين محمدی فرزند ملك محمد ش ش ۸ کد ملی ۵۵۸۹۸1۶۶۹۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 24۶۸/4 مترمربع از پلاک 2۸ اصلی واقع در بخش 4 قريه بلبان آلباد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ابوالقاسم صادق وزيری

33- حسين محمدی فرزند ملك محمد ش ش ۸ کد ملی ۵۵۸۹۸1۶۶۹۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت ۹۸۸۶ مترمربع از پلاک 2۸ اصلی واقع در بخش 4 قريه بلبان آلباد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ابوالقاسم صادق وزيری

34-حسين محمدی فرزند ملك محمد ش ش ۸ کد ملی ۵۵۸۹۸1۶۶۹۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت ۶733 مترمربع از پلاک 2۸ اصلی واقع در بخش 4 قريه بلبان آلباد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ابوالقاسم صادق وزيری

3۵-حسين محمدی فرزند ملك محمد ش ش ۸ کد ملی ۵۵۸۹۸1۶۶۹۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت ۵2۶2 مترمربع از پلاک 2۸ اصلی واقع در بخش 4 قريه بلبان آلباد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ابوالقاسم صادق وزيری

3۶-حسين محمدی فرزند ملك محمد ش ش ۸ کد ملی ۵۵۸۹۸1۶۶۹۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی ديم به مساحت 22۵۶ مترمربع از پلاک 2۸ اصلی واقع در بخش 4 قريه بلبان آلباد در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی ابوالقاسم صادق وزيری

37-اسمعيل خدادای گردميران سفلی فرزند نصراله ش ش ۶30 کد ملی ۵۵۸۹۵27۹۹۶ صادره دهگلان در ششدانگ يك باب خانه به مساحت 1۵3/4۸ مترمربع از پلاک ۵4 اصلی واقع در بخش 4  قريه دهگلان در شهرستان 
دهگلان بخش 4 ويلاق کردستان خريداری از مالك رسمی عزت اله رحيمی

3۸-محمد محمدی سراب فرزند محمد علی ش ش 13 کد ملی ۵۵۸۹723۸۶۸ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی  ديم به مساحت 2۸۵12/۸0 مترمربع از پلاک ۹۹ اصلی واقع در بخش 4 قريه سراب حاجی 
پمق در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد علی محمدی

3۹- محمد محمدی سراب فرزند محمد علی ش ش 13 کد ملی ۵۵۸۹723۸۶۸ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی  ديم به مساحت 14۶1۹/۶7 مترمربع از پلاک ۹۹ اصلی واقع در بخش 4 قريه سراب حاجی 
پمق در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد علی محمدی

40- محمد محمدی سراب فرزند محمد علی ش ش 13 کد ملی ۵۵۸۹723۸۶۸ صادره دهگلان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعی  ديم به مساحت 72۸1۸/۵۵ مترمربع از پلاک ۹۹ اصلی واقع در بخش 4 قريه سراب حاجی 
پمق در شهرستان دهگلان بخش 4 ئيلاق کردستان خريداری از مالك رسمی محمد علی محمدی

انتشار نوبت اول :1402/0۶/27                                      انتشار نوبت دوم:1402/07/10
عطاء الله شاه نظری – سرپرست ثبت اسناد و املاک دهگلان

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسنی

آگهــی موضــوع مــاده 3 قانــون و مــاده 13 آئیــن نامــه قانــون تعییــن تکلیف وضعیــت ثبتــی و اراضی و 
ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره 140260316014001622 - 1402/05/31 
هیــات اول/دوم موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک کرمانشــاه ناحیــه دو تصرفــات مالکانــه بلامعــارض 
متقاضــی خانــم شمســی عبــدی فرزنــد فتــح الــه بشــماره شناســنامه 641 نســبت بــه ســه دانــگ از 
ششــدانگ یــک بــاب ســاختمان بــه مســاحت 11۷/03 مترمربــع در قســمتی از پلاک 19 اصلــی واقع 
در بخــش ســه حومــه کرمانشــاه خریــداری از مالــک رســمی آقــای احمــد بهمنــی ده مجنونــی محــرز 
ــذا بــه منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی  گردیــده اســت . ل
شــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند 
مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم 
و پــس از اخــذ رســید ، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض ، دادخواســت خــود را بــه 
مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد . بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 

اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/06/26
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/0۷/10

فرشاد نادری ـ رئیس ثبت اسناد و املاک
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خبرانرژی

باید از امروز آماده گذر از اوج 
مصرف سال آینده شویم

وزیر نیرو با تاکیــد بر اهمیت مدیریت دانش 
و تجربه، جانشــین پــروری و تربیت مدیران 
جوان در بدنه وزارت نیرو گفت: از اهم اکنون 
باید با اســتفاده از تجربیات مدیریت مصرف 
برق سال جاری و سال گذشته برای مدیریت 
مصرف برق ســال آینــده و پیگیری افزایش 

ظرفیت تولید برنامه ریزی کنیم.
به گــزارش ایســنا، علی اکبــر محرابیان در 
همایش سراســری مدیران ارشد وزارت نیرو 
بــا بیان اینکه دو ســال از عمر دولت مردمی 
سیزدهم می گذرد و اکنون فرصت خوبی برای 
مرور عملکرد وزارت نیــرو در این بازه زمانی 
دو ســاله اســت، اظهار کرد: بررسی ها نشان 
می دهد در این دو سال مدیران و کارشناسان 
و کارگران فعال در صنعت آب و برق کشــور 
در کنار یکدیگر نقش برجســته و پررنگی در 
خدمت رســانی به مردم عزیز کشــورمان ایفا 

کردند.
وی ادامــه داد: در زمانــی کــه برنامه رای 
اعتمــاد را بــرای مجلس ارائــه می کردیم، 
بســیاری عقیده داشــتند که این برنامه در 
شرایط حاضر دست نیافتنی است، اما اکنون 
و در پایان دو ســال از عمر دولت ســیزدهم 
بررســی ها نشــان می دهد که در بسیاری از 
بخش ها از برنامه ارائه شــده جلوتر هســتیم 
و در برخی نیز متناســب بــا برنامه در حال 

هستیم. حرکت 
وی با تاکید بر اهمیت نقش رســانه در اطلاع 
رســانی صحیح و دقیق برنامه هــا و گزارش 
عملکردهــای صنعت آب و بــرق اضافه کرد: 
مــردم همان طور که به آب و برق پایدار برای 
تامیــن نیازهای خــود در بخش های مختلف 
نیــاز دارند، به اطلاع رســانی دقیق و صحیح 
در مورد عملکردهــا و برنامه ها نیاز دارند که 
هم باعث همراهی بیشــتر آن ها با صنعت آب 
و برق خواهد شــد و هم بــه افزایش امید و 

سرمایه اجتماعی وزارت نیرو کمک می کند.
محرابیــان با اشــاره بــه ضــرورت تعامل و 
همراهی مســتمر و مطلوب شرکت های تابعه 
وزارت نیرو با ســایر نهادهای اجرایی، نظارتی 
و قانون گذار بیان کرد: با شــکل گیری تعامل 
وزارت  زیرمجموعه  شــرکت های  میان  خوب 
نیرو با ســایر نهادها می توانیم شــاهد حل و 
فصل بســیاری از مشکلات و ســوء تفاهم ها 
باشیم و زمینه برای پیشبرد سریعتر برنامه ها 

محقق می شود.

43 درصد مخازن سدهای کشور 
پر هستند

آمار بهره برداری از ســدهای مخزنی کشور 
در روزهای ابتدای ســال آبی جدید نشانگر 
پرشــدگی 4٣ درصد مخازن سدهای کشور 

است.
بــه گزارش ایســنا، در حال حاضــر میزان 
ورودی آب به ســدهای کشــور تا هشــتم 
مهرماه معــادل ٠.٢۵ میلیــارد  مترمکعب 
بــوده که ایــن عدد در مقایســه با ســال 
گذشــته که عددی معــادل ٠.٢٢ میلیارد 
مترمکعــب بوده 14 درصد افزایش داشــته 
از مخازن  اســت، همچنین میزان خروجی 
سدهای کشــور در این تاریخ معادل ۶4.٠ 
میلیارد مترمکعب ثبت شــده که این عدد 
در قیاس با ســال گذشته که عددی معادل 
٠.۵٩ میلیارد مترمکعب بوده بیانگر افزایش 

٨ درصدی است.
در شــرایط کنونــی حجــم آب موجود در 
مخازن ٢1 میلیارد و ٣1٠ میلیون مترمکعب 
ثبت شــده که نسبت به ســال گذشته که 
عددی معادل 1٨ میلیــارد و ۷۷٠ میلیون 
مترمکعب بوده، 14 درصد افزایش داشــته 
و درصد پرشدگی مخازن سدهای کشور به 

عدد 4٣ درصد رسیده است.
وضعیت سدهای مهم )شرب  - کشاورزی( 
بیانگــر این اســت که در 1٨ ســد، درصد 
پرشدگی بیش از ۵٠ درصد است؛ به طوری 
که ســد زنجیــره کارون ۶۵ درصد و ســد 
دز ۵٢ درصد و ســد چره و مارون  اســتان 
خوزســتان به ترتیــب ۵۶ و ۵1 درصد آب 
دارند همچنین میزان آب در ســد گلپایگان 
و کوچــری ۵۶ درصد اســت. ســد جگین 

استان هرمزگان ٩۶ درصد پر است.
ســد تالوار اســتان زنجان ٩٠ درصد، سد 
بیجار اســتان گیلان ۵٨ درصد، سد رودبار  
اســتان لرســتان 1٠٠ درصد، سد سلمان 
فارسی اســتان فارس ۵٩ درصد پرهستند. 
همچنین در استان سیســتان و بلوچستان 
ســد پیشین ٨٩ درصد و ســد ریزدان ۷۷ 
درصــد و ســد خیرآباد ۵۵ درصد و ســد 
ماشکید اولیا اســتان سیستان و بلوچستان 

۵٨ درصد پر هستند.
همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور 
معــادل ٠.٣ میلی متر بوده کــه این مقدار 
بارندگی نســبت به میانگین دوره مشــابه 
درازمدت یک میلی متر ۶۷ درصد کاهش و 
نســبت به دوره مشابه سال آبی گذشته که 
عددی معادل ٠.٨ میلی متر بوده ۵۷ درصد 

کاهش را نشان می دهد.

نماینده پیشین ایران در اوپک:

کاهش تولید، قیمت نفت را افزایشی کرد
نماینده پیشــین ایران در اوپک گفت: تصمیم 
اخیــر اوپک پــلاس مبنــی بــر کاهش های 
داوطلبانــه نفت منجر بــه افزایش قیمت نفت 

شده است.
محمد علــی خطیبی، نماینده پیشــین ایران 
در هیئــت عامل اوپــک در گفت وگو با مهر با 
اشــاره به اینکه کاهش عرضــه نفت برخی از 
کشــورها منجر به بالا رفتن قیمت شده است 
گفت: تصمیم اخیر اوپک مبنی بر کاهش های 
داوطلبانه نفــت و کاهش هایی کــه برای آن 
تصمیم گیری شــده است برای برخی از اعضا 

بیش از تعهــدات موجود بوده کــه در نتیجه 
منجر به افزایش قیمت نفت شده است.

وی ادامه داد: البته افزایش قیمت نفت دلایلی 
دیگری نظیر افزایــش تقاضای فصلی نیز دارد 
که نتیجه ایــن موضوع افزایــش قیمت نفت 

است.
به گفته نماینده پیشــین ایــران در اوپک این 
رونــد افزایش قیمــت نفت تا زمانــی وجود 
دارد که کاهــش عرضه نفــت اوپک پلاس و 
کاهش هــای داوطلبانه دیگر کشــورها وجود 
داشــته باشــد، بنابراین ما شــاهد استحکام 

قیمت ها در آینده خواهیم بود.
خطیبی با اشاره به دلار زدایی در میان اعضای 
اوپــک خاطر نشــان کرد: برخی از کشــورها 
سال ها اســت که از دلار اســتفاده نمی کنند 
و برخــی از اعضا بدون تصمیــم گیری اوپک 
مبادلات خود را از انجام می دهند و اگر امکان 
پذیر نبــود پیش از آن هم چنیــن مبادلاتی 

میسر نمی شد.
به گفته این کارشــناس انرژی قیمت گذاری 
مســأله ای مهم اســت اما انتقال وجه می تواند 

براساس هر ارزی باشد.

نوبت اول             آگهي مناقصه عمومي یک مرحله اي )02/11( 

شرکت گاز استان بوشهر در نظر دارد انجام خدمات ذيل را براساس مشخصات و شرايط کلي مندرج در جدول و از طريق برگزاري مناقصه عمومي به شرکت واجد شرايط واگذار 
نمايد.

 شرکت گاز استان بوشهر – بوشهر – فلكه قدس – بلوار رئيسعلی دلواری –نرسيده به چهارراه کشتيرانیگزار نام و نشاني مناقصه1

احداث ساختمان پست امداد گاز ناحيه دلوار شرح خدمات2

 يك مرحله اي نوع مناقصه3

سامانه تدارکات الكترونيكی دولت )ستاد ايران(مكان توزيع و تحويل اسناد4

 آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابی کيفی از سامانه تدارکات الكترونيكی دولت۵
تا ساعت 0۸:00 روز  شنبه 1402/07/22)ستاد ايران(

 آخرين مهلت اعلام آمادگی و ارسال اسناد ارزيابی کيفی از طريق سامانه۶
تا ساعت 0۸:00 روز  شنبه 1402/0۸/0۶تدارکات الكترونيكی دولت )ستاد ايران(

چهار شنبه 1402/0۸/10اولين روز توزيع اسناد7

 شنبه 1402/0۸/13آخرين روز توزيع اسناد۸

دبيرخانه کميسيون مناقصات شرکت گاز استان بوشهر – چهارشنبه 1402/0۸/24مكان تحويل ضمانتنامه و زمان تحويل پيشنهادها۹

سالن کنفرانس شرکت گاز استان بوشهر –  چهارشنبه 1402/0۸/24مكان و زمان گشايش پيشنهادها10

   ريال  ۹۶.314.۹21.0۵2برآورد اوليه11

  نوع و ميزان تضمين شرکت در فرايند12
ضمانتنامه معتبر بانكي _ 4.۸1۶.000.000  ريالارجاع کار

به ميزان )بيست( 20 درصد مبلغ اوليه پيمانميزان پيش پرداخت13

رتبه بندي14
1- گواهينامه صلاحيت پيمانكاری در رشته ساختمان و ابنيه از معاونت برنامه ريزي و نظارت راهبردي

2- ارائه گواهينامه تاييد صلاحيت ايمنی پيمانكاری از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی

20020۹13۶۸00001۸شماره فراخوان در سامانه تدارکات الكترونيكی دولت )ستاد ايران(1۵

1۶

www.SetadIran. از کليه شرکت ها/پيمانكاران واجد شرايط دعوت مي شود جهت اعلام آمادگي و شرکت در مناقصه از طريق سامانه تدارکات الكترونيكی دولت به آدرس
ir  اقدام نمايند تا پس از بررسي اسناد و مدارک واصله در چارچوب ضوابط و مقررات داخلي از شرکت هاي واجد شرايط جهت دريافت اسناد و مدارک مناقصه دعوت بعمل آيد. 

تلفن تماس : 07733337۶03- 07731۶۶42۹1
فكس : 33330۹۶4-077  شماره تاييديه فكس : 077-31۶۶411۵

شناسه آگهی: 1۵7۶۶4۵

  

در حالیکه زمزمه های احداث  پروژه خط لوله 
همکاری  با  آذربایجان-نخجوان  گاز  صادرات 
این   کارشناسان  اما  رسد  می  گوش  به  ترکیه 
بدون حضور  که  انرژی  هرخط  معتقدند،  حوزه 
ایران احداث می شود به نفع ایران نیست و باعث 
قرارداد های  چراکه  شود  می  ما  شدن  متضرر 
خط  از  ما  اگر  و  است  بلندمدت  گاز  صادرات 
اینگونه  شویم  گذاشته  کنار  گاز  صادرات  لوله 
نیست که دوباره بتوانیم مشارکت کنیم چراکه 
پروژه تمام شده و مشتریان یک شریک جدید 
را نمی پذیرند، این در حالیست که برای همگان 
روشن است، میزان گاز آذربایجان و ترکمنستان 
ایران  همچنین  و  نیست   ایران  با  رقابت  قابل 
رقیب  یک  و  دارد  را  جهان  گاز  منابع  دومین 
آذربایجان  است،  ترکمنستان  برای  قوی  بسیار 
اینکه  ضمن  دارد،  پایینی  تولید  نیزظرفیت 
ترکیه هم نمی تواند ایران را کنار بگذارد، چون 
می تواند  کند  دریافت  انژری  هرقدر  کشور  این 
صادرات بیشتری داشته باشد اما لازم است در 
این اوضاع به این موضوعات با جدیت بیشتری 
راهکار  ایجاد  و  مذاکره  با  بتوانیم  و  شود  توجه 

مناسب حقوق خودمان را احقاق کنیم.
و  گاز  و  نفت  شامل  انرژی  لوله  خط  پروژه 
ترانزیت زمینی و ریلی؛ پروژه ای است که ترکیه 
اجرایی  دنبال  شدت  به  گذشته  دهه  یک  طی 
کردن آن بوده و در این بین مشکل اصلی قره باغ 
بود. در سال  بود که تکلیف آن مشخص نشده 
از  بزرگی  بخش های  توانستند  آذری ها   ٢٠٢٠
توافقی که  در  اخیرا هم  و  کنند  آزاد  را  قره باغ 
این منطقه که  با ساکنین قره باغ داشته اند کل 
را شامل  آذربایجان  از خاک  درواقع ٢٠ درصد 
می شد دوباره به آذربایجان الحاق می شود و این 
کشور اراضی آزاد شده را دوباره تحت حاکمیت 
خود قرار می دهد و این قدم بزرگی برای تحقق 

پروژه انرژی بوده است.
بر این اساس این کشور ها طرحی بنام ترانس خزر 
را دنبال می کنند که بتوانند از بستر خزر انرژی 

را  قزاقستان  و  ترکمنستان  شامل  میانه  آسیای 
به خط لوله آذربایجان متصل کنند و از طریق 
به  نخجوان  و  ارمنستان  زنگزور،  منطقه  خاک 
جهان  کشور های  دیگر  به  نهایت  در  و  ترکیه 
وصل شوند و این برای ترکیه حیاتی است، چون 
این کشور در قرارداد های گازی که قبلا با ایران، 
دارد  نظر  در  کرده  منعقد  آذربایجان  و  روسیه 
نقش مهمی در حوزه انرژی جهانی ایفا کند، به 
همین جهت آذری ها بعد از تثبیت موقعیت خود 
در قره باغ و تصرف منطقه؛ مسئله زنگزور را در 
اولویت خود قرار دادند و حاضرند به خاطر آن 
نیز جنگ کنند. در شرایطی که ارمنستان هم در 
وضعیت زرد قرار گرفته تصور می شود اگر روی 
چهارجانبه  ائتلاف  بر  مبنی  اردوغان  پیشنهاد 
توافق  آذربایجان-ترکیه  روسیه-ارمنستان  بین 
خط  عبور  برای  زنگزور  مسیر  و  گیرد  صورت 
لوله آذربایجان از ارمنستان باز شود این گزینه 
محتمل است؛ زیرا نه ارمنستان به خاطر ضعف 
و از بین رفتن روحیه ملی توان جنگ دارد و نه 
اینکه آذربایجان و ترکیه علاقمندند که در این 
ایران هم  شرایط یک جنگ جدید آغاز شده و 
در این میان به نوعی مشارکت داشته باشد، زیرا 
ایران مرز های منطقه ای را خط قرمز خود اعلام 

کرده است.  
ارتباطی  مزیت  رفتن  دست  از  اوصاف  این  با   
ایران در صورت افتتاح کریدور زنگزور و اتصال 
نخجوان  به  آذربایجان  جمهوری  اصلی  خاک 
یکی از دلایلی مخالفت تهران با ایجاد این دالان 

ارتباطی است.
 

کاهش اهميت ژئوپليتيكی ايران
کاهش  بر  است  ممکن  زنگزور  کریدور  ایجاد 
منطقه  سطح  در  ایران  ژئوپلیتیکی  اهمیت 
سویی  از  دالانی  چنین  افتتاح  باشد.  تاثیرگذار 
و  ترکیه  برای  زیادی  ارتباطی  مزیت های 
خواهد  قفقاز  و  میانه  آسیای  ترُک  کشورهای 
می تواند  خود  نوبه  در  نیز  مساله  این  و  داشت 
برای  ایران  ژئوپلیتیکی  و  ارتباطی  اهمیت 

کشورهای ترُک را تحت تاثیر قرار دهد.
منطقه  از  شرق-غرب  کریدور  عبور  احتمال 
به  را  چین  پیش بینی  می شود  که  زنگزور 
مزیت های  است  ممکن  نیز  نماید  متصل  اروپا 
بلکه  منطقه  در  تنها  نه  را  ایران  ژئواستراتژیک 
از  ایران  با چالش مواجه کند.  در سطح جهانی 
در  داشته  سعی  همواره  میلادی   1٩٩٠ دهه 
غرب  و  شرق  میان  مواصلاتی  مسیرهای  مرکز 
به دلایل مختلف در  اگرچه همواره  قرار گیرد، 
عملیاتی کردن این مهم ناکام بوده است. ایران از 
دهه 1٩٩٠ به دنبال ایجاد خط لوله گاز طبیعی 
به  دستیابی  و  در شرق  و چین  هند  پاکستان، 
بوده  غرب  در  ترکیه  از طریق  اروپا  انرژی  بازار 
اما هر دوی این طرح ها به دلایل زیادی عملیاتی 

نشده اند.
از سوی دیگر، طی سال های اخیر پروژه صادرات 
از  قزاقستان  و  ترکمنستان  نفت  و  طبیعی  گاز 
طریق خط لوله دریای خزر به آذربایجان، ترکیه 

و در نهایت اروپا به صورت جدی مطرح شده که 
این پروژه نیز با مخالفت ایران روبرو است. با در 
نظر گرفتن تمامی این مسائل مشخص می شود 
اهمیت  احتمالا  زنگزور  دالان  افتتاح  با  که 
اقتصادی و سیاسی ایران برای کشورهای ترُک 

به شدت کاهش خواهد یافت.
احداث هرخط انرژی بدون حضور ايران به 

ضرر کشور است
بر این اساس کارشناسان این حوزه معتقدند که 
کشور  ضرر  به  شود  اجرایی  لوله  خط  این  اگر 
تمام می شود  چراکه ما از بسیاری از مسیر های 
ایران  ترانزیتی کنار گذاشته خواهیم شد و اگر 
در این خط مشارکت داده نشود، از نظر امنیتی 
به  ایران  اگر  اما  بود،  خواهد  ایران  زیان  به  نیز 
عنوان گزینه پنجم حضور داشته و احقاق حقوق 
کند، می تواند برای کشور ما مفید باشد. چراکه 
می توانیم از ظرفیت های این خط استفاده کنیم، 
اما واقع امر اینکه در این خط انرژی شرکت های 
ایران  مسائل  با  این  و  دارند  نقش  اسرائیلی 
منافات دارد به همین دلیل در شرایط فعلی باید 

روی این مسئله مطالعه صورت گیرد.
ارمنستان  تقویت  تواند  می  ها  راه حل  از  یکی 
اقتصادی  دوجانبه  وقرارداد های  ایران  تویط 
عبور  زنگزور  از  که  لوله ای  و خط  کنیم  منعقد 
می کند را با همکاری ارمنستان احداث کنیم و 
به طرف های ترک اجاره دهیم و اعلام کنیم که 
نفره  هیات چهار  اختیارات  از  خارج  بخش  این 

روسیه-ارمنستان- آذربایجان-ترکیه باشد.
گاز  میزان  که  ضروریست  نکته  این  ذکر 
ایران  با  رقابت  قابل  ترکمنستان  و  آذربایجان 
نیست  و همچنین ایران دومین منابع گاز جهان 
را دارد و یک رقیب بسیار قوی برای ترکمنستان 
دارد،  پایینی  تولید  ظرفیت  آذربایجان  است، 
کنار  را  ایران  نمی تواند  هم  ترکیه  اینکه  ضمن 
دریافت  انژری  هرقدر  کشور  این  چون  بگذارد، 
باشد.  داشته  بیشتری  صادرات  می تواند  کند 
است  قیمت  نیز  مهم  مساله  حال  عین  در  اما 
تنوع فروشندگان گاز مثل روسیه، ترکمنستان، 
می تواند  خزر  حوزه  در  آذربایجان  و  قراقستان 
در قیمت گاز ایران تاثیر داشته باشد به همین 
دلیل در شرایط کنونی منطقه از جمله باتوجه 
در  روسیه  که  فشار هایی  و  اوکراین  جنگ  به 
قفقاز  تحولات  در  کرده؛  تحمل  حاضر   حال 

نقش دارد.

بررسی ها نشان می دهد؛

»زنگزور« کوره انرژی ایران را گرم نمی کند! 

تجدیدآگهی مزایده عمومی اجاره زمین وسایل بازی بوستان مادر

آگهی مزایده عمومی اجاره  بیلبورد های سطح شهر

شرح آگهی

آگهی تجدید مزایده  عمومی 

سازمان سيما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بروجرد با استناد به مجوز شورای اسلامی شهر در نظر 

دارد اجاره محل زمين وسايل بازی بوستان مادر را در سال 1402 با شرايط و قيمت پايه کارشناسی به اشخاص واجد 

شرايط به صورت اجاره از طريق مزايده عمومی  با جزئيات مندرج در اسناد مزايده و با بهره گيری از سامانه تدارکات 

الكترونيك دولت )setadiran.ir( وبا شماره مزايده ۵0020۹۵03۹00001۸به صورت الكترونيكی  واگذار نمايد. 

متقاضيان برای شرکت دراين مزايده می توانند جهت دريافت اسناد  مربوطه وارائه پيشنهاد به سامانه تدارکات 

الكترونيك دولت مراجعه نمايند. ضمنا” متقاضيان جهت ورود به سامانه ستاد و شرکت در مزايده می بايست جهت 

ثبت نام و دريافت گواهی  امضای الكترونيك )توکن( از طريق دفاتر پيشخوان دولت اقدام نموده و پس از ايجاد 

پروفايل مزايده گر در مزايده شرکت نمايند. در صورت نياز به هر گونه کسب اطلاعات بيشتر در اين خصوص به 

مديريت امور قراردادهای سازمان واقع در بلوار کمربندی )شهربازی سابق( مراجعه فرمائيد.

رديف  موضوع مزايده  قيمت پايه  ۵ درصد سپرده شرکت در مزايده  شماره سيستمی مزايده

1  اجاره زمين شهر بازی پارک مادر  4.000.000.000  200.000.000  ۵1020۹۵03۹000047

تاريخ انتشار:1402/07/10  ساعت  0۸:00   مهلت دريافت اسناد مزايده : 1402/07/1۵ ساعت:1۹:00

مهلت ارسال پيشنهاد : 1402/07/2۶  ساعت   :12:00  تاريخ بازگشايی :   1402/07/2۶ساعت 14:00

شرايط شرکت در مزايده :

1-  واريـــز ۵ درصد مبلغ کل پايه کارشناســی به عنوان سپرده شــرکت در مزايده به حساب سپرده  

1007۹11130۹4  بانك شــهر بنام سپرده شرکت در مزايده) پاکتهاي بدون فيش سپرده در مزايده شرکت داده 

نخواهد شد(.

2-  هزينه بيمه نامه موضوع قرارداد برعهده برنده مزايده می باشد.

3-  به پيشنهادات ارائه شده به صورت ناقص، مشروط، نامفهوم، مخدوش، فاقد سپرده و همچنين پيشنهاداتي 

که بعد از انقضاء مهلت تعيين شده در آگهي برسد ترتيب اثر داده نخواهد شد.

4-  سازمان در رد يا قبول پيشنهادات مختار مي باشد.

۵-  هزينه هاي چاپ آگهي وکارشناسی بر عهده برنده مزايده مي باشد.

۶-  شرکت در مزايده ، به منزله قبول شروط و تكاليف اين سازمان و منطبق با مفاد آئين نامه مالی شهرداري 

ها خواهد بود.

7-   سپرده شرکت در مزايده در صورت انصراف برنده به نفع سازمان ضبط خواهد شد. 

۸-ساير اطلاعات وجزئيات در اسناد مزايده موجود ميباشد.

۹-پس از اعلام شخص برنده فقط 10 روز جهت تكميل مدارک مهلت دارد در غير اينصورت سپرده شرکت 

در مزايده به نفع سازمان ضبط می گردد و مزايده يكطرفه فسخ می گردد.

        سازمان سيما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری بروجرد با استناد به مجوز شورای اسلامی شهر بروجرد 
در نظر دارد بهره برداري از  بيلبورد های سطح شهر را با شرايط و قيمت طبق دفترچه عوارض محلی 1402 به اشخاص 
واجد شرايط به صورت اجاره از طريق مزايده عمومی با جزئيات مندرج در اسناد مزايده و با بهره گيری از سامانه 
تدارکات الكترونيك دولت )setadiran.ir( به شماره مزايده سامانه   ۵0020۹۵03۹000017به صورت الكترونيكی 
واگذار نمايد. ضمنا”  کليه مراحل  برگزاری  مزايده از دريافت اسناد  مزايده تا ارائه پيشنهاد قيمت وگشايش پاکت 

ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الكترونيك دولت ) ستاد( انجام خواهد شد. 
رديف  موضوع مزايده  قيمت پايه  ۵ درصد سپرده شرکت در مزايده  شماره سيستمی مزايده

1  اجاره بيلبورد های سطح شهر  ۵.24۸.3۵0.000ريال  2۶2.417.۵00 ريال  ۵1020۹۵03۹00004۶
1- اجاره بيلبوردهای تحت مالكيت سازمان )درج شده در قرارداد(

تاريخ انتشار : 1402/07/10    ساعت:  0۸:00
مهلت دريافت اسناد مزايده :  1402/07/1۵     ساعت:    1۹:00      

مهلت ارسال پيشنهاد 1402/07/2۶      ساعت :  12:00
تاريخ بازگشايی :   1402/07/2۶    ساعت:    14:00  

شرايط شرکت در مزايده :
1-  واريـــز ۵ درصداز مبلغ کل پايه کارشناســی به عنوان سپرده شــرکت در مزايده به حساب سپرده  
1007۹11130۹4  بانك شــهر بنام سپرده شرکت در مزايده) پاکتهاي بدون فيش سپرده در مزايده شرکت داده 

نخواهد شد(.

2-  هزينه بيمه نامه موضوع قرارداد برعهده برنده مزايده می باشد.
3-  به پيشنهادات ارائه شده به صورت ناقص، مشروط، نامفهوم، مخدوش، فاقد سپرده و همچنين پيشنهاداتي 

که بعد از انقضاء مهلت تعيين شده در آگهي برسد ترتيب اثر داده نخواهد شد.
4-  سازمان در رد يا قبول پيشنهادات مختار مي باشد.

۵-  رقم پيشنهادي بايستي به حروف و به ريال در برگ ارائه پيشنهاد قيد شود.
۶-  هزينه هاي چاپ آگهي بر عهده برنده مزايده مي باشد.

7-  شرکت در مزايده ، به منزله قبول شروط و تكاليف اين سازمان و منطبق با مفاد آئين نامه مالی شهرداري 
ها خواهد بود.

۸-  سپرده شرکت در مزايده در صورت انصراف برنده به نفع سازمان ضبط خواهد شد. 
۹-  برنده مزايده ملزم به گرفتن تاييديه های لازم می باشد در غير اينصورت از انعقاد هرگونه قرارداد با نامبرده 

خودداری  می گردد.  
10-  کليه متقاضيانی که در سالهای قبل بدحسابی نموده اند حق شرکت در مزايده را ندارند .

11-  ضمن بارگذاری سپرده شرکت درمزايده در سامانه اصل فيش يا ضمانتنامه بانكی می بايست به صورت 
فيزيكی تحويل سازمان گردد.

12-پس از بازگشايی شخص برنده نهايتا 10 روز جهت تكميل مدارک مهلت دارد در غير اينصورت سپرده 
شرکت در مزايده به نفع سازمان ضبط می گردد و مزايده يكطرفه فسخ می گردد.

13-ساير اطلاعات وجزئيات در اسناد مزايده موجود می باشد.

سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد درنظر دارد مزايده اجاره غرفه های 
شهرداری مستقر در ميدان تره بار جديد را از طريق مزايده عمومی  و درون سامانه ستاد به شماره 

سيستمی ۵0020۹۵372000037به متقاضيان حقيقی و حقوقی با شرايط ذيل واگذار نمايد .
1-  موضوع مزايده:  مزايده اجاره غرفه های شهرداری مستقر در ميدان تره بار جديد )7غرفه 

تجاری 1 غرفه اداری رفاهی(
2- مدت زمان اجرا: 4 سال شمسی 

3-  مهلت و محل توزيع اســناد  بر روی سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir   و 
مهلت توزيع اســناد به مدت 7 روز از تاريخ 1402/07/0۹ لغايت  مورخ 1402/07/1۵ می باشد و 

مهلت تحويل و عودت اسناد به شهرداری پايان ساعت اداری مورخ 1402/7/2۵  می باشد 
4- مبلغ  ۵ درصد تضمين شرکت در مزايده :بر اساس مورد اجاره ميباشد

۵-  محل و تاريخ گشايش پاکات پيشنهاد قيمت: بازگشايی پاکات مورخ 1402/7/2۶ از طريق 
سامانه ستاد و در سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد می باشد 

۶-دارابودن شرايط ذيل:
اشخاص حقيقی يا حقوقی که دارای شرايط ذيل باشند:

1-  دارای حداقل ۵ سال سابقه فعاليت کاری مرتبط با ميدان تره بار باشند
2-  دارای گواهی عدم سوء پيشينه از اداره اماکن ناجا

3-  اولويت واگذاری با اشخاصی است که بصورت يكجا در مزايده تمام غرفه ها شرکت نمايند.
4-   شهرداری در قبول يا رد يا کليه پيشنهادات مختار است

۵-  هزينه چاپ آگهی به عهده برنده مزايده می باشد.
۶-  برنده مزايده ملزم به رعايت تصميمات هيئت امنای بازار ميوه و تره بار جديد ميباشند 

در غير اينصورت شهرداری ميتواند بصورت يكطرفه نسبت به فسخ قرارداد اقدام نمايد.
توضيح: موارد 1 و 2 می بايست منضم به پيشنهاد قيمت گردد و در سامانه بارگذاری شوند

11-   شهرداری در قبول يا رد يا کليه پيشنهادات مختار است.
 لازم به ذکر است در صورت عدم تمايل نفرات اول و دوم  برنده در مزايده جهت انعقاد قرارداد 
سپرده ايشان به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. اطلاعات تكميلی در اسناد مزايده ذکر گرديده 
و متقاضيان می توانند جهت دريافت اسناد مزايده به سايت www.setadiran.ir و يا آدرس 

بروجرد خيابان فروردين مراجعه نمايند

نوبت اول

نوبت اول

نوبت اول

ایرج بابایی  سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری   شهرداری بروجرد

ایرج بابایی  سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری   شهرداری بروجرد

                                    احمد ممیوند -سرپرست سازمان ساماندهی مشاغل شهری شهرداری بروجرد

روابط عمومي شرکت گاز استان بوشهر

     شرکت ملي گاز ايران   
شرکت گاز استان بوشهر

قيمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ارائه گردد.

 ليلا صنوبری
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دبیر جشنواره شهید رجایی استان یزد: 

تبدیل شدن استان یزد به کارگاه پویایی و سازندگی 

Monday    2023 2 October      WWW.JAHANEGHTESAD.COM  دوشنبه  10 مهر 1402  سال سی ودوم  شماره 8239

ایران اخبار

  برگزاری مراسم گرامیداشت
 روز ملی آتش نشانی و ایمنی

به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری، 
مراسم گرامیداشت هفتم مهر ماه روز ملی آتش نشانی 
الائمه  مخلص  دکتر  با حضور  گذشته  روز  ایمنی  و 
استاندار مرکزی، اسدی معاون هماهنگی امور عمرانی، 
استانداری،  شوراهای  و  شهری  امور  دفتر  کل  مدیر 
مهندس قاسمی سرپرست شهرداری، رئیس و اعضای 
اراک،  شهرستان  فرماندار  شهر،  اسلامی  شورای 
معاونین و مدیران شهرداری در سالن ستارگان برگزار و 
از زحمات و تلاش های دلاورمردان و ناجیان همیشه 

در صحنه ۱۲۵ اراک، تقدیر بعمل آمد

بازدید نماینده اراک و رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی از مرکز 

خدمات جامع سلامت شهری ساروق

همراه  به  اراک  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
در  خنداب  و  کمیجان  اراک،  مردم  آصفری نماینده 
مرکز  از  همراه،  هیئت  و   اسلامی  شورای  مجلس 

خدمات جامع سلامت شهری ساروق بازدید کرد.
به گزارش وبدا مرکزی، دکتر امانی به همراه نماینده 
مرکز  در  حضور  با  خنداب،  و  کمیجان  اراک،  مردم 
واحدهای  از  ساروق،  شهری  جامع سلامت  خدمات 

مختلف این مرکز بازدید کرد. 
همچنین در گفت و گو با پزشکان و کارکنان مرکز 
خدمات جامع سلامت شهری ساروق، در جریان نحوه 
ارائه خدمات قرار گرفت و در گفت و گو با بیماران 
و مراجعان نیز میزان رضایتمندی از دریافت خدمات 

سلامت را جویا شد.

حرکت کاروان های خودرویی 
»ایران قوی« ویژه هفته دفاع مقدس 

در شمال تهران 

سالگرد  سومین  و  چهل  فرارسیدن  با  همزمان 
قوی  ایران  خودرویی  های  کاروان  مقدس،  دفاع 
آمد.                                                                       در  حرکت  به  یک  منطقه  سطح  مدارس  از 
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه یک، سلیمه 
رودکی معاون امور اجتماعی و فرهنگی این منطقه 
ضمن اعلام خبر فوق افزود:  به همت اداره فرهنگی 
و با مشارکت سپاه ناحیه جماران و ناحیه امیرالمومنین 
)ع( و به منظور پاسداشت چهل و سومین سالگرد هفته 
دفاع مقدس کاروان های خودرویی مشابه کاروان های 
اعزامی زمان جنگ که شامل ۸ خوردرو گل اندود شده 
و مزین به پرچم هایی با شعار و مضامین دفاع مقدس 
مهرماه   الی ۹  مهرماه ۱۴۰۲  اول  شنبه  روز  از  بوده 
سطح  منتخب  ۱۲مدرسه  در   ۱۲ الی   ۱۰ ساعت  از 
منطقه )صابرین شاهد، خدیجه کبری، شهید بهشتی، 
فرزانگان، امام علی )ع(، شهید رحمانی، جلال، موسی 
صدر، رسالت، یاسر، انصار و عسگریان( به حرکت در 
آمد و به اجرای برنامه هایی از قبیل روایتگری، اجرای 

مسابقه، توزیع گل و ... پرداخت.

دومین نشست هماهنگی جشنواره 
و فن بازار تخصصی صنعت برق و 

انرژی برگزار شد

برق  نیروی  توزیع  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
استان سیستان و بلوچستان، دومین نشست هماهنگی و 
برنامه ریزی جهت اجرای جشنواره و فن بازار تخصصی 
صنعت برق و انرژی در محل سالن جلسات ستاد شرکت 
توزیع نیروی برق استان سیستان و بلوچستان برگزار 
شد.  اولین جشنواره و فن بازار تخصصی صنعت برق و 
انرژی همزمان با بیست و سومین نمایشگاه بین المللی 
این  می شود.طی  برگزار  جاری،  سال  آبانماه  در  برق 
جامعه  میان سه  همرسانی  تا  است  نظر  در  جشنواره 
بزرگ و تخصصی صنعت برق و انرژی، جامعه بزرگ 
شرکت های فناور و دانش بنیان و جامعه استادان ارجمند 
و  مختلف  برنامه های  طی  دانشجویان،  و  دانشگاهی 

متنوع جهت تحقق اهداف اجرایی شود.

شرکت گاز استان ایلام بعنوان 
دستگاه برتر جشنواره شهید رجایی 

انتخاب شد

شرکت گاز استان ایلام بعنوان دستگاه برتر استان در 
جشنواره شهید رجایی ۱۴۰۲ انتخاب شد.به گزارش 
این  در  ایلام؛  استان  گاز  شرکت  عمومی  روابط 
جشنواره و بر اساس نتایج ارزیابی عملکرد سال ۱۴۰۱ 
، شرکت گاز استان ایلام رتبه برتر در گروه زیربنایی و 
توسعه زیرساخت ها را کسب کرد.این جشنواره که در 
محل سالن اجتماعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان با حضور استاندار ایلام و کلیه مدیران برگزار 
شد، شرکت گاز استان ایلام با دریافت تندیس و لوح 
تقدیر بعنوان » رتبه برتر در گروه زیربنایی و توسعه 
زیرساخت ها« انتخاب و محمود کشاورز مدیرعامل 
ایلام  استاندار  از  تندیس  و  تقدیر  لوح  شرکت  این 

دریافت کرد.

کوک زمان طلایی برای برج 
ساعت تبریز

تاریخی  از تخلیه ساختمان عمارت  تبریز  شهردار 
ساعت با هدف حفظ و صیانت از این بنای کهن تا 

۱۰ روز آینده خبر داد.
یعقوب هوشیار با اعلام این مطلب اظهار کرد: با 
فراهم شدن مقدمات تخلیه عمارت ساعت تبریز و 
حذف کاربری اداری، این بنای تاریخی به احترام 
میراث  دوستداران  گری  مطالبه  و  درخواست ها 
فرهنگی و بر اساس وعده شهرداری تبریز تخلیه 

می شود.
مرمت  برای  شهرداری  اهتمام  به  اشاره  با  وی   
منظور  به  گفت:  عمارت،  این  مختلف  بخش های 
تاریخی،  عمارت  این  شایسته  نگهداری  و  حفظ 
و  بتن  تزریق  همچون  مرمتی  متعدد  اقدامات 
زیرزمین  مرمت  و  احیا  عمارت،  بخشی  استحکام 
اجرا   ... و  عمارت  انبار  آب  احیاء  ساعت،  عمارت 

شده است.
این  اداری  کاربری  حذف  با  کرد:  تشریح  وی 
ساختمان، کاربری اصلی آن به شکل موزه استمرار 
یافته و محلی برای حضور گردشگران و مسافران 
فراهم می شود که طبق وعده ای که به شهروندان 

داده شده بود شاهد تحقق آن هستیم.
کاخ شهرداری تبریز یا همان برج ساعت از بناهای 
سال  از  آن  ساخت  که  است  تبریز  شهر  تاریخی 
گورستان  محل  در  خورشیدی   ۱۳۱۸ تا   ۱۳۱۴
متروک و مخروبه کوی نوبر، با نظارت مهندسان 
ارفع الملک  شهرداری  ریاست  زمان  در  و  آلمانی 

جلیلی انجام شد.
اصلی  دفتر  و  شهر  تالار  عنوان  به  بنا،  این  از 
اثر در  شهردار تبریز، بهره برداری شده  است، این 
تاریخ ۲۹ تیر ۱۳۷۷ با شماره ثبت ۲۰۵۵ به عنوان 

یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده  است.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی شهرداری 
مناسبت  به  خورشیدی،   ۱۳۸۶ سال  در  تبریز، 
نخستین  تأسیس  سال  یکصدمین  بزرگداشت 
به نخستین  تبریز،  در  ایران  بلدیه  و  انجمن شهر 
مورد  و  تبدیل  و شهرداری های کشور  موزه شهر 
تبریز  شهرداری  موزه  گرفت،  قرار  بهره برداری 
موزه های  اولین  ردیف  در  چین،  کشور  از  پس 

شهرداری های جهان نیز قرار دارد.

هفته فرش کرمان برگزار می شود
کرمان  استاندار  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
موزه  همکاری  با  کرمان  فرش  هفته  برگزاری  از 

فرش ایران خبر داد.
در سومین  ماه  مهر   ۹ امروز  امیر حسن زاده ظهر 
برای  گفت:  کرمان  استان  فرش  کارگروه  جلسه 
بخش  سه  باید  استان  در  فرش  صنعت  رونق 
کار  دستور  در  را  و صادرات  اولیه  مواد  بافندگان ، 

جلسات شورا قرار دهیم.
وی افزود: فرش کرمان باید برند مختص خود را 
داشته باشد و ساختمان تاریخی شرکت فرش نیز 
احیا شود که تفاهم نامه مربوطه تنظیم شده و در 

سفر وزیر صمت عملیاتی می شود.
معاون اقتصادی استاندار کرمان گفت: فرش یک 
نیز دیده  بافنده فرش  باید هنرمند و  هنر است و 
راستا  همین  در  گیرد.  قرار  حمایت  مورد  و  شود 
تجلیل  بر  استانی فرش علاوه  برگزاری جشنواره 

از بافنده ها به ترویج آموزش هم کمک می کند.
حسن زاده گفت: در بازدیدی که با استاندار کرمان 
از موزه فرش ایران داشتیم، مقرر شد تا هفته فرش 
کرمان در فضایی مشخص و بازه زمانی بهمن تا 

اسفندماه امسال برگزار شود.
بازارهای  ذائقه  و  علایق  به  توجه  است،  گفتنی 
هدف، تفکیک فرش صادراتی از نیاز بازار داخل، 
تجهیز  فرش،  سرویس های  و  اولیه  مواد  تامین 
بیمه  و  ریسندگی  کارخانه  راه اندازی  و  کارگاه ها 
مطرح  مباحث  مهمترین  جمله  از  فرش  بافندگان 

در این نشست کارشناسی بود.

احداث سه بازارچه محلی در 
کردستان

ایجاد  کردستان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
بازارچه های محلی را یکی دیگر از اقدامات جدید 
اداره اوقاف و امور خیریه در سطح استان کردستان 
سه  احداث  بار  نخستین  برای  گفت:  و  دانست 
بازارچه در شهرستان های سقز، سنندج و بیجار در 

دستور کار قرار گرفت.
در جمع خبرنگاران  کاروند،  حجت الاسلام محمد 
هفته  گرامیداشت  با  استان  گروهی  رسانه های 
جاری  مهرماه   ۱۱ از  وقف  دهه  آغاز  و  وحدت 
خدمات  حوزه های  در  اداره کل  این  اقدامات  به 
شد:  یادآور  و  کرد  اشاره  فرهنگی  و  اجتماعی 
حفاظت، احیا و بازسازی مساجد از وظایفی اصلی 
اداره اوقاف و امور خیریه استان کردستان بوده که 
همواره در اولویت قرار دارد.وی به هزینه کرد ۳۲۰ 
مساجد  مرمت  و  تعمیر  راستای  در  ریال  میلیارد 
استان اشاره کرد و افزود: ۱۸۰ میلیارد ریال از این 
اعتبار دولتی، ۱۴۰ میلیارد ریال آن از محل اجرای 
موقوفات مساجد تأمین شد.مدیرکل اوقاف و امور 
خیریه استان کردستان به احداث مصلای مریوان 
اشاره و بیان کرد: براساس پیش بینی های  صورت 
گرفته برای اتمام این پروژه به ۵۵۰ میلیارد ریال 
قرار  حمایت  مورد  از  است.وی،  نیاز  اعتبار  دیگر 
اربعین  ایام  گرفتن ۱۴۰ هیئت شاخص استان در 
خبر داد و گفت: برگزاری مسابقات قرآن و اهدای 
جوایز، تهیه لوازم التحریر، تبدیل اسناد دفترچه ای 
استان،  در  هکتار  هزار   ۶۶ برای  برگی  تک  به 
 ۱۶۰ و  هزار  یک   از  ریالی  میلیارد   ۱۵۰ حمایت 
ماموستا دینی از دیگر اقدامات انجام شده اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان طی امسال بوده است.

دبیر  و  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رییس   
آیین  در  یزد  استان  رجایی  شهید  جشنواره 
 14٠٢ سال  رجایی  شهید  جشنواره  برگزاری 
استان بر ضرورت تحول در نظام اداری و اجرایی 
در راستای پشتیبانی از برنامه های تحولی تاکید 
تحول  و  روزمرگی  از  پرهیز  خواستار  و  کرد 

خواهی در بدنه مدیران و کارشناسان شد. 
ضرورت  بر  مراسم  این  در  دهقانی زاده  مجید 
راستای  در  اجرایی  و  اداری  نظام  در  تحول 
و  کرد  تاکید  تحولی  برنامه های  از  پشتیبانی 
رغم  علی  اجرایی  و  اداری  بدنه  داشت:  اظهار 
تمام زحماتی که انجام می دهد نیاز به یک خانه 

تکانی و تحول اساسی دارد. 
خواستار  استان  رجایی  شهید  جشنواره  دبیر 
بدنه  در  خواهی  تحول  و  روزمرگی  از  پرهیز 
برنامه  واسطه  به  و  شد  کارشناسان  و  مدیران 
هفتم توسعه، سال جاری را سالی سرنوشت ساز 

برای کشور توصیف کرد. 
دهقانی زاده ابراز امیدواری کرد: با درایت، تدبیر 
و هوشمندی نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اسلامی  بتوانیم برنامه ای مساله محور، مترقی و 
متناسب با نیازهای مردم و کشور را به سرانجام 

برسانیم و شاهد تحقق این برنامه باشیم. 
استان  وبرنامه ریزی  مدیریت  سازمان  رییس 
سیزدهم  دولت  بنای  سنگ  اینکه  بیان  با 
بهره وریست، گفت: این دولت با تاکید بر تحول 
کلان  شاخص های  و  اجرایی  و  اداری  نظام  در 
استقرار  بدو  همان  در  و  کار  به  شروع  کشور 

برنامه تحولی خود را ارایه کرد. 
سیزدهم  دولت  اینکه  به  اشاره  با  دهقانی زاده 
اذعان  است،  نبوده  برنامه  بدون  روز  یک  حتی 
و  مثبت  آثار  و  نتایج  خوشبختانه  داشت: 
متعددی را حول برنامه محوری دولت و تاکید 

آن بر تحول در کشور شاهد هستیم. 
وی گفت:  دولت در دورانی سکان کشور را در 
دست گرفته که شاخص های کلان در وضعیت 
خوبی نبوده است و دشمن طراحی بزرگی کرده 
بود تا صادرات نفت ایران به صفر برساند و تورم 

را در کشور سه رقمی کند. 
استان،  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رییس 
در  کشور   در  نفت  صادرات  امروزه  افزود: 
قرار  اخیر  بالاترین سطح ممکن طی سال های 

انکه  ضمن  است  افول  به  رو  نیز  تورم  و  دارد 
اعتلای  مسیر  در  متعددی  و  بزرگ  کارهای 

کشور توسط دولت انجام شده است. 
به شدت  را  خانوارها  رفاه  قدرت   ، دهقانی زاده 
سطح  افزایش  و  دانست  تورم  تاثیر  تحت 
درآمدها و کنترل تورم را از راه هکارهای رسیدن 
به آن عنوان کرد و گفت: افزایش سطح درآمدها 

معلول رشد اقتصادی است. 
دولت  استقرار  دوسال  در  اینکه  بیان  با  وی 
درصد   ۵ به  نزدیک  متوسط  طور  به  سیزدهم 
شده  تجربه  کشور  در  مثبت  اقتصادی  رشد 
رشد  نیز    14٠٢ بهار  فصل  در  افزود:  است، 
ثبت  کشور  کارنامه  در  درصدی   ٨ به  نزدیک 

شده است 

دهقانی زاده رشد نقدینگی و ناترازی بودجه را 
به عنوان دو معضل بزرگ ایجاد تورم در کشور 
و  دقیق  حسابرسی  با  دولت  که  کرد  معرفی 
صدمه ای  آنکه  بدون  عمیق،  ریشه ای  شناخت 
به روند حرکت جامعه ایجاد کند این دو را به 

خوبی مدیریت کرده است. 
وی از کاهش بیش از 1٢ درصدی رشد نقدینگی 
در کشور خبر داد و ابراز امیدواری کرد: با روند 
و  امسال  در  معضل  دو  این  کنترل  که  مثبتی 
سال های آتی ادامه خواهد داشت بتوانیم درآمد 
خوبی  به  را  آنان  رفاه  قدرت  و  خانوارها  سرانه 
شاهد باشیم و همچنین شاهد شکوفایی بیش 

از پیش اقتصاد ملی باشیم. 
استان  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رییس 
به  پایبندیم  و  متعهد  ما  اینکه  بر  تاکید  با  یزد 
بسته ایم،  تحول  حوزه  در  مردم  با  که  عهدی 
گفت: تحول نیاز به کارهای سخت و سنگینی 
دارد که نباید در انجامش خسته شد و این مهم 
به طور جد در دستور کار تیم مدیریتی استان 

قرار دارد. 
بزرگ  اتفاق  نیازمند  اینکه  بیان  با  دهقانی زاده 
رشد  داشت:  بیان  هستیم،  بهره وری  حوزه  در 
اقتصادی بدون بهره وری غیرممکن بوده و تنها 
اقتصاد  از مسیر  راهکار خوشبختی استان گذر 

دانش بنیان است. 
تیم مدیریتی  و  اقدامات دولت  به  اشاره  با  وی 
استان در حوزه فعالیت عمرانی و راه اندازی ده ها 
پروژه و طرح بزرگ و کوچک مانده از سال های 
قبل، اذعان داشت: به حق استان یزد تبدیل به 

کارگاه پویایی و سازندگی شده است.

با حضور جمعی از مسئولان استان اردبیل صورت گرفت؛

برگزار مراسم هفته دفاع مقدس

 استاندار اصفهان:

 گفتگو بر مبنای علم تمدن سازی اسلام  است

 مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای اردبیل

امنیت و آرامش از جان گذشتگی شهدا است

حضور  با  مراسم  این  عمومی،  روابط  گزارش  به 
جمعی از مسئولان استانی، مدیرعامل، معاونان و 
مدیران و کارکنان شرکت توزیع نیروی برق استان 
اردبیل و خانواده های معزز شهدا و ایثارگر همکار 
به مناسبت هفته دفاع مقدس و با محوریت شعار ما 

متحدیم برگزار شد.
مدیر عامل شرکت توزیع برق استان اردبیل بر لزوم 
برگزاری اینگونه مراسم ها برای تبیین دفاع مقدس 
در بین مردم تاکید کرده و گفت: جنگی که استکبار 
جهانی به دست نشاندگی رژیم بعث عراق به ایران 

نظام  بردن  بین  از  با هدف  تحمیل کرد،  اسلامی 
ولی  بود  شده  طراحی  اسلامی  جمهوری  مقدس 
چون این انقلاب الهی و برخواسته از خون شهیدان 

بود توانست در مقابل تمام تهاجمات و قدرت های 
جهانی تا به امروز مقاومت کند.

حسین قدیمی به فرمایش مقام معظم رهبری در 
مقدس  دفاع  دستاوردهای  تبیین  لزوم  خصوص 
دفاع  این  های  دستاورد  از  گفت:  و  کرده  اشاره 
مقدس شناخت مردم از توانایی ها و قدرت خویش 
برای مقابله با تهدیدات دشمن بود که با وجود تمام 
تهدیدات هر روز دشمن، هرگز نتوانسته هیچ غلطی 

را انجام دهد.
قدیمی ادامه داد: از دیگر دستاوردهای دفاع مقدس 
اسلامی  انقلاب  تفکر  و  اسلامی  انقلاب  گسترش 
است که امام خمینی )ره( با از بین بردن طاغوت 
این تفکر را در ایران به وجود آورده بود و اینک این 

تفکر در به برکت خون شهیدان در تمام دنیا پیچیده 
شده و در حال گسترش است.

وی افزود: شهدا و ایثارگران در روزهای سخت از 
و  آیین خود دفاع کردند  و  و دین  انقلاب  کشور، 
این  ایثار  و  مرهون گذشت  اسلامی  انقلاب  تداوم 
عزیزان بوده است و انشاالله به فرمایش حضرت امام 
) ره ( این پرچم با عنایت خداوند و مقاومت مردم، به 
دست مقام معظم رهبری به امام زمان )عج( تحویل 

داده خواهد شد.
مراسم با مداحی و سخنران معاون هماهنگی سپاه 
که  یافت  ادامه  اردبیل  استان  )ع(  عباس  حضرت 
سرهنگ عطایی درخصوص دفاع مقدس و شهیدان 

سخنرانی کرد.

 
سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان در آیین افتتاحیه جایزه بین المللی 
مصطفی )ص( ، گفت: حمد و سپاس خداوندی را که منتهای رحمتش 
را با فرستادن پیامبر رحمت، محمد مصطفی )ص( به جهانیان عرضه 

نمود.
فناوری  و  علم  جایزه  اعطای  دوره  پنجمین  میزبانی  داد:  ادامه  وی 
با  تعامل  در  که  ذی قیمت  است  فرصتی  اصفهان  شهر  در  مصطفی 
بزرگان علم و فناوری جهان اسلام موجبات اعتلای اسلام و مسلمانان 

بیش از پیش فراهم آید.
استاندار اصفهان بیان کرد: ظهور اسلام و بعثت حضرت ختمی مرتبت 
تاریک  شب  کیمیاگرانه  و  حیرت انگیز  سرعتی  با  جاهلیت  عصر  در 
مجاهدانی شب زنده دار  به  را  جاهلی  اعراب  و  کرد  روشن  را  بشریت 
تبدیل کرد که کمر همتشان را به کسب رضایت پروردگار یگانه بسته 

بودند و در راستای ساختن جامعه ای توحیدی تلاش می کردند.
داعیه دار  جهانی  و  جامع  برنامه ای  داشتن  با  اسلام  افزود:  مرتضوی 
خوشبختی و سعادت حقیقی انسان در زندگی دنیوی و اخروی اوست، 
اسلام زمینه تمدن سازی را تولید علم، خردورزی و وحدانیت، مناظره، 

گفت وگو و پرسشگری دانسته است.
با اشاره به ظهور دین اسلام بیان کرد: محققین و  استاندار اصفهان 

مورخین همواره با شگفتی به این دوره از تاریخ نگریسته اند.
مرتضوی گفت: در دوران شکوفایی تمدن اسلامی همه علوم متداول 
عصر رونق داشت و جوامع اسلامی نه تنها در علوم و فلسفه بلکه در 

هنر و فناوری نیز پیشروی عصر خود بودند.
نویسد  می  دورانت«  »ویل  داد:  ادامه  استان  در  دولت  عالی  مقام 

پزشکان مسلمان ۵٠٠ سال تمام پرچم دار طب جهان اسلام بودند.
استاندار اصفهان اظهار کرد: برشمردن اسامی دانشمندان اسلامی در 

رشته های مختلف علمی که آثار پژوهشی مختلف دارند از حوصله 
گفتار خارج اما بر همگان آشکار است.

وی عنوان کرد: چند عامل باعث شد تمدن اسلامی بله اوج خود برسد 
که از جمله آن می توان به تاکید دین بر تفکر و عقلانیت و ترغیب 

به کسب علم اشاره کرد.
فنون،  علوم،  هنر،  اسلام  جهان  از  اروپا  گفت:  اصفهان  استاندار 

دریانوردی و ... را فراگرفته است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مراکز علمی و تمدنی در دوران مختلف 
اصفهان بوده است، اصفهانی که گنجینه ای ارزشمند از فرهنگ، علوم 

و هنر مختلف بوده است.
استاندار اصفهان با بیان اینکه اصفهان از روزگار پیش از اسلام یکی 
از مراکز علمی ایران بوده است، گفت:صفهان پس از اسلام نیز بعنوان 

پایگاه مقتدری برای علم و فناوری در کشور خودنمایی کرده است.
توجه  کانون  نیز  اکنون  هم  اصفهان  کرد:  خاطرنشان  مرتضوی 

جهانگردان بی شمار از کشورهای گوناگون است.
وی عنوان کرد: از امتیازات اصفهان آن است که این استان همواره 
مهد ایثار و جهاد و شهادت بوده است و به ویژه در دوران دفاع مقدس 
همچون ستاره ای درخشان در آسمان ایران اسلامی درخشیده است.
خود  غنی  تاریخی  پیشینه  با  اصفهان  کرد:  اظهار  اصفهان  استاندار 
هم اکنون نیز آمادگی دارد در راستای تمدن نوین اسلامی با افتتاح 
به همه جهانیان خدمت  بنیان خود  دانش  و  فرهنگی  علمی،  مراکز 

رسانی کند.

ای  ونقل جاده  راهداری و حمل   مدیر کل 
امروز  آرامش  و  گفت:امنیت  اردبیل  استان 
و  گذشتگی  جان  از  حاصل  کشور  و  مردم 
شهدای  انقلابی  و  عاشورایی  های  رشادت 

والامقام، رزمندگان و ایثارگران بزرگوار است.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی 
راهداری  وثوقی  مدیر کل  اله  اردبیل،کلیم  از 
در  اردبیل  استان  ای  جاده  ونقل  وحمل 
و  ایثارگران  رزمندگان،  از  تجلیل  مراسم 
استان  راهداری  کل  اداره  در  شاغل  جانبازان 
بمناسبت هفته دفاع مقدس بابیان این مطلب 
گفت:بزرگترین سرمایه و نعمت انسان سلامتی 
جانبازان  والامقام،  شهدای  اما  است  امنیت  و 
سرمایه  بزرگترین  از  عزیزکشور  رزمندگان  و 
خود که همان سلامتی است گذشتند تا نعمت 

امنیت را برای مردم به ارمغان آورند.
وی با اشاره به اینکه شهدای بزرگوار و جانبازان 
و  ها  دارایی  تمام  از  مقدس  دفاع  سال   ٨ در 
خانواده خود گذشتند و درشرایط بسیار سخت 
خاک  وجب  یک  تا  جنگیدند  دلاورانه  جنگ 
کرد:اکنون  تصریح  نباشد  دشمن  دست  ایران 
از ولایت  و پشتیبانی  پیروی  نیز وظیفه مردم 

فقیه و ادامه دادن راه و سیره این شهداست.
پاسداشت  اردبیل  استان  اداری  شورای  عضو 
و  عمل،امانتداری  در  شهدا،صداقت  خون 
مهم  وظایف  از  را  رجوع  ارباب  به  احترام 
و خاطرنشان  کرد  عنوان  کارکنان  و  مسئولان 
بزرگواران  این  از  الگوگیری  بایدبا  شد:ما 
حل  و  رفع  جهت  توان  باهمه  و  صادقانه 
همه  در  کشور  پیشرفت  و  مردمی  مشکلات 
حوزه ها قدم برداشته و دین خودرا به شهیدان 
این  فرزندان  و  خصوصاخانواده  رزمندگان  و 

عزیزان ادا کنیم.
از  لوح  اهدای  با  مراسم  این  در 
رزمندگان،ایثارگران و جانبازان شاغل در اداره 
قدردانی  و  تقدیر  اردبیل  استان  راهداری  کل 

شد.
اردبیل  استان  راهداری  است:کارکنان  گفتنی 

در  مقدس ضمن حضور  دفاع  هفته  بمناسبت 
قبور  افشانی  عطر  و  فاتحه  نثار  با  شهدا  گلزار 
رزمی،فرهنگی  نمایشگاه  در  غیورمردان  این 
وضمن  داشته  حضور  نیز  مقدس  دفاع 
گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان ورزمندگان 

از بخش های مختلف آن دیدار کردند
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وقتی هیچ کس هیچ چیز نگوید!
امین حسینیون تصور آینده بدون ادبیات را محال 
می خواند و معتقد است ادبیات در طبیعت انسان 
که  است  این  ادبیات  بدون  دنیای  لازمه  و  است 
هیچ کس هیچ چیز نگوید و از زبان استفاده ای نشود. 
ایسنا  با  این داستان نویس و مترجم در گفت وگو 
درباره آینده بدون ادبیات و این که چرا باید ادبیات 
ادامه پیدا کند، گفت: واقعیت این است بایدی وجود 
ندارد؛ انسان موجودی است که تخیل دارد و زمانی 
که تخیل از طریق کلمات بیان شود، فارغ از کیفیت 
آن می شود ادبیات یا اگر از طریق صدا بیان شود، 

می شود موسیقی.
 او افزود: تنها حالتی که امکان دارد ادبیات اصلا 
وجود نداشته باشد، این است که دیگر انسان هیچ 
تخیلی نداشته باشد یا هیچ وقت، هیچ کس درباره 
تخیلش صحبت نکند. تخیل می تواند هر چیزی 
است  ممکن  یا  نیست  مثبت  هم  لزوما  و  باشد 
چیزهای زشت باشد، همان طور که بخشی از ادبیات 
چنین چیزهایی  است. پس بایدی برای ادامه ادبیات 
وجود ندارد اما تا زمانی که انسان چنین موجودی 
است، یعنی دارای تخیل است، ما ادبیات، فارغ از 
کیفیتش، خواهم داشت و کسی نمی تواند جلویش 

را بگیرد. 
 حسینیون با تأکید بر این که ادبیات در ذات آدمی 
نهفته است، گفت: اگر  1٠ آدم بی سواد را در جایی 
بگذارید تا چندماه باهم زندگی کنند، حتما چند 
آمد،  خواهد  بیرون  این  ماه ها   از  داستان  و  شعر 
این ها  همه  که  شد  خواهد  ایجاد  زیبایی  تعابیر 
از ادبیات توسط شاعران،  می شود ادبیات. بخشی 
این بدین  امثالهم آفریده می شود و  نویسنده ها و 
معنی نیست که اگر آن ها نباشند، ادبیاتی وجود 
بنشینند،  آتش  دور  نفر  چند  اگر  داشت.  نخوهد 
یکی شروع به تعریف قصه می کند، خب از آن چند 
نفر، یک نفر داستان بهتر، هیجان انگیزتر، زیباتر و 
نویسنده.  می شود  که  می کند،  تعریف  بامعناتری 
اما اگر نویسنده نباشد و یا بگوید داستان تعریف 
نمی کنم،  بقیه به کار خود ادامه می دهند زیرا این 
بخشی از طبیعت انسان است و ادبیات باید ادامه 
پیدا کند، ادبیات باید و نباید نیست بلکه بخشی از 
طبیعت انسان است، در نتیجه ادامه خواهد داشت 

مگر این که طبیعت انسان تغییر پیدا کند.
  او در ادامه اظهار کرد: اگر  دنیایی را تصور کنیم که 
در آن هیچ شکلی از ادبیات وجود ندارد و این دنیا به 
چه شکل خواهد بود، می توان گفت آن دنیا، دنیایی 
خواهد بود که در آن جا به هیچ عنوان، هیچ ارتباطی 
وجود ندارد. بین آدم های آن جامعه، می خواهد  ۵ 
نفر باشد یا ۵٠٠ هزار نفر یا ۵٠ میلیون نفر، فاصله  
زیادی وجود دارد، همین طور بین  نهادها و نظام های 
وجود  فاصله  و شما  نوعی  من  بین  اجتماعی اش. 
یا  و  پرمی کند  را  فاصله  این  اما چه چیزی  دارد، 
چه چیزی بین من و شما ارتباط برقرار می کند؟ 
ادبیات یا ساده تر بگویم داستان. در واقع داستان های 
مشترک است که انسان ها را کنار هم قرار می دهد.

نویسنده »سیاسیا در شهر مارمولک ها«، »ماجرای 
کفترکش« و »ماجرای خونزاد«  خاطرنشان کرد: 
آن چه باعث ارتباط میان یک فرد در فقیرترین نقطه 
تهران با یک آدم در ثروتمندترین نقطه می شود، 
داستان های مشترک است؛ مثلا همه یک سریال را 
دنبال می کنند یا درگیر یک کابوس مشترک مثلا 
زلزله تهران هستند؛  زلزله کابوس مشترکی است 
که همه تهرانی ها دارند و این کابوس مشترک باعث 
می شود بین آدم ها ارتباطی وجود داشته باشد. به 
محض این که درباره این کابوس که امری تخیلی 
است، صحبت شود، یکی می گوید اگر زلزله شود 
چه می شود؟ دیگری می گوید همه جا آتش سوزی 
بیرون  موش های  می گوید  دیگر  یکی  می شود؟  
به خوردن آدم ها می کنند؟  در  می آیند و شروع 
واقع در این جا وارد حوزه ادبیات شده ایم.حسینیون 
تأکید کرد:  کارکرد ادبیات،  برقراری ارتباط میان 
آدم ها و نهادهای جامعه است. تقریبا تصور دنیای 
بدون ادبیات، محال است یا تصورش سخت است. 
لازمه  دنیای بدون ادبیات این است که هیچ کس 
مثلا  نشود؛  استفاده ای  زبان  از  و  نگوید  هیچ چیز 
هیچ مکاتبه ای نداشته باشیم و کسی چیزی نگوید. 
اتفاق  سکوت  در  می خرید،  ماست  بقال  از   اگر 
می افتد. ماست را روی میز می گذارید و کارت را 
این که  به محض  کلمه ای.  گفتن  بدون  می کشید 
ادبیات  از  شکلی  با  کنید،  زدن  حرف  به   شروع 

سروکار دارید.

نخستین روزنامه اقتصادی ایران تأسیس: 1370

سینما

کارتون روز

کارتون روز

نشریه ورایتی در گزارشی به شانس های کسب نامزدی در شاخه بهترین فیلم 
بین المللی نود و ششمین دوره جوایز سینمایی اسکار پرداخته است.

به گزارش ایسنا، در فاصله یک روز مانده به پایان مهلت اعلام شده از سوی 
آکادمی اسکار )1٠ مهر( برای معرفی فیلم از سوی کشورها جهت رقابت در 
شاخه بهترین فیلم بین المللی این جوایز، تاکنون نزدیک به ٨٠ فیلم شامل آثاری 

از کشورهای صاحب سینما، نمایندگان خود را معرفی کرده اند.
نشریه ورایتی در گزارشی به بررسی شانس های کسب نامزدی در این شاخه از 
جوایز اسکار پرداخته است. بر اساس ورایتی پیش بینی کرده در نهایت فیلم های 
»منطقه مورد علاقه« ساخته »جاناتان گلیزر«، »روزهای کامل« ساخته »ویم 
وندرس« )ژاپن(، »اتاق معلمان« به کارگردانی »ایلکر چاتاک« )آلمان(، »طعم 
چیزها« ساخته »تران آن هونگ« )فرانسه( و »انجمن برف« به کارگردانی »خوان 
آنتونیو بایونا« )اسپانیا(، ۵ نامزد نهایی شاخه بهترین فیلم بین المللی اسکار ٢٠٢4 

خواهند بود.
پس از این فیلم ها، شانس های ششم تا دهم نیز شامل »برگ های افتاده« از »آکی 
کوریسماکی« )فنلاند(، »من کاپیتان« به کارگردانی »ماتئو گارونه« )ایتالیا(، 
به کارگردانی »فیلیپه گالوز هابرلی« )شیلی(، »دهقانان« ساخته  »ساکنان« 
»دی.کی ولشمن« و »هیو ولشمن« )لهستان( و »شیدا« ساخته نورا نیاسری 

)استرالیا( می شوند.
غیرانگلیسی  فیلم  بهترین  اسکار  نامزدی  کسب  شانس های  بعدی  صف  در 
زبان اسکار پیش رو و در رتبه های 11 تا ٢٠ نیز فیلم های »سرزمین موعود« 
)دانمارک(، »چهار دختر« )تونس(، »٢٠ روز در ماریوپل«)اوکراین(، »راهب و 
تفنگ« )بوتان(، »درباره علف های خشک" )ترکیه(، »توتم« )مکزیک(، »سرزمین 
خدایان« )ایسلند(، »نگهبان شب« )ایران(، »مادر همه دروغ ها« )مراکش( و 

»آمریکایی ها« )ارمنستان( قرار گرفته اند.
سینمای ایران که امسال »نگهبان شب« ساخته رضا میرکریمی را به عنوان 
نماینده رسمی خود برگزیده است، شانس هجدهم برای کسب نامزدی اسکار 
٢٠٢4 است. میرکریمی پیش از این در سال ٢٠٠۵ با فیلم »خیلی دور، خیلی 
نزدیک« و در سال ٢٠1٢ با فیلم »امروز« سینمای ایران را در جوایز اسکار 
این رویداد  او در  نمایندگی کرده بود و فیلم »نگهبان شب« سومین حضور 

خواهد بود.
سینمای ایران آخرین بار در سال ٢٠٢1 با فیلم »قهرمان« به کارگردانی اصغر 
فرهادی و سال قبل از آن یعنی ٢٠٢٠ نیز با فیلم »خورشید« ساخته مجید 

مجیدی به جمع 1۵ نامزد اولیه شاخه اسکار بهترین فیلم راه یافته است.
ایران نخستین بار در سال 1٩۷۷ با فیلم »دایره مینا« به کارگردانی داریوش 
مهرجویی پا به رقابت اسکار بهترین فیلم بین المللی جوایز اسکار داشت. »نگهبان 
شب« بیست و نهمین حضور سینمای ایران را جوایز اسکار رقم میزند که تاکنون 
دو جایزه اسکار سال های ٢٠11 )جدایی( و ٢٠1۶ فروشنده« هر دو به کارگردانی 
اصغر فرهادی را کسب کرده است. فرهادی در سال ٢٠11 در شاخه بهترین 

فیلمنامه اصلی نیز نامزد کسب جایزه بود.
سینمای ایران نخستین بار در سال 1٩٩۷ با فیلم »بچه های آسمان« ساخته 

مجید مجیدی نامزد جایزه اسکار بهترین فیلم خارجی زبان سال شد.

 شانس سینمای ایران 
در اسکار پیش رو چقدر است؟

محسن رفیعی

سهراب خوانی ضرغامی
همایش گردشگری سبز درحالی برگزار شد که تفاهم نامه هایی 
بین وزارت نفت و نیرو و ســازمان محیط زیست و بنیاد علوی 
با وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بسته شد 
و ضرغامی هم با شعرخوانی و خاطره گویی از مسئولان حاضر 

قدردانی کرد.
به گزارش ایسنا، همایش گردشگری سبز، نهم مهرماه 14٠٢ 
در هفته گردشگری و با حضور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، رییس سازمان حفاظت محیط زیست، معاونان 
وزیران نفت و نیرو و جمعی از تشــکل ها و فعالان گردشگری 
در ســالن آمفی تئاتــر وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی برگزار شــد، درحالی که یک مجری ناشنوایان 

سخنرانی های این مراسم را ترجمه می کرد.
عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی گفت که قصد سخنرانی در این مراسم را ندارد، بنابراین 
بیشــترین اظهاراتش به قدردانی از وزارت خانه های نفت و گاز 
گذشت و از معاون گردشگری خواست به رییس سازمان جهانی 
جهانگردی گزارش دهد که امســال که سال گردشگری سبز 
است همکاری هایی برای توسعه انرژی های پاک آغاز شده است.

او همچنین از اجرای این برنامه که توســط یک مجری بخش 
خبر تلویزیون انجام شد، به خاطر تسلط به موضوع این همایش 
و انتخاب شعری مرتبط از سهراب سپهری قدردانی کرد و در 
ادامه شــعری از این شــاعر خواند که گفته بود »جای مردان 
سیاســت بنشانید درخت تا هوا تازه شــود«. ضرغامی پس از 
تشــویق حاضران گفت: البته منظورم از مردان سیاست من و 
آقای سلاجقه )رئیس سازمان محیط زیست( نیست، ایشان که 

از مردان خدمت است.
همچنین از ابتکاری که برای استفاده از مجری ناشنوایان برای 

ترجمه سخنرانی ها انجام شد، قدردانی کرد.
او از وزیــر نفــت برای همــکاری با وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشــکری و صنایع دستی ویژه تشکر کرد و گفت: مهندس 
اوجی با درک درســت و اهمیت گردشــگری هرچه تا کنون 
درخواســت کرده ایم همراهی کرده اســت، نه بــه این دلیل 
که گردشــگری باید جای نفت را بگیرد، البته که باید درآمد 
گردشــگری به نفت شیفت پیدا کند تا این وزارتخانه مقداری 
نفس بکشــد. امروز در دولت به محض اینکه با کاهش منابع 
مواجه می شوند همه نگاه ها به ســمت وزارت نفت می رود. با 

این وجود آقای اوجی همیشــه در هیأت دولت داوطلب است 
که مشــکلات ما را حل کند و به معاونانش می گوید ضرغامی 
»کاکو«ست، ایشان شیرازی است و این اصطلاح یعنی هر طور 

شده مشکلات ما را حل می کند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از وزارت نیرو 
و آبفا که همکاری خوبی با این وزارتخانه داشتند، قدردانی کرد 
و از حضــور معاون وزیر جهاد کشــاورزی در این همایش یاد 
کــرد و از همکاری های جهاد کشــاورزی در اجرای پروژه ها و 
اختصاص زمین معوض در محوطه های تاریخی به کشاورزان، 
قدردانی کرد و گفت: مشــکل زمین های کشاورزی معارض با 
محوطه های تاریخی و اعطای زمین معوض برای حل مشکل 
حریم این محوطه ها در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده که 

امیدواریم مصوب شود.
ضرغامی همچنین گفت: گردشگری حق همه است،  باید همه 
گردشگری کنند، کسی که گردشــگری می کند حالش باید 
خوب شــود. اگر اینقدر روی سرویس بهداشتی تاکید می شود 
برای این است که حال مردم را خوب نمی کند. مردمی که سفر 
می روند نباید افسرده باشند، اگر حال افسردگی در کشور جاری 
باشد هیچ کاری در کشور انجام نمی شود. حافظ خیلی خوب 

گفته »خاطر که حزین باشد، کی شعر تر انگیزد«.
علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری در این همایش با اشاره 
به شعار روز جهانی گردشگری با عنوان گردشگری سبز، گفت: 
با همکاری انجمن موسســه های آموزشی و بومگردی در ٢1 

استان و بیش از ۶٠ موسسه برنامه های کارگاه آموزشی برگزار 
شــد، خانه های بومگردی میزبان فعالان گردشگری از سراسر 
کشور هستند، مادامی که موفق شویم گسترش آموزش داشته 

باشیم و عینیت بدهیم از سبز بودن می توان دم زد.
شالبافیان از برگزاری برنامه های حمایتی از سوی وزارت نفت 
و نیرو، سازمان محیط زیست و بنیاد علوی گفت که امروز در 

قالب سه تفاهم نامه  امضا شد.
او ادامه داد: سال قبل در برنامه هفته گردشگری، تفاهم نامه هایی 
برای توسعه گردشگری دریایی و اسکله نفت ناخدا بسته شد و 
پیشرفت فیزیکی این پروژه بیش از ٨٠ درصد است که تا آخر 

سال تکمیل می شود.
معــاون گردشــگری توضیحاتــی دربــاره تفاهم نامه هــای 
وزارتخانه هــای نفت و نیرو و بنیاد علــوی درباره حمایت در 
هزینه های برق و آب و تسهیلات مختص پروژه های سبز ارائه 
کرد و افزود: بازنگری ضوابط مراکز اقامتی در حوزه ســبز و در 
اولویت قرار گرفتن این پروژه و ایجاد مشــوق ها نیز از ســوی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی پیگیری 

خواهد شد.
علی سلاجقه، رییس سازمان محیط زیست به آیات قرآن درباره 
طبیعت و ســفر رجوع کرد و گفت: آنچه در محیط زیست و 
طبیعت می گذرد چالش برانگیز است. مسأله تغییر اقلیم، تنزل 
نــزولات، از دســت رفتن خدمات بوم شناســی، کاهش آب و 
فرونشست، به هر زاویه نگاه کنیم از عدم احترام ما به طبیعت 
ناشی شده و زندگی برای نسل ما و آیندگان را با چالش مواجه 
کرده است.رییس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: ما 
در کشوری زندگی می کنیم که تاب آوری بسیار بالاست و تنوع 
اقلیمی، توپوگرافی و زیستی متغیرهایی است که به هیچ قومی 
این چنین ارزانی نشــده اســت و مردم این سرزمین نیز تابع 
این متغیرها از تاب آوری بالایی برخوردارند و در این راستا باید 

دست در دست هم دهیم تا این سرزمین را مدیریت کنیم.
او همچنین گفت: تمام ظرفیت های این ســازمان را در اختیار 
وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی قرار 
می دهیم. در همین راستا قانون حفاظت مشارکتی ارائه شده 
اســت که اگر تصویب شود با مشــارکت مردم بومی می توان 
حفاظت را انجام داد و زیستگاه ها در اختیار قرار می گیرد تا در 

بحث کارآفرینی و اشتغال استفاده شود.

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی 
کیفی فشرده )شماره 1402-42/16/2( 

1(نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری رشت   
2(شرح مختصر موضوع مناقصه و ميزان سپرده:  

 مدت پايه رشته
 اجرای پروژه

 عنوان پروژه برآورد اوليه ميزان سپرده شرکت در مناقصه

۵  ابنيه  تكميل ساختمان اداری منطقه سه 370/222/22۹/۶41 ريال 1۶/104/44۶/000ريال 1۶ ماه
                شهرداری رشت

۵  ابنيه  پروژه  پياده روسازی و جدولگذاری خيابان ۶۵/۹۵۸/۶۸۵/۹0۵ ريال 3/2۹۸/000/000 ريال ۵ ماه
 شهيد مطهری  در محدوده منطقه 2

 شهرداری رشت

3(تاريخ چاپ آگهی: نوبت اول روز دوشنبه  1402/7/10 نوبت دوم روز پنجشنبه مورخ 1402/7/13 
4(مهلت خريد اسناد: از روز پنجشنبه مورخ 1402/7/13 تا روز چهارشنبه مورخ 1402/7/1۹ 

۵(محل خريد اسناد: از طريق سامانه تدارکات الكترونيكی دولت  
         ۶(مهلت بارگذاری اسنادتوسط مناقصه گر: تا ساعت 13 روز پنجشنبه مورخ 1402/۸/4 از طريق سامانه ستاد 

   7(مهلت و محل تحويل پاکت الف : تا ساعت 13 روز پنجشنبه مورخ 1402/۸/4 دبيرخانه شهرداری واقع در ميدان گيل ساختمان شهرداری رشت 
۸(شرايط اختصاصی خريد اسناد مناقصه: 

۸-1-داشتن رتبه و ظرفيت مجاز کار و متناسب با ظرفيت مجاز بر اساس برآورد اوليه پروژه از سوی معاونت برنامه ريزی و نظارت راهبردی رياست محترم 
جمهوری 

۸-2- داشتن گواهينامه صلاحيت ايمنی کار 
  ۹(مدت اعتبار پيشنهادهای مناقصه: سه ماه از تاريخ بازگشايی پيشنهاد قيمت 

10( ساعت ، روز و محل بازگشايی اسناد ارزيابی کيفی : ساعت 13:30روز پنجشنبه مورخ 1402/۸/4 شهرداری رشت )دفترمعاونت حمل و نقل و امور زيربنايی 
شهرداری رشت( و پيشــنهادهای واصله مناقصه گران دارای حداقل امتياز ارزيابی کيفی  ســاعت 10 صبح روز يكشنبه مورخ 1402/۸/7 شهرداری رشت 
)دفترمعاونت حمل و نقل و امور زيربنايی شهرداری رشت(بازگشايی خواهد شد حضور يك نفر نماينده از طرف هر يك از پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح 

پيشنهادات آزاد است، ضمنا ً آگهی مناقصه در پايگاه اينترنتی ثبت گرديده است 
11( هزينه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه ميباشد.  

12(بديهی است شرکت در مناقصه و ارائه پيشنهاد به منزله قبول شرايط شهرداری است.

نوبت اول
نوبت اول

شهرداری رشت

نوبت دوم
 فراخوان ارزیابي کیفي جهت برگزاري مناقصه عمومي

 یک مرحله اي همزمان با ارزیابي )یکپارچه( به شماره 402/737
خدمات غذا و اتاقداري در منطقه عملیاتي سرکان

شماره فراخوان 2002091863000058 
شــرکت بهره برداري نفت و گاز غرب در نظر دارد فراخوان ارزيابي کيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي خدمات غذا و اتاقداري در منطقه عملياتي ســرکان به شــرح مندرج در کتابچه را از طريق 
ســامانه تدارکات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاري فراخوان ارزيابي کيفي از دريافت و تحويل اســناد اســتعلام ارزيابي کيفي تا ارسال دعوت نامه جهت ساير مراحل مناقصه، از 
طريق درگاه ســامانه تدارکات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شــد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذکور 
و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شــرکت در مناقصه محقق ســازند. اطلاعات و اســناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرآيند ارزيابي کيفي و ارسال دعوت نامه از طريق سامانه ستاد به 

مناقصه گران ارسال خواهد شد.
1.مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي کيفي: روز شنبه تاريخ 1402/07/1۵
2.مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي کيفي: روز شنبه تاريخ 1402/07/2۹

3.مبلغ برآورد اوليه و تقريبي مناقصه و محل تأمين اعتبار: 1۸۵/13۸/۶۶2/2۸۹ ريال - منابع داخلي
4.نوع و مبلغ تضمين شــرکت درفرآيند ارجاع کار: ضمانت نامه معتبر بانكي يا واريز وجه نقد به مبلغ ۹/2۵۶/۹33/114 ريال

۵.نوع و کيفيت و کميت خدمات: غذا و اتاقداري در منطقه عملياتي ســرکان، دراستان لرستان به مدت يك سال شمسي.
۶.محل و مدت اجراي خدمات: منطقه عملياتي ســرکان در مجاورت شهرستان پلدختر به مدت 12 ماه

7.پيش پرداخت: به ميزان پانزده درصد نرخ پيشــنهادي پيمانكار برنده در مقابل ارائه ضمانت نامه معتبر بانكي
۸.بارگذاري فرم تكميل شــده ي استعلام ارزيابي کيفي و مدارک و مستندات مربوطه )الزامي جهت ارزيابي کيفي( 

۹.بارگــذاري گواهي تأييد صلاحيت معتبر و مرتبط با موضوع مناقصه از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي )الزامي جهت ورود به مرحله ارزيابي کيفي(
10.داشــتن تجربه و حسن سابقه مرتبط با موضوع مناقصه و بارگذاري اسناد و مدارک مرتبط با آنها )الزامي جهت ارزيابي کيفي( 
11.بارگذاري اساســنامه و آگهي تأسيس و آگهي معتبر آخرين تغييرات هيأت مديره )الزامي جهت ورود به مرحله ارزيابي کيفي( 

12.بارگذاري گواهي صلاحيت ايمني پيمانكاران/ نامه تأييد صلاحيت ايمني موقت 
13.بارگذاري صورت های مالی حسابرســی شده به همراه گزارش حسابرس مستقل و حسابرسی شده توسط سازمان حسابرسی يا اعضای جامعه حسابداران رسمی منتهي به سال 1400 يا 1401 )الزامي 

جهت ورود به مرحله ارزيابي کيفي( 
14.ارائه اصل کليه مدارک فوق در زمان انعقاد قرارداد 

1۵.اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:
آدرس: کرمانشاه، ميدان نفت، بلوار زن، پلاک 42 ، کدپستي ۶714۶7774۵ ، دبيرخانه کميسيون مناقصات 

تلفكس امور حقوقي و قراردادها 3۸3741۸0-0۸3 /  مرکز تلفن  0۸333110000/  کارشــناس امور حقوقي )داخلي 2213( / کارشناس امور قراردادها )داخلي 221۸( / دبيرخانه کميسيون مناقصات 
)داخلي 2۵1۵(

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه:
مرکز تمــاس: 41۹34-021 / دفتــر ثبت نــام: ۸۸۹۶۹737 و ۸۵1۹37۶۸                                                                                   

نوبت اول: 1402/07/0۸   نوبت دوم: 1402/07/10
شناسه آگهی: 1۵7۵12۵

روابط عمومي شرکت بهره برداري نفت و گاز غرب

 آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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خودرو نکته

اخبار

در ابتدای آغاز موضوع واردات خودروهای کارکرده این 
گمانه زنی بوجود آماد که با هر کد ملی می شود یک 
خودرو وارد کرد اما در ادامه مشخص شده که موضوع 
واردات خودرو با اســتفاده از کد ملی افراد، صرفاً یک 
پیشــنهاد بوده و در حال حاضر در آیین نامه واردات 

خودروهای کارکرده وجود ندارد.
بر اســاس آیین نامه فعلی واردات خودرو، اشــخاص 
حقیقی تنها در صورت دارا بودن کارت بازرگانی معتبر 

می توانند نسبت به واردات خودرو اقدام نمایند.
ورود خودرو به کشــور صرفاً از طریق ثبت ســفارش 
قانونــی و با رعایت ضوابط بانــک مرکزی امکان پذیر 
است. ثبت سفارش باید قبل از ورود فیزیکی خودرو به 

کشور انجام شود و امکان ترخیص خودرو با سفارشی 
که پس از ورود ثبت شده باشد، وجود ندارد.

خودروهای وارداتی باید کاملًا مطابق با استانداردهای 
اجباری ســازمان ملی اســتاندارد ایران باشند. عمر 
خودروهای وارداتی نباید از ۵ ســال بیشــتر بوده و 
کارکرد آنها نیز نباید از 1٠٠ هزار کیلومتر تجاوز کند.

دلیل اینکه عمــر خودروهای وارداتی نباید بیش از ۵ 
سال باشد و کارکرد آنها نیز نباید از 1٠٠ هزار کیلومتر 

تجاوز کند، چند مورد زیر است:
- خودروهایــی که عمر و کارکرد بالایی دارند، به طور 
معمول نیازمند تعمیر و نگهداری بیشتری هستند و 
احتمال خرابی و مشــکل در آنها بالاتر است. بنابراین 

برای جلوگیری از ورود خودروهای فرسوده و پرمشکل، 
محدودیت عمر و کارکرد تعیین شده است.

- ورود خودروهای قدیمی تر و پرکارکرد می تواند باعث 
افزایش آلودگی هوا شــود، زیرا این خودروها معمولا 

استانداردهای زیست محیطی پایین تری دارند.
- محــدود کردن عمر و کارکــرد خودروهای وارداتی 
باعث می شود کیفیت ناوگان حمل و نقل کشور بهتر 

شود و خودروهای جدیدتر وارد بازار گردند.
- ورود خودروهای قدیمی تر می تواند بازار تولید داخل 
و صنعت خودروســازی کشور را تحت تاثیر قرار دهد. 
محدودیت عمر و کارکرد بــه نوعی حمایت از تولید 

داخل نیز محسوب می شود.

آیا با هر کد ملی می توان یک خودروی کارکرده وارد کرد؟

ساعات اوج ترافیک؛ مانع 
جدی برای تردد سریع 
خودروهای آتش نشانی!

برخی مواقع ممکن است به خاطر چند لحظه دیر 
رسیدن آتش نشانان به محل ماموریت، خسارات 
حادثه دیدگان  به  جبران ناپذیری  آسیب های  و 
وارد شود که از رانندگان انتظار می رود حتی در 
قرمز  رانندگی  و  راهنمایی  چراغ  که  زمان هایی 
است، مسیر را برای عبور خودروهای آتش نشانی 

خالی کنند
۷مهرماه سال 1٣۵٩ پالایشگاه آبادان در جنگ 
ایران و عراق ازسوی دشمن مورد حمله هوایی 
قرار گرفت. پس از این اتفاق، آتش نشانان برای 
اطفای حریق وارد عمل شدند و در حین اطفای 
و  شد  بمباران  پالایشگاه  این  دیگر  بار  حریق، 
تعداد زیادی از آتش نشانان در این حادثه شهید 
شدند. ٢٠سال بعد از این حادثه، طرح تعیین روز 
آتش نشانی و ایمنی در سال 1٣۷٩ توسط ستاد 
هماهنگی امور ایمنی و آتش نشانی کشور پیشنهاد 
و توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی کشور تایید 
شد. به بهانه این روز به بررسی برخی معضلات 
خودرویی و ترافیکی آتش نشان ها برای رسیدن 

به موقع به محل حوادث می پردازیم.
خودروهای آتش نشانی مانند سایر خودروها دچار 
اشکال می شوند. وقتی ایرادی در کارکرد خودرو 
پیدا شود قطعا آن را به تعمیرگاه اعزام می کنند. 
و  تعمیرگاه  به  آتش نشانی  خودروهای  اعزام  با 
ایستگاه  در  مستقر  خودروهای  تعداد  کاهش 
آتش نشانی، کارکرد ایستگاه کاهش پیدا می کند، 
بنابراین هنگامی که یک خودرو به تعمیرگاه اعزام 
می شود، آتش نشانی برای ارائه مستمر خدمات، 
می کند.  اعزام  ایستگاه  به  را  جایگزینی  خودرو 
مدیرفنی، خودرویی و تجهیزات آتش نشانی تهران 
در این باره اظهار کرد: »خودروهای آتش نشانی 
خودروهای استراتژیک است و هر ایستگاه تعداد 

مشخصی خودرو دارد.«
داشته  تعمیر  به  نیاز  »اگر خودرویی  افزود:  وی 
باشد قطعا باید به تعمیرگاه اعزام شود و همین 
تعداد  کاهش  موجب  تعمیرگاه  به  اعزام خودرو 
اگر  طبیعتا  می شود.  ایستگاه  یک  خودروهای 
تعداد خودروهای یک ایستگاه کاهش پیدا کند، 
کارآیی آن ایستگاه هم افت می کند. بنابراین برای 
جلوگیری از کاهش کارآیی در زمانی که ایرادی 
برای یکی از خودروها به وجود می آید بلافاصله 

برای ایستگاه، خودرو جایگزین اعزام می شود.«
مدیرفنی، خودرویی و تجهیزات آتش نشانی تهران 
با بیان اینکه به این دسته از خودروهای سازمان 
آتش نشانی، خودروهای احتیاط یا پشتیبانی گفته 
جایگزین  اعزام خودرو  »با  کرد:  اظهار  می شود؛ 
پتانسیل یک ایستگاه برای انجام عملیات حفظ 
می شود. ازسوی دیگر باید برای تعمیرات خودرو 
کاهش  اگر  و  داد  اختصاص  مناسبی  زمان  نیز 
خودرو در ایستگاه موجب شود با سرعت بیشتری 
یک خودرو را تعمیر کنیم، بعدا دچار چالش هایی 
خواهیم شد. برای تعمیر یک خودرو باید زمان 
و  دقت  با  تعمیرات  تا  باشد  داشته  وجود  کافی 

وسواس انجام شود.«
مازیار کربلایی با بیان اینکه درخصوص تعمیرات 
به  زیادی  وسواس  باید  آتش نشانی  خودروهای 
مشکل  دچار  خودرویی  »اگر  گفت:  داد،  خرج 
شود و با دقت تعمیر نشود، بعدا حادثه ساز خواهد 
از خودروها  یکی  ترمز  اگر  مثال  عنوان  به  شد. 
مهندسان  توسط  باید  حتما  باشد  اشکال  دچار 
بازدید، تعمیر و سپس تست شود و پس از انجام 
تست های مربوطه در خدمت عملیات قرار بگیرد.«

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران می گوید سرعت گسترش آتش، 
پنج متر بر ثانیه است و هرچه نیروهای امدادی، 
حادثه  محل  به  دیرتر  آتش نشانی  و  آمبولانس 
برسند، بدان معناست که آتش گسترش بیشتری 
پیدا می کند و خسارات بیشتری برجای می گذارد. 
آتش نشانی  سازمان  عملیات  معاون  جانشین 
درباره  نیز  زنجان  شهرداری  ایمنی  خدمات  و 
آتش نشانی  خودروهای  رسیدن  به موقع  اهمیت 
به محل حادثه، گفت: »رانندگان هنگام مشاهده 
و  درست  واکنش  باید  آتش نشانی  خودروهای 
به  را  خود  وسیله نقلیه  و  دهند  نشان  به موقع 
منتهی الیه سمت راست هدایت کنند؛ چراکه سد 
کردن مسیر و دیر رسیدن آتش نشانان به محل 

می تواند عمق حادثه را بیشتر کند.«
افزود: »عملیات اطفای  ادامه  محسن پناهی در 
نیازمند  آتش نشانان،  سوی  از  آتش  به موقع 
عبور  برای  مسیرها  سریع تر  هرچه  کردن  باز 
برای عوامل  خودروهای آتش نشانی است. زمان 
آتش نشانی به منظور انجام عملیات امداد و نجات 
و اطفای آتش، نقش بسیار مهم و تعیین کننده 
دارد و آنان سعی دارند وقت و فرصت را برای آغاز 

هرچه سریع تر عملیات از دست ندهند.«
وی ساعات پیک ترافیک را نیز مانعی جدی برای 
تردد سریع خودروهای آتش نشانی دانست و افزود: 
»برخی مواقع ممکن است به خاطر چند لحظه دیر 
رسیدن آتش نشانان به محل ماموریت، خسارات 
حادثه دیدگان  به  جبران ناپذیری  آسیب های  و 
وارد شود که از رانندگان انتظار می رود حتی در 
قرمز  رانندگی  و  راهنمایی  چراغ  که  زمان هایی 
است، مسیر را برای عبور خودروهای آتش نشانی 

خالی کنند.«
و  آتش نشانی  سازمان  عملیات  معاون  جانشین 
خدمات ایمنی شهرداری زنجان با تاکید براینکه 
زمان طلایی برای رسیدن آتش نشانان به عنوان 
فرشتگان نجات به محل وقوع حادثه آتش سوزی 
است،  دقیقه  پنج  تا  سه  جهانی  استاندارد  برابر 
گفت: »با گذشت هر یک دقیقه از زمان حریق، 
قدرت و گسترش آن نیز چندبرابر شده و کار برای 
عوامل آتش نشانی سخت و عمق فاجعه نیز بیشتر 

می شود.«

چینی  های خوش  فروش در آلمان
شاید عجیب باشد اما سه برند بی وای دی، گریت وال 
و ام جی را می توان براساس آمار فروش، سربلند در 
بازار کشور آلمان دانست که حداقل در ماه آگوست 

میلادی حجم فروش خود را یک پله بالا بردند.
در ماه آگوست در آلمان به عنوان پرجمعیت ترین 
کشــور اروپایی ٢۷٣ هزار و 41۷ دستگاه خودرو 
سواری فروخته شده که ٣۷.٣ درصد نسبت به سال 

گذشته افزایش داشته است.
فروش خودروهای تمام الکتریکی در این کشور با 
افزایش 1۷٠ درصدی نســبت به ماه قبل، به ٨۶ 
هزار و ۶4٩ دستگاه رسیده؛ اما پلاگین- هیبریدها 
محبوبیت خود را از دست داده اند و تنها 14 هزار و 
۵۵٢ دستگاه فروش داشته اند که نشان از کاهش 
41 درصدی نسبت به ماه گذشته دارد. نکته  جالب 
درمورد آمار فروش خودرو در بازار آلمان، افزایش 
فروش خودروهای چینی است. ام جی با فروش ٢ 
هزار و 4۵4 دســتگاه که ٩.۶ درصد نسبت به ماه 
گذشته بیشتر شده، پرفروش ترین برند چینی در 

آلمان محسوب می شود.
هاچ بک الکتریکی MG 4 در این کشور با نقدهای 
خوبی مواجه شده و به طور مستقیم با فولکس واگن 
ID.٣ رقابــت می کند. دومین برند چینی محبوب 
در آلمان گریت وال بوده است. فروش این شرکت 
در ماه آگوســت 1٠ برابر شده و به ٢ هزار و ٢11 
دستگاه رسیده است. هاچ بک الکتریکی اورا فانکی 
کت فعلا اصلی ترین محصول گریت وال در آلمان و 

اروپا محسوب می شود.
در رتبه  ســوم بی وای دی با فــروش ٢ هزار و ٣4 
دســتگاه قرار گرفته که افزایش 4٠٣ درصدی را 
نسبت به ماه قبل تجربه کرده است. این گام بسیار 
بزرگی برای بی وای دی در آلمان محسوب می شود؛ 
زیرا فروش این شرکت در نیمه  نخست سال جاری 
در دیار مرسدس و ب ام و ماهانه بین تنها ۷ تا ۶٣ 

دستگاه بوده است.
بــی وای دی از ژانویه تا آگوســت ٢٠٢٣ در آلمان 
درمجموع ٢ هزار و ۶۶۶ دســتگاه خودرو فروخته 
است. کراس اوور آتو ٣، هاچ بک دلفین، شاسی بلند 
لوکس تانگ و ســدان لوکس هــان محصولاتی 
هســتند که هم اکنون بی وای دی در اروپا عرضه 

می کند.
این شرکت اخیرا از کراس اووری به نام سیل U هم 
رونمایی کرده که به طور اختصاصی برای اروپا در 
نظر گرفته شده و در اصل همان مدل سانگ پلاس 

است.
در آگوســت، فــروش برند لینک  انــد کو متعلق 
به جیلــی در آلمان با 14 درصــد کاهش به 1۷۷ 
دســتگاه رسیده تا تنها برند چینی لقب گیرد که 
در این کشــور کاهش فروش را تجربه کرده است. 
فروش برند نیــو هم با ٨٣4 درصد افزایش در ماه 

آگوست به 411 دستگاه رسیده است.
 ET۵ سدان ،EL۷ این شرکت هم اکنون شاسی بلند
و ســدان لوکس ET۷ را در آلمان عرضه می کند و 
از ژانویه تا آگوســت موفق به فروش ٨٠۵ دستگاه 

خودرو در این کشور شده است.
خودروسازان چینی سخت به دنبال گسترش حضور 
خود در بازارهای اروپایی هســتند. آلمان یکی از 
این بازارهاســت که چینی ها قصد دارند سهمی از 
آن را تصاحب کنند. امــا آمار مربوط به ماه فوریه 
حکایت از آن دارد که ژرمن ها به خودروهای چینی 
به هیچ عنوان  علاقه مند نیستند! طبق این آمار، برند 
نیو توانسته اســت تنها 1٣ دستگاه از محصولات 
خود را در آلمان بفروشد! البته این رقم درمقایسه 
با ماه ژانویه افزایش چشمگیری دارد؛ چراکه در ماه 
ژانویه آمار فروش این شرکت یک دستگاه بود! نیو 

از ماه اکتبر ٢٠٢٢ در آلمان حضور دارد.
از آن مقطع تاکنون، آمار فروش این شــرکت به 
۵1٢ دستگاه رسیده است. اما نکته عجیب این که 
استارت آپ چینی آیویز )Aiways( در فروش حتی 
یک دســتگاه خودرو ناکام باقی مانده است! البته 
این شرکت در ماه ژانویه وضعیت بهتری داشت و 

۵ دستگاه از خودروهای آن فروش رفته بود.
یکی از عوامل اصلی شکست استارت آپ های چینی 
)در مقایســه با خودروسازان کلاسیک چینی( در 
بازار آلمان قیمت بالای آن هاست که بخشی از آن 

به وجود تعرفه مربوط می شود.
برای مثال، شاســی بلند نیو EL۷ بــا باتری 1٠٠ 
کیلووات -ســاعتی، قیمتی برابر با ٩۷ هزار و ٩٠٠ 
یورو دارد. برای خرید ســدان ET۷ با باتری 1٠٠ 
کیلووات -ســاعتی هم باید ٩٣ هزار و ٩٠٠ یورو 
پرداخــت کرد.ارزان ترین محصــول نیو در آلمان 
سدان سایز متوسط ET۵ است که آن هم با باتری 
1٠٠ کیلووات -ساعتی ۷٢ هزار و ٩٠٠ یورو قیمت 
دارد. این خودروها بدون باتری و امکان اســتفاده 
از سرویس به اشتراک گذاری باتری نیز قابل خرید 
هســتند کــه در این صورت قیمــت آن ها تا ٢1 
هــزار یورو کاهش می یابد.درحــال  حاضر نیو 1٢ 
ایســتگاه تعویض باتری در اروپا دایر کرده است و 
برنامه دارد شــمار آن ها را تا پایان ســال به 1٢٠ 
ایســتگاه افزایش دهد. بد نیســت بدانید نیو در 
ســرزمین مادری خود شرایط خوبی دارد و شمار 
ایستگاه های تعویض باتری آن به یک هزار و ٣٠٠ 
واحد می رسد. این کمپانی قصد دارد تا پایان سال 
تعداد این ایســتگاه ها را به یک هزار و ۷٠٠ واحد 
برساند.وسایل نقلیه الکتریکی فناوری کلیدی برای 
کربن زدایی حمل ونقل جاده ای هستند که حدود 
یک ششم آلاینده های جهانی را تشکیل می دهد. 
سیاســت های بلندپروازانه همچنان برای رشد در 
بازارهای خودروهای الکتریکی در سراســر جهان 
حیاتی هســتند.اگر رشد فروش خودروهای برقی 
تجربه شده در ســال های اخیر تداوم داشته باشد، 
انتشار دی اکسیدکربن حاصل از خودروها می تواند 
در مسیری مطابق با سناریوی صفر خالص تا سال 

٢٠۵٠ قرار گیرد.

برخــورداری از عناصر طراحی ســال ٢٠٢٢ یکی از 
معیارهای طراحان این خودرو بوده است

رونمایی از خودرو »ری را« در تابســتان سال گذشته 
با طراحی متفاوت نســبت به دیگر محصولات داخلی 
نشــان داد؛ مقوله طراحی خودرو در ایران در مرحله 
پوست اندازی و پیگیری و پیروی از دانش روز دنیاست. 
یــک اصل کلی درخصوص طراحــی خودروهای روز 
دنیا حتی محصــولات خودروســازانی زبان طراحی 
کاملا مستقلی دارند، گنجاندن علامت ها و نشانه هایی 
است که نشــان می دهد خودرو با ترند جهانی همراه 
اســت و خصوصیت هایی را که موردپسند و استقبال 
مشتریان در بازار جهانی خودرو قرار گرفته و طرفدار 

پیدا کرده اند، دارد.
این اصل را در طراحی خــودرو »ری را« نیز می توان 
مشاهده کرد و مدیران ایران خودرو نیز در زمان بازدید 
نمایندگان رسانه های تخصصی صنعت خودرو از این 
محصول اذعان داشتند برخورداری از عناصر طراحی 
ســال ٢٠٢٢ یکی از معیارهای طراحان این خودرو 
بوده اســت. اما نکته جالب توجه و امیدوارکننده این  
بود کــه »ری را« یا همان محصول پــروژه K1٢۵ با 
طراحی قبلی خود )که ســبکی شبیه سبک طراحی 
فعلی خودرو »تارا« داشت( به مرحله نمونه سازی نیز 
رسیده بود، اما پیش از قالب سازی بدنه، ری دیزاین و 

بازطراحی شده است.
بدین ترتیب خوشــبختانه طراحی ایــن خودرو دیگر 
ماننــد برخی محصولات پیشــین داخلــی، تداعی 
اتودهای دستی اولیه یا رندرهای گرافیکی نهایی نشده 
را نمی کند. از ســوی دیگر، با توجه به طولانی بودن 
فرایندهای طراحی، ساخت، نمونه سازی، تجاری سازی 
و تولیــد انبوه در ایران که باعث از بین رفتن طراوات 
طراحی اولیه در زمان عرضه محصول اســت، جا دارد 
طراحــی اولیه محصــولات جدید هرچــه به روزتر و 

پیش روتر باشد.

ری را از نظر ابعاد و دسته بندی یک CUV کوچک است 
و در رده کراس اوورهای ســگمنت B قرار می گیرد که 

پرطرفدارترین گروه کراس اوورها محسوب می شود.
این خــودرو طول، عرض و ارتفاعــی معادل 4٣٣4، 
1٨٠٨ و 1۶٣٨ میلی متر داشته و فاصله بین دو محور 
آن نیز ٢۵٩٠میلی متر اســت. یکــی از جذابیت های 
ظاهری ری را، رینگ های سایز 1٨اینچ دورنگ است 
که برای نخستین بار در محصولات ایران خودرو از این 
سایز رینگ استفاده شده اســت. این تایرها در کنار 
ظاهری اسپرت که متناسب با خودروهای کراس اوور 

بوده، مناسب شرایط جاده ای ایران نیز است.
گروه صنعتــی ایران خودرو در تاریخ هشــت تیرماه 
خــودرو ری را در حضور خبرنگاران رونمایی کرد. این 
خودروســاز در جمع خبرنگاران اعــلام کرد طراحی 
کنونی ری را، طراحی دوم این خودرو بوده که با درنظر 
گرفتــن طراحی مابقی خودروهــای روز دنیا صورت 
گرفته است تا نیاز مجدد به فیس لیفت و تغییر در این 

خودرو تا مدتی حس نشود.
طراحــی جلو و عقــب ری را شــباهت زیــادی به 
خودروهای کره ای دارد و یک زبان طراحی جدید در 
شرکت ایران خودرو محسوب می شود. ناگفته نماند که 
جلوپنجره  بــزرگ ری را، ورودی هوای بهتری را برای 

موتور فراهم خواهد کرد.
در طراحــی داخل این خودرو نیز با توجه به نســخه  
رونمایی شــده، روکش چرم حتی روی داشبورد دیده 
می شود و در طراحی داخل همچون خودروهای جدید 
از یک نمایشــگر با ابعاد بزرگ برای نمایش اطلاعات 
رانندگی و مالتی مدیا استفاده شده و در کل از عقربه 
و روش های سنتی برای نشان دادن اطلاعات خبری 

نیست.
همچنین شــیفترهای تعویض دنده پشت فرمان نیز 
به چشــم می خورد. همان طور که پیش تر اشاره شد، 
در نمــای ظاهری وجود رینگ هایی با طراحی جدید 
که ســابقا در محصولات ایران خودرو نبود و شباهت 

بســیاری به رینگ محصولات دی اس دارد نظر را به 
خود جلب می کند. باید اذعان داشت؛ ایران خودرو در 
طراحی ری را از آخرین خطوط طراحی روز اســتفاده 
کرده است؛ خطوطی که پیش از آن در ب ام و و برخی 
محصولات خودروسازان چینی مورد توجه قرار گرفته 

بود.
خطوط طراحی کراس اوور ملی ایران خودرو، شباهت 
زیادی به خودرو لاماری ایما دارد، اما طراحی داخلی 
ری را شــباهت زیادی به محصولات جدید فرانسوی 
به ویژه طراحی پیانویی پژو دارد. گفتنی است؛ شرکت 
مهرکام پارس وظیفه ساخت تزئینات داخلی خودرو 
را برعهده دارد و قرار اســت برای اولیــن بار از چرم 

مصنوعی در داشبورد این خودرو استفاده کند.
تا پیش از نامگذاری کراس اوور ملی ایران خودرو، این 
محصول با کد K1٢۵ شــناخته می شد، اما در نهایت 
نام این کراس اوور داخلی بــه ری را تغییر کرد. ری را 
به معنی هشــدار، هان، بیدارباش، به هوش باش، نام 
پرنده ای کوچک شــبیه گنجشک، نام زنِ تیزهوش و 
کاردان و نام یکی از مشهورترین و زیباترین شعرهای 
نیما یوشیج اســت که در گویش مازندرانی بیشتر به 

معنای همان »بیدار باش« است.
درمجموع باید اذعان داشــت کــه »ری را« با در نظر 
گرفتن جمیع شــرایط موجــود، تعریف صحیحی از 
جسارت در مقوله طراحی داشته و به رغم روزآمدی آن، 
برخلاف بعضی محصولات قبلی؛ در طراحی هیچ یک از 
قسمت های این خودرو شاهد افراط و تفریط در ابعاد 
جلوپنجره، سپرها و چراغ های جلو و عقب، رینگ ها، 
گلگیرها، صنــدوق و... نبوده و درمجموع با قطعات و 
تزئینات اگزجره، نامتوازن و ناهماهنگ مواجه نیستیم. 
امید آن که این حرکت، سرآغاز فصلی نو برای طراحی 
در صنعــت خودرو ایران باشــد که در گذشــته نیز 
نمونه های موفقی همچون سمند و شاهین را تجربه 

کرده است.

»ری را«؛ پیشتاز در طراحی خودروهای داخلی

۳ هزار اتوبوس، ۲هزار الکترو باس و 100 متروباس در راه ناوگان کشور

ترخیص ۷ مدل خودروی وارداتی از گمرک

اتوبوس ها و مینی بوس های اشاره شده امسال و سال آینده به ناوگان 
حمل ونقل عمومی اضافه خواهد شد

اهمیت استفاده از حمل ونقل عمومی به ویژه در کلانشهرهایی مانند 
تهران که با آلودگی و راه بندان بسیار دست وپنجه نرم می کند، باعث 
شده است لزوم توسعه این ناوگان بیش از پیش احساس شود. اما در 
ایران، مشکلات بسیاری از جمله تحریم ها و نبود روند مشخصی در 
سفارش گذاری و خرید اتوبوس از سوی تولیدکنندگان داخلی، باعث 
شــده است تا ناوگان اتوبوسرانی کشور،  هم راستا با ظرفیت و تعداد 
مسافران، رشد نکرده و هرسال با کمبود اتوبوس های جدید همراه 
باشد. آمارها نیز نشان از آن دارند نیاز اتوبوسرانی به مدل های جدید، 
هرسال روند صعودی را طی می کند و بر تعداد تقاضا افزوده می شود 
اما این تقاضا تبدیل به سفارش  به خودروسازان داخلی نمی شود. در 
ســال جاری اما شاهد آن بودیم طی چند نوبت، محصولات جدید 
وارد ناوگان کشور شدند که می تواند بارقه امیدی برای نوسازی این 
خودروها باشــد. به تازگی نیز شهردار تهران از انعقاد قراردادی برای 
خرید ٣هزار دســتگاه اتوبوس خبر داده است که در آن مدل های 
برقی نیز سهیم هستند. این در حالی است که در هفته گذشته هم 

نخستین متروباس در تهران کار خود را آغاز کرد.
شهردار تهران از انعقاد قرارداد سه هزار دستگاه اتوبوس جدید برای 
ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت خبر داد. علیرضا زاکانی در این 
خصوص اظهار کرد:  »از این تعداد، هزار دستگاه اتوبوس برقی است 

که ماه آینده ۵٠ دستگاه آن به خطوط اتوبوسرانی وارد می شود.«
وی افزود: »طبق برنامه ریزی انجام شده، اتوبوس ها و مینی بوس های 
اشاره شده امسال و سال آینده به ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت 

اضافه خواهد شد.«
شــهردار تهران با اشــاره به انعقاد قرارداد بــرای ورود اتوبوس ها و 
مینی بوس های جدید بــه ناوگان حمل ونقل گفــت: »با توجه به 
تلاش های انجام شــده، برای ورود ســه هزار دستگاه اتوبوس جدید 

به ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت قرارداد بسته شده که از این 
تعداد دستگاه، ۵٠٠ دستگاه مینی بوس است.«

در شرایطی که اکثر کشورها با تکیه بر سهم حمل ونقل عمومی در 
آلایندگی، به دنبال استفاده از مدل های الکتریکی هستند، به نظر 
می رسد ناوگان پایتخت کشــور نیز از این قاعده مستثنا نیست و 
برنامه هایی برای ورود این خودروها در نظر گرفته شده است. شهردار 
تهران در خصوص ورود اتوبوس الکتریکی به ناوگان کشــور اظهار 
کرد: »از ٣هزار دســتگاه اتوبوس جدید، هزار دستگاه اتوبوس برقی 
است که ماه آینده ۵٠ دستگاه آن به خطوط اتوبوسرانی وارد خواهد 
شد و بنا داریم در یک زمان بندی مشخص کم کم از بخش دیزلی و 

سوخت های فسیلی به سمت اتوبوس های برقی گام برداریم.«
هفته گذشته نیز معاون امور شهرداری های سازمان شهرداری ها و 
دهیاری های کشور از برنامه ریزی و هدف گذاری وزارت کشور جهت 
ورود ٢٠٠٠ دستگاه خودرو برقی برای استفاده در حوزه حمل ونقل 

عمومی درون شهری کشور تا یک سال آینده خبر داده بود.
ورود اتوبوس های جدید ازجمله مدل های الکتریکی به ناوگان کشور 

در حالی مطرح می شود که پیش  از این نیز نخستین متروباس در 
تهران کار خود را آغاز کرد. شهردار پایتخت در این خصوص نیز بیان 
کرد:  »چهار دســتگاه از این اتوبوس ها در گذشته فعال بودند اما به 
دلایلی در مدیریت دوره پنجم مورد استفاده قرار نگرفتند و در این 
دوره از مدیریت شهری ٢ دستگاه از این اتوبوس ها را نوسازی و وارد 
چرخه حمل ونقل کردیم و ٢دستگاه دیگر نیز وارد چرخه حمل ونقل 

خواهند شد.«
وی از ورود 1٠٠ دســتگاه اتوبوس سه کابین )متروباس( به چرخه 
حمل ونقل عمومی شهر تهران خبر داد و گفت: »در همین ارتباط با 
یکی از شرکت های داخلی که با یک مجموعه خارجی مرتبط است، 
تفاهم نامه ای امضا شده و این اتوبوس ها نیز وارد چرخه حمل ونقل 
خواهد شد.«شهردار تهران با اشاره به این که اتوبوس های قبلی یورو۵ 
نبودند اما اتوبوس های جدید با استانداردها وارد چرخه حمل ونقل 
خواهد شــد، افزود: »همه اتوبوس ها در فرایند پلاک گذاری است و 
بنــا داریم هر ماه تعدادی از این اتوبوس ها وارد چرخه حمل ونقل و 
خدمت رسانی شود.«علاوه بر مشکلاتی که نبود و فرسودگی اتوبوس ها 
برای ناوگان و مســافران به وجود می آورند، باید به این موضوع هم 
توجه داشت که کمبود اتوبوس  و عدم رسیدگی به ناوگان، می تواند 
راه را برای اقدامات دیگری ازجمله بازســازی اتوبوس های فرسوده 
یا واردات مدل های کارکرده از کشــورهای دیگر باز کند. به گفته 
زاکانی »در این دوره از مدیریت شهری تاکنون ۶۶۷دستگاه اتوبوس 

و مینی بوس نوسازی شده  که عمده این دستگاه ها اتوبوس است.«
شهردار تهران افزود: »از ۶۶۷ اتوبوس و مینی بوس اشاره شده، ٢٣۷ 
دســتگاه مربوط به ۶ ماهه ابتدای ســال 14٠٢ است و این روند 

نوسازی و بازسازی در ۶ ماهه دوم امسال ادامه خواهد داشت.«
زاکانی با اشــاره به فعالیت یک خط بازسازی برای اتوبوس ها، بیان 
کرد: »1۵٠ دستگاه اتوبوس در ۶ ماهه ابتدای سال جاری بازسازی 

شده است و این میزان تا پایان سال افزایش می یابد.«

رئیس سازمان توســعه تجارت با بیان اینکه ممکن است اطلاعات 
ارسالی برخی شرکتهای واردکننده به سازمان حمایت ناقص بوده 
وهمین امر باعث کندی روند قیمت گذاری شــده است،گفت: در 
حال حاضر خودروهای هیوندا، کیا، فیات، زوتی، سوزوکی بستیون و 

هونگچی از گمرک ترخیص شدند.
به گــزارش »اخبار خودرو« به نقل از تســنیم،مهدی ضیغمی در 
خصوص روند قیمت گذاری خودروهای وارداتی به ارائه توضیحاتی 
پرداخت و گفت: بسیاری از شرکتهای واردکننده خودرو محصولات 
خود را از گمرکات ترخیص کرده و اطلاعات خودروها را به سازمان 
حمایت ارســال کرده اند، تا بعد از بررســی این سازمان پیشنهاد 
مربوطه به شــورای رقابت ارسال شــود، البته ما در مرحله شورای 

رقابت تا کنون تأخیری در اعلام قیمت ها نداشتیم.

وی با بیان اینکه ممکن است اطلاعات ارسالی برخی از شرکتهای 
واردکننده به سازمان حمایت ناقص بوده و همین امر باعث کندی 
روند قیمت گذاری شــده باشــد، افزود: در حال حاضر شرکتهای 
واردکننده هیوندا، کیا، فیات، زوتی، سوزوکی، بستیون و هونگچی 
تشریفات را انجام داده و از گمرکات ترخیص شده اند و مدارک خود 
را برای تعیین قیمت به ســازمان حمایت ارســال کرده اند و سایر 

برندها نیز در حال ترخیص هستند.
رئیس ســازمان توســعه تجارت با تأکید بر اینکه سامانه یکپارچه 
خودرو در حال بروز رسانی برای آمادگی عرضه خودروها طی هفته 
آینده است، اضافه کرد: با تکمیل اطلاعات و ارسال آنها به سازمان 
حمایت، به زودی لیست این خودروها در سامانه بارگذاری در اختیار 

مشتریان قرار خواهد گرفت.
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در نخستین همایش »چشم انداز خسارت صفر در 
فرایند ساخت« که همزمان با سالروز آتش نشانی و 
ایمنی با مشارکت بانک مسکن و به همت شرکت 
گروه ســرمایه گذاری بانک مســکن در سه محور 
اصلــی مدیریت ایمنی در پروژه های ســاختمانی، 
حقوق حــوادث ناشــی از کار و بیمه های حوادث 
در ساخت برگزار شد؛ راهکارهای به صفر رساندن 
خســارت فرایند ساخت و ســاز مورد بررسی قرار 
گرفت.به گــزارش پایگاه خبری بانک مســکن – 
هیبنا ؛ محمدرضا جواهری مدیرعامل شرکت گروه 
سرمایه گذاری مسکن با تاکید بر اهمیت ایمنی در 
ساخت و ساز، به نگرش جدید برنامه ریزی شده در 
شــرکت به عنوان بزرگترین انبوه ساز کشور اشاره 
کرد و آن را زمینه ساز پیشروی در توسعه کیفیت 

ساخت و ساز پروژه ها دانست.
بــه گفته وی، در ایــن همایش، کارشناســان به 
مباحث کاربردی، عملیاتی و کاملًا فنی و تخصصی 
حوزه ســاخت و ایمنی ســاخت، کاهش و به صفر 
رساندن خسارات کارگاهی ناشی از حوادث و شبه 

حوادث ساخت و ساز می پردازند.
جواهــری با بیان اینکه شــرکت ســرمایه گذاری 
مســکن باید پرچم دار توســعه مهندسی در سطح 
کشور باشد، گفت: »سرعت، کیفیت و ایمنی« شعار 
شرکت برای اجرای سریع پروژه ها و ایفای تعهدات 
به مشــتریان با بهره گیــری از فناوری های جدید 
اســت که از طریق فراهم  آوردن زیرســاخت های 

لازم شامل ایمنی و HSE میسر خواهد شد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری مسکن در ادامه 
توضیح داد: زیربنای در دســت ساخت شرکت در 
شش ماهه دوم امسال نســبت به شش ماهه اول 
1٩,٢ درصد افزایش و تولید شــرکت ٢4,۵ درصد 
افزایش داشته است که در تمامی ساخت و سازها، 

رعایت شاخص های ایمنی لحاظ شده است.
وی افزود: متوســط زیربنای در دســت ســاخت 
شرکت در ســال 14٠1، یک میلیون و ٢٣٨ هزار 
متر مربع و در پایان شــهریور 14٠٢، یک میلیون 
و ۶٠٠ هزار متر مربع با ٢٩,1 درصد افزایش بوده 
است و زیربنای تکمیل شــده در شش ماهه دوم 

نســبت به اول، از ٢٩٢٣۵ متر مربع به ٢٠۶1۵۶ 
متر مربع افزایش یافته است.

جواهری با اشاره به اینکه پروژه  های جدید در سبد 
کار شــرکت از 1۷1٢٠٠ مترمربــع به ٢44۶٣٢ 
متر مربع افزایش یافته گفت: در چندماه گذشــته 
تــلاش کرده ایم موانع تکمیــل پروژه های راکد را 
نیز مرتفع ســازیم.مدیرعامل گروه سرمایه گذاری 
مســکن در این همایش از مدیران عامل شرکت ها 
و مدیران پروژ ه ها و کارگاه های ساختمانی خواست 
که مســئولان ایمنی پروژه ها را در مسیر به صفر 
رساندن خسارت حمایت کنند.رعایت مقررات ملی 

ساختمان؛ ضامن ایمنی ساخت و ساز

حامد مانی فر مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل 
ساختمان دیگر سخنران این همایش بود که بنای 
یک ساختمان را نمادی از تلاش، امید و اعتماد به 
آینده و خســارت صفر در فرایند ســاخت آن را از 
دغدغه های اصلی مدیران و عوامل پروژه ها عنوان 

کرد.
وی بخش عمده ای از مشکلات حوزه ساخت و ساز 
را ناشــی از عدم رعایت مباحث ٢4 گانه مقررات 
ملی ســاختمان و موضوعــات مرتبط با HSE و 
تمامی ایــن مقررات را ضامن ایمنی، آســایش و 
صرفه اقتصادی در چرخه عمر ساختمان در مراحل 

طراحی، ساخت و بهره برداری دانست.
مدیــرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ســاختمان 
با اشــاره به اثــرات طولانی حوادث ناشــی از کار 
شــامل خســارات جانی، تاخیر در انجــام پروژه، 
هزینه های اضافی و تاثیــرات منفی روانی بر افراد 
گفت: خســارت صفــر به این معنی اســت که در 
تمامی مراحل ساخت و ســاز، هیچ گونه خسارتی 
به انسان ها، تجهیزات و محیط اطراف کارگاه وارد 
نشــود و این مهم به عنوان یک تعهد در محافظت 
از زندگی، سلامت و امنیت افراد باید جزو فرهنگ 
ســاخت و ســاز قــرار گیرد.مانی فر با اشــاره به 
محورهای اصلی این همایش، بر نکاتی چون لزوم 
آموزش مستمر، تجهیزات ایمنی، بازرسی و پایش 
مداوم، فرهنگ ســازی و ... در مســیر ایمن سازی 

پروژه های ساختمانی اشاره کرد.

در همایش »چشم انداز خسارت صفر در فرایند ساخت« عنوان شد؛

راهکارهای به صفر رساندن خسارت فرایند ساخت و ساز
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اخباراخبار بانک

به مناسبت اول اکتبر روز جهانی 
سالمندان؛ معرفی خدمات سکوی 

)پلتفرم( تخصصی آسانیسم، خدمات 
پرستاری از سالمندان گرامی

امروزه با پیر شدن جمعیت کشور، یکی از نیازهایی که 
احســاس می شود مراقبت از سالمندان است. با توجه 
به این که ســالمندان گرامی نیــاز به مراقبت و توجه 
ویژه دارند و پیدا کردن یک پرستار مطمئن همیشه 
برای خانواده ها بســیار با اهمیت بوده است، سکوی 
»آسانیســم« گروه پاســارگاد این کمبود را احساس 
کرده و با بکارگیری پرستاران مجرب و فعال توانسته 

این خلاء را پر کند.
سالمندی دورانی از زندگی است که انسان در آن نیاز 
به توجه و مراقبت بیشتری دارد. بر اساس اهمیت این 
موضوع، ســازمان ملل متحد در سال 1٩٨٢ شورای 
جهانی ســالمندی را تشــکیل داد و در همان سال 
طرحی را برای تعیین یک روز جهانی برای سالمندان 
ارائه داد تا این که در ســال 1٩٩٠ این شورا اول اکتبر 
را روز جهانی »ســالمندان« تعیین کرد. در این راستا 
 )VC( شرکت شناسا، بازوی سرمایه گذاری خطرپذیر
بانک پاسارگاد در راستای حمایت از این قشر ارزشمند 
جامعه، سکوی )پلتفرم( تخصصی آسانیسم را به منظور 
ارائه خدمات پرستاری از سالمندان گرامی ارائه کرده 

است.
آسانیسم یک شرکت کمک نوآور )استارت آپ( فعال 
در زمینه ســلامت اســت که در حوزه ارائه خدمات 
پرســتار ســالمند در منزل فعالیت می کند. در واقع 
آسانیســم یک ســکوی تخصصی جهــت خدمات 
پرســتاری، مراقبتی و پزشــکی در منزل اســت که 
کارفرمایان را به مؤسسات متصل می نماید تا کارفرما 
با مؤسســات پرســتاری قرارداد اعزام پرستار بسته و 

خدمات پرستاری مورد نظر خود را دریافت کند.
خدمات اصلی ارائه شده برای سالمندان گرامی عبارتند 
از: نگهداری از سالمند به صورت ساعتی و شبانه روزی، 
همدم ســالمند، همراه سالمند در بیمارستان و کلیه 
خدمات مراقبتی و پرستاری در منزل توسط پرستاران 
متخصــص و دوره دیده، خدمات پزشــکی در منزل، 
تزریقات در منزل و ســرم تراپی، آزمایش در منزل و 
کلیه خدمات بالینی و پرستاری و مراقبتی پیشرفته  
جهت  آسایش و آرامش سالمندان گرامی متقاضیان 
گرامی جهت کســب اطلاعات بیشتر و بهره مندی از 
این خدمات می توانند به تارنمای این سکو به آدرس
مراجعــه    https://www.asanism.com

فرمایند.

ساخت ده هزار واحد مسکونی نهضت 
ملی مسکن با مشارکت بانک ملی 

ایران در استان فارس
    بانک  ملی ایران در راســتای تحقق اهداف و برنامه 
هــای دولت محترم بــا وزارت راه و شهرســازی در 
خصوص ســاخت ده هزار واحد مسکونی نهضت ملی 
مسکن در استان فارس تفاهمنامه همکاری امضا کرد .
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، در جلســه 
ای مشــترک که با حضور نصرت اله شــهبازی عضو 
هیات عامــل و معاون اعتباری بانــک ، محمودرضا 
طالبان مدیرکل اداره راه و شهرســازی استان فارس 
، ســید علیرضا حمیدی مدیر کل بنیاد مسکن این 
اســتان ، کریم ریگی زادگان رئیس اداره امور شعب 
و دیگر مســئولان برگزار شد ؛ ساخت  1٠ هزار واحد 
مسکونی در شهرستان های شیراز، جویم و گراش، لار 
،فیروزآباد، اقلید ،ارستجان ،داراب، مرودشت و کازرون  

با مشارکت بانک ملی ایران انجام خواهد شد.
گفتنی اســت،  این اقدام به منظور تامین مســکن ، 
ارتقای معیشت و رفاه خانوارهای فاقد مسکن صورت 
گرفته است و  توصیه شده جهت تسریع در امور انعقاد 
این قــرارداد برای پرداخت مبلغ نیز حداکثر تا پنجم 

آبان ماه مقدمات کار فراهم شود. 
همچنین در این تفاهمنامه امکان انعقاد قرارداد برای 
انبوه ســازان و به صورت خودمالکی نیز میســر شده 

است.

ارتقاء ظرفیت مجاز نگهداری و کسب 
توانگری مالی یک دوره با افزایش 
سرمایه ده هزار میلیارد ریالی در 

سرمد
نظر به برگزاری مجمــع عمومی فوق العاده صاحبان 
سهام بیمه سرمد برای افزایش سرمایه این شرکت از 
۶,۷۶1,۵۵٣,٠۶٢,٠٠٠      به 1٠,٠٠٠,٠٠٠,٠٠٠,٠٠٠ 
ریــال از محل مطالبــات و آورده نقدی رئیس هیأت 
مدیره ســرمد از تأثیر این افزایش سرمایه بر اصلاح 
نسبت توانگری سرمد خبر داد. سیدمهدی جوادی با 
اشاره به مصوبه مجمع فوق العاده این شرکت گفت : 
در مذاکراتی هم که با بیمه مرکزی داشــتیم تصویب 
افزایش ســرمایه شــرکت به همراه اصلاحات مالی و 
ســاختاری و همچنین اصلاح پرتفویی که در سرمد 
صورت گرفته است شرایط را برای کسب توانگری یک 
فراهم آورده است. رئیس هیأت مدیره بیمه سرمد با 
اشاره به تأثیرات این افزایش سرمایه در ظرفیت مجاز 
نگهداری و امکان اخذ مجوز قبولی که نهایتاً منجر به 
افزایش سودآوری شرکت و بازدهی افزون سود سهام 
برای سهامداران خواهد شد اعلام داشت : یکی از موانع 
اصلاح نسبت توانگری بیمه سرمد برای کسب توانگری 
یک بحث تصویب افزایش سرمایه این شرکت بود که 
بحمدالله امروز با همیاری صاحبان ســهام حقوقی و 
حقیقی این افزایش سرمایه به تصویب رسید و با توجه 
به این که افزایش ســرمایه مذکور از محل مطالبات و 
آورده نقدی است می تواند موجب شتاب مسیر توسعه 
ای شرکت شود و با افزایش توان مالی سرمد موجبات 
نقش آفرینی بیشتر این شــرکت را در صنعت بیمه 

فراهم آورد.

در بانک صنعت و معدن برگزار شد 

آیین خاطره گویی دفاع مقدس 
و تبیین ارزش ها و آموزه های 

دفاع مقدس
آیین خاطره گویی، تبیین ارزش ها و آموزه های 
دفاع مقدس به مناســبت هفتــه دفاع مقدس با 
حضــور دکتر خورســندیان مدیرعامل و اعضای 
هیات مدیره و جمعی از مدیران و کارکنان بانک 

صنعت و معدن برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، 
در این مراســم که با حضــور عطارها از آزادگان 
ســرافراز کــه از کارآفرینــان و تولیدکنندگان 
کشور نیز هستند و مخملی از جانبازان ارجمند 
جنگ تحمیلــی و جمعی از ایثارگران و فرزندان 
ایثارگران این بانک، روز شنبه هشتم مهرماه در 
ســالن کنفرانس طبقه 1٣ این بانک برگزار شد، 
دکتر خورســندیان ضمن تشــکر از حضور گرم 
تمامــی ایثارگران حاضر در مراســم و تبریک و 
تهنیت هفته دفاع مقدس و سالروز تاسیس بانک 
صنعت و معدن و ولادت فرخنده حضرت رسول 
اکرم)ص( اظهار داشــت: این گردهمایی فرصت 
مغتنمی است تا در یک جمع متعهد و ارزشمند 
به بیان نقش غیر قابل انکار ایثارگران در هشــت 

سال دفاع مقدس بپردازیم.
وی افــزود: امروز گرچه جنگ به پایان رســیده 
اما هنوز عرصه ایثار، فــداکاری و جهاد به گونه 
دیگری فراهم اســت؛ اگر رزمندگان جان بر کف 
در آن سالها با ایمان و توکل و فداکاری از کیان 
و مرزهای این آب و خاک دفاع نمودند، امروز نیز 
ما وظیفه داریم در کنــار انجام اقدامات نمادین 
برای تبیین فرهنگ شــهادت و ایثار، آن ارزش 
ها را در تمامی شئون زندگی خود متجلی سازیم 
و از تمامــی ظرفیت های قانونــی و عملی برای 
حمایت از ایثارگــران که یادگاران روزهای دفاع 

مقدس هستند، بهره ببریم.
دکتر خورسندیان یادآور شد: اگر امروز ما در یک 
فضای امن و در کمــال صحت و آرامش زندگی 
می کنیم، مدیون آن دلیرمردانی هســتیم که تا 
پای جان در دفاع از کشور کوشیدند و ما وامدار 
آنان هستیم.وی خاطرنشــان کرد: بسیار دور از 
انصاف اســت که ما قدردان کســانی نباشیم که 
بــا اخلاص در این عرصه قدم نهادند، گرچه آنان 
چشــم داشــتی از ما ندارند و با خداوند متعال 
معاملــه کرده انــد، اما ما وظیفــه داریم بخش 
کوچکی از تــلاش ها و فداکاری هــای آنان را 

جبران کنیم.
مدیرعامــل این بانک تصریح کرد: هر چه تفکر و 
فرهنگ ایثارگری در یک ســازمان نهادینه شود، 

آن سازمان مؤثرتر و کاراتر خواهد بود.

اخبار

 همایش بین المللی شمس و مولانا، با حمایت بیمه 
ملت و با حضور جمعی از مسئولان و شخصیت های 
فرهنگی ایرانی و خارجی در بارگاه شمس تبریزی 

در شهرستان خوی برگزار شد.
 بــه گزارش روابط عمومی بیمه ملت، همایش بین 
المللی شــمس و مولانا، بــا حمایت بیمه ملت و با 
حضور محمدصادق معتمدیان، استاندار آذربایجان 
غربــی، عادل نجــف زاده نماینده مــردم خوی در 
مجلس شورای اســلامی، مرتضی صفری مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان و 
شهرستانی و اســاتید، علاقه مندان و دوست داران، 
روز گذشــته ۷ مهرماه در بارگاه شــمس تبریزی، 

به کار خود پایان داد.در این مراســم، محمدصادق 
معتمدیان اســتاندار آذربایجان غربی  این همایش 
را ســرآغاز تحولی بنیادیــن در حوزه های عرفانی، 
فلســفی، کلامی، ادبی، فرهنگی و اعتقادی دانسته 
و افزود: با توجه به وابســتگی ادیبان ملل مختلف 
به حوزه معرفت، نقش معنوی و عرفانی شــمس و 
مولانا نیز در خلق آثار فاخری چون مثنوی معنوی، 

دیوان شمس و فیه مافیه آشکار است.
وی با اشاره به اینکه بیش از هشتصد سال از پایان 
زندگی شــمس تبریزی می گذرد، خاطرنشان کرد: 
جهان هر روز بیش از گذشته تشنه معارف معنوی 
بوده و آثار شــمس و مولانا در غرب و شرق عالم به 

بیشــتر زبان ها ترجمه و در مقیاسی وسیع منتشر 
شده است.استاندار آذربایجان غربی اندیشه شمس و 
مولانا را رمز تفاهم و پیونددهنده ملت ها به یکدیگر 
قلمداد کرده و افزود: شایسته است که این ظرفیتِ 

عظیم فرهنگ و معرفت  بیشتر معرفی شود.
معتمدیان همچنین با معرفی شهر خوی به عنوان 
سرزمینی که شمس تبریزی در آن آرمیده و نقش 
بســزایی در صدور فرهنگ داشــته، تصریح کرد: 
سزاوار است شهر خوی به عنوان شناسنامه عرفان 
اسلامی به جهانیان معرفی و آرامگاه شمس تبریزی 
در این شــهر در شــمار مراکز مهم فرهنگی ایران 

اسلامی شناخته شود.

برگزاری نهمین همایش بین المللی شمس و مولانا با حمایت بیمه ملت

اگر به دنبال ســرمایه گذاری با کمترین ریسک ممکن هستید، صندوق های ســرمایه گذاری با درآمد ثابت بهترین انتخاب برای شماست. 
بیشترین حجم دارایی این صندوق ها )بعضاً تا ٩٠ درصد( در قالب سپرده های بانکی، گواهی سپرده بانکی اوراق مشارکت و سایر اوراق بهادار 
سرمایه گذاری می شود. ضمن اینکه بخش اندکی از دارایی صندوق نیز در بورس سرمایه می شود. سود غالبا تضمین شده این صندوق ها عمدتاً 
در مقاطع یک ماهه و بعضاً در مقاطع سه ماهه پرداخت می شود. مشتریانی که به هر دلیل در کوتاه ترین زمان ممکن )حداقل یک ماه( نیاز به 
دریافت سرمایه خود باشند، به راحتی می توانند با ابطال واحدهای خود، سرمایه شان را به صورت نقدی دریافت کنند. با سرمایه گذاری در این 
صندوق ها می توانند به طور غیر مستقیم در بازار سرمایه حضور یافته و از بازدهی آن بهره بگیرند. صندوق سرمایه گذاری "آرمان کارآفرین" 
در هفته گذشته با ثبت بازده ٠,۵۶ درصد بیشترین بازده را در بین این صندوق ها ثبت کرد. صندوق¬ سرمایه گذاری "ارزش کاوان ایرانیان" 
با کسب ٠,۵1 درصد بازدهی در رتبه¬ دوم پر بازده ترین صندوق های درآمد ثابت قرار گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق درآمد ثابت هفته 

گذشته را نیز صندوق "پاداش سرمایه بهگزین" با ٠,۵٠ درصد بازدهی کسب کرده است. )رضا حامدی فر(
)www.irasam.ir برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری(

در معاملات ٩ مهر ماه 14٠٢ بازار بدهی، اوراق گام بانک صادرات ایران )اگ٠٢٠۷1٩( با بازده معادل بانکی ٢۶,1٢ درصد 
)این نرخ قابل مقایسه با نرخ سود بانکی است( بیشترین میزان بازدهی را در میان اوراق موجود در بازار بدهی به خود تخصیص 
داد. از میان اوراقی که بیشترین بازدهی را داشتند، نماد »اخزا٨٢1« از نقدشوندگی مناسب تری نسبت به بقیه اوراق برخوردار 
بود. به این معنی که در صورت تصمیم سرمایه گذار به خرید و فروش،  بتواند در زمان کوتاه و به  سادگی آن  را معامله نماید. 

 

در روز چهارشــنبه 14٠٢/٠۷/٠۵ مجموعا به طــور خالص 1٣۵۶٨ 
میلیارد ریال به صندوق های سرمایه گذاری وارد شد. ورود سرمایه به 
کل صندوق های ســرمایه گذاری در این روز ۵1٣٨٨ میلیارد ریال و 
خروج ســرمایه ٣۷٨٢٠ میلیارد ریال بوده و به طور خالص 1٣۵۶٨ 
میلیارد ریال به آن ها وارد شده است. در این میان بیش از صندوق های 
سرمایه گذاری ســهامی و مختلط، این صندوق های سرمایه گذاری با 
درآمد ثابت بودند که با 4٨۵۷٩ میلیارد ریال ورودی و ٣۶٣4۷ میلیارد 
ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه نقد را در این روز ثبت کردند و 
خالص ورود سرمایه به این صندوق ها 1٢٢٣٢ میلیارد ریال بوده است. 
صندوق های ســهامی خالص ورود ٢٨٣ میلیارد ریال و مختلط نیز با 

خالص ورود ٢1۶ میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایسه جریان نقد 
کل صندوق ها در این تاریخ با همین روز در ســال گذشــته، می توان 
دریافت که در مجموع  صندوق های ســرمایه گذاری به نسبت همین 
تاریخ در ســال گذشته، ۷1 درصد به ورودی و همچنین 1٠٠ درصد 
به خروجی سرمایه شــان افزوده شده است. همچنین به طور خالص 
٢1 درصد جریان نقد بیشتری نسبت به همین تاریخ در سال گذشته 

داشته اند. )رضا حامدی فر(
)برگرفته از ســامانه رســام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری 

)www.irasam.ir

در معاملات ٩ مهر ماه 14٠٢ ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار امروز 41,4۶٠ میلیارد ریال بوده است. بیشترین افزایش قیمت 
نسبت به روز معاملاتی گذشته مربوط به صکوک مرابحه خزامیا )صامیا۶٠1( با قیمت ٩۵٠,٠٠٠ ریال و به میزان 4,4٠ درصد 
بوده است. همچنین، بیشترین کاهش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را صکوک مرابحه کرمان موتور-کارون )کرمان۵٣1( 

با قیمت      1,٠٠٢,٨۶٠ ریال و با میزان 1,۶٨ درصد داشت.   

پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری درآمد ثابت
درهفته گذشته

اطلاعات معاملات بازار بدهیاوراق بدهی با بیشترین بازدهی

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری
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کشاورزی اخبار

اخبار

سرپرست سازمان امور عشایر ایران بر نقش زنان 
عشایری در اجرای طرح های چهارگانه سازمان 
برای تنوع بخشــی به اشــتغال و افزایش درآمد 

عشایر تاکید کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، ســیاوش احمدی 
میرقائد، سرپرســت ســازمان امور عشایر ایران 
با اشــاره به اجــرای طرح هــای چهارگانه این 
ســازمان گفت: چهار طرح توسعه صنایع دستی 
عشایر، توسعه کشت گیاهان دارویی در مناطق 
عشــایری، توســعه گردشگری عشــایر و طرح 
زنجیره تولید گوشــت قرمز توســط عشایر، از 
طرح های محوری ســازمان برای تنوع بخشی به 

اشــتغال و افزایش درآمد عشــایر است که در 
مناطق عشایری در دست اجرا است و امور زنان 
عشایری در استان ها باید تلاش کنند نقش زنان 
عشایری را در اجرای این طرح ها پررنگ تر کنند.

وی افزود: مدیریت تولید و اقتصاد در خانوارهای 
عشایری بر عهده زنان است و این امر مسئولیت 
مــا را در ارائه خدمات به ایــن زنان زحمتکش 
بیشــتر می کنــد.وی ادامه داد: امــروز چرخه 
تحولات اقتصادی و اجتماعی جامعه به گونه ای 
اســت که نیازمنــد ارائه موضوعــات جدید در 
حوزه هــای مختلــف مربوط به زنان عشــایری 
هســتیم و بایــد روی آن کار مطالعاتــی انجام 

دشــود.وی تاکید کرد: در حوزه های بهداشتی، 
آموزشی و فرهنگی و ســایر بخش های مربوط 
بــه زنان عشــایری باید طرح و برنامه داشــته 
باشیم و امور عشایر استان ها باید در این زمینه 

فعالیت های بیشتری داشته باشند.
احمــدی میرقائــد بــر افزایــش صندوق های 
اعتبارات خرد زنان عشایری کشور تاکید کرد و 
گفت: 4٩1 صندوق اعتبارات خرد زنان عشایری 
بــا 11٣ هزار عضو در سراســر کشــور فعالیت 
اقتصادی می کنند که بیش از این امکان توسعه 
این صندوق ها و افزایش تعداد اعضای آنها وجود 

دارد.

اجرای طرح های چهارگانه عشایری با حضور زنان

آغاز روند نزولی قیمت گوشت 
در بازار با استمرار و افزایش 

واردات
 رییس اتحادیه گوشت گوسفندی از روند نزولی 
قیمت گوشت در بازار به دلیل استمرار و افزایش 
حجم واردات خبر داد و گفت: در صورت تداوم 
و افزایش حجم واردات گوشــت، بازار به زودی 

تنظیم خواهد شد.
»علی اصغــر ملکی« در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصــادی ایرنا، در خصوص قیمــت دام زنده 
و گوشــت قرمز در بازار، اظهار داشت: در حال 
حاضر گوشــت گوســفندی مورد نیاز کشور از 
محل تولید داخل و واردات در حال تامین است، 
اما آنچه مهم اســت تقاضا برای فصل ســرما 
افزایش می یابد که به طور حتم نیازمند افزایش 

حجم واردات خواهیم شد.
وی اضافه کــرد: اکنون قیمت هر کیلوگرم دام 
زنده گوسفندی بره درجه یک بین ۱۸۰ تا ۲۰۰ 
هزار تومان اســت؛ بنابراین هر کیلوگرم لاشه 
بدون دنبه در بازار بین ۴۶۰ تا ۴۸۰ هزار تومان 

به فروش برسد.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی اظهار داشت: 
دام زنده گوسفندی ماده و میش و بز نیز قیمتی 
بیــن ۱۶۰ تا ۱۸۰ هزار تومان دارد که لاشــه 
آن بایــد با قیمت ۴۲۰ تــا ۴۳۰ هزار تومان به 
فروش برسد، اما متاسفانه به دلیل عدم شناخت 
شــهروندان از نوع دام های کشتاری گاهی در 
برخی فروشــگاه ها با قیمت های لاشــه درجه 
یک به فروش می رســد که این امر اجحاف به 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان است؛ زیرا دام 
با قیمت پایین تر از تولیدکننده خریداری شــده، 
اما لاشــه با نرخ گوشــت درجه یک به دست 

مصرف کنندگان می رسد.
ملکی ادامــه داد: علت به هــم ریختگی بازار 
گوشــت قرمز طی ماه های اخیر، به کشتار دام 
مولد دو تا ســه سال گذشته باز می گردد که به 
دلیل خشکســالی های پی در پی و کمبود نهاد 
در بازار تولیدکنندگان توان نگهداری از دام های 
خود را نداشتند؛ بنابراین به ناچار دام ها را روانه 
کشــتارگاه ها کردند که همین امر باعث شــده 

امروز کشور با کمبود دام روبرو شود.
وی بر این باور است که قیمت گوشت قرمز در 
بازار گران نیســت؛ بلکه هزینه های تمام شده 
تولید بالاســت که همین امــر موجب افزایش 

قیمت نهایی گوشت قرمز در بازار می شود.
رییس اتحادیه گوشــت گوسفندی اقدام دولت 
برای تامین و واردات گوشــت قرمز را یکی از 
راهکارها و سیاســت گذاری های مهم دانست و 
گفت: اکنون دولت با تمام قدرت در حال تامین 
و واردات گوشــت قرمز گرم و منجمد است که 
همین امر باعث شــده تا حدودی بازار گوشت 
گوســفندی به تعادل برســد و روند کاهشی به 

خود بگیرد.
ملکی اضافه کرد: اکنون گوشت دولتی وارداتی 
گرم و منجمــد در میدان بهمن، میادین میوه و 
تره بار و فروشــگاه های زنجیره ای با قیمت های 
مناســب بین ۲۸۰ تا ۳۹۰ هــزار تومان موجود 
اســت به طور مثال اکنون در میدان بهمن شقه 
گوسفندی با قیمت کیلویی ۲۸۰ هزار تومان در 
حال عرضه اســت که به طور حتم در بازار این 

محصول تاثیرگذار است.
وی افزود: اما برای ثبات در بازار گوشــت قرمز 
لازم اســت دولت علاوه بر استمرار و افزایش 
حجــم واردات، نظارت هــا در بــازار داخلی را 
افزایــش دهد تا برخی ســودجو موجب به هم 

ریختگی بازار نشوند.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی تداوم واردات 
را دوره تنفســی برای دامداران کشور و تمرکز 
روی تولید داخل عنوان کرد و اظهار داشت: دام 
سبک کشــور به صورت سنتی و به طور عمده 
در غرب کشــور یعنی اســتان کردستان تولید 
می شــود؛ بنابراین تولیدکنندگان اســتان های 
تولیدکننده نیازمند حمایت هایی از سوی دولت 
هســتند تا دام قبل از زایش روانه کشتارگاه ها 

نشود.
ملکی گفت: اکنون قیمت هر کیلوگرم دام زنده 
سنگین گوســاله بین ۲۰۰ تا ۲۱۰ هزار تومان 
اســت؛ بنابراین عرضــه دام زنده گوســاله به 

کشتارگاه ها کاهش یافته است.
وی علــت کاهــش عرضــه دام را ناشــی از 
هزینه های بالای تمام شــده تولید دانســت و 
افزود: دامدار برای تولید ۷۰۰ گرم گوشت، باید 
روزانه بین ۷ تا ۷.۵ کیلوگرم خوراک دام تامین 
کند، بنابراین تولیدکنندگان دام را با وزن پایین 
و قیمــت ارزان روانه بازار نمی کنند، از ســوی 
دیگــر به دلیل گران بودن قیمت دام ســنگین 
برخی واحدهای کشتارگاهی توان خرید ندارند 
بــه طور مثال یک دام زنده گوســاله اگر وزنی 
بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ کیلوگرم داشــته باشد با نرخ 
امــروز بین ۸۰۰ میلیون و تا یک میلیارد تومان 
قیمت دارد که در کشــتار تعــداد بالا رقم قابل 

توجهی است.
این مقام صنفی تصریح کرد: همچنین به دلیل 
عرضه بی استخوان گوشت گوساله این محصول 
مــورد اقبال قرار گرفته و میزان تقاضا برای آن 
نسبت به گوشت گوسفندی افزایش یافته است؛ 
بنابراین اکنون عرضه و تقاضا این محصول در 
بازار با یکدیگر همخوانی ندارد؛ بنابراین اکنون 
هم با کاهش کشتار و عرضه دام زنده گوساله و 
روبرو هستیم که این امر می تواند باعث نوسان 

بازار گوشت قرمز شود.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی اظهار داشت: 
اکنون دولت بــرای حمایت از مصرف کنندگان، 
اقدام بــه تامین ارز برای تجــار جهت واردات 
گوشــت گوســاله منجمد از برزیل کرده تا این 
گوشــت جذب صنف و صنعت شــود و فشار از 

روی بازار گوشت داخلی برداشته شود.

طرح آبخیز تا جالیز در 
کردستان به اجرا در می آید

سرپرست ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کردستان گفت: طرح آبخیز تا جالیز در شهرستان 
های مختلف استان به منظور پایداری و افزایش 

آبدهی حوزه آبخیزداری و قنوات اجرا می شود.
بــه گزارش ایرنا، اکبر محمدی روز یکشــنبه در 
جلســه هماهنگی اجرای طرح آبخیــز تا جالیز 
که در سالن جلسات ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان تشکیل شد، اظهار کرد: طرح آبخیز 
تا جالیز به طور مشــترک توســط سازمان بسیج 
سازندگی، سازمان جهاد کشــاورزی و اداره کل 
منابــع طبیعی و آبخیز داری در ۱۰ شهرســتان 

استان اجراء خواهد شد.
وی افزود: بر اســاس این طرح، نیاز ســنجی ، 
مطالعات و تخصیص اعتبارات ملی انجام شــده 
اســت و با اســتفاده از اعتبارات مصوب کمیته 
برنامه ریزی شهرســتان ها و آورده قرارگاه امام 
حســن مجتبی )ع( به میزان ۳۰ درصد، عملیات 
اجرایی این طرح ها به همت بســیج ســازندگی 

استان و گروه های جهادی اجرا خواهد شد.
سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کردســتان با بیان اینکه این طرح  سبب کاهش 
ســیلاب و تقویــت آبخوان های زیــر زمینی و 
بهبود آبدهی قنوات به طور کمی می شــود، بیان 
کرد: مســئله آب و توجه به منابــع آبی از عمده 
چالش های استان به شمار می رود به گونه ای که 
در بسیاری از مناطق آن با مشکل عدم مدیریت 

منابع آبی مواجه هستیم .
محمدی اضافه کرد: یکی از راهکارهای پیشینیان 
برای مقابله با مشکل کم آبی و مهار سیل و حفظ 
منابع آبی ســطحی و زیر زمینی احیای قنوات و 

اجرای طرح های آبخیز داری است.
وی یادآور شد: عملیات اجرایی این طرح به چند 
روش بند خاکی، خشــکه چینــی، گابیون بندی 
)ســنگ و توری(، ســنگ و ســیمان به منظور 
حفاظت از خاک، کنترل ســیلاب، آبخوان داری، 
پخش ســیلاب و حوضچه  های تغذیه مصنوعی 
انجام می شود که پیامد آن کاهش قدرت تخریب 
سیل، ذخیره ســازی آب و تغذیه سفره های زیر 

زمینی در مناطق هدف خواهد شد.
سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کردســتان اظهار کــرد: در اجــرای این طرح از 
ظرفیت های تخصصی سازمان جهاد کشاورزی، 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیز داری، شــرکت ها 
و مهندسین و مجریان بومی و گروه های جهادی 

تخصصی استفاده می شود.

عدم استاندارد 90درصد 
ماشین آلات دام و طیور

نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان ماشــین آلات 
دام و طیور با الزام ثبت این محصولات در سامانه 
۱۲۴ گفت: برخی قیمت ها مربوط به ســال های 
قبــل بوده و همین نرخ هــا مبنای قیمت گذاری 

ماشین آلات فعلی هستند.
به گزارش خبرنگار مهر، نشســت خبری انجمن 
تولیدکنندگان ماشــین آلات صنعت دام و طیور 
برگزار شد. اســکندر اســکندری، رئیس هیأت 
مدیره انجمن تولیدکنندگان ماشین آلات صنعت 
دام و طیور با گلایه از بخشنامه های خلق الساعه 
گفت: یکــی از معضلات صنــف تولیدکنندگان 
تجهیزات سخت افزاری تغییر یک شبه قوانین و 
بخشنامه ها است. این چالش سبب شده تا بخشی 
از محصولات اجــازه ترخیص از گمرکات را پیدا 
نکند و تأخیر در ترخیص ممکن اســت بخشی از 

کالاها را فاسد یا متروکه کند.
وی افــزود: حل ایــن معضل بخــش زیادی از 

مشکلات تولید را حل و فصل می کند.
در ادامــه نشســت امین تقی ونــد، نایب رئیس 
انجمن تولیدکنندگان ماشــین آلات صنعت دام 
و طیــور به ســخن پرداخت و گفت: هر ســال 
وزارت جهاد کشاورزی بودجه ای را برای نوسازی 
مکانیزاســیون دامداری ها تخصیص می دهد. در 
معاونت مکانیزاسیون این بودجه بین بخش های 
مختلف زراعــت، باغات، شــیلات، دام و طیور 

تقسیم بندی می شود.
وی ادامه داد: پس از تقسیم بودجه، افراد متقاضی 
مراحــل گوناگون را طی می کنند که یکی از آنها 
ثبت محصــول )چه تولیــد داخل باشــد و چه 

وارداتی( در سامانه ۱۲۴ است.
نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان ماشــین آلات 
صنعــت دام و طیور با گلایه از مشــکلات نرم 
افزاری در این بخش، عنوان کرد: زیرســاخت ها 
دارای مشکلاتی اســت که زمان را از متقاضیان 
می گیــرد بدون اینکه کاری از پیش ببرند. از این 
رو بخش زیادی از تسهیلات تخصیص داده شده 
جذب نمی شود و تولیدکنندگان نمی توانند از این 

فرصت در فعالیت تولیدی خود بهره مند شوند.
وی اظهــار کــرد: برخــی قیمت هــا مربوط به 
ســال های قبل بوده و همیــن نرخ ها هم مبنای 
قیمت گذاری ماشــین آلات تولیــدی و وارداتی 
فعلــی قرار می گیرند. به عنوان مثال در حالی که 
نرخ فعلی فیدر میکسر )دستگاهی که خوراک را با 
هدف تغذیه بهتر دام با یکدیگر مخلوط می کند( 
حدود ۳ میلیارد تومان اســت امــا قیمت آن در 
ســامانه ۱۲۴ مربوط به گذشته بوده و حدود یک 

میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان است.
وی گفت: هنگامی کــه تولیدکننده یا واردکننده 
قرار اســت از تســهیلات تخصیص داده شــده 
اســتفاده کند باید محصول خود را در این سامانه 
ثبت کند و مبنای قیمت گذاری قیمت های سال 

گذشته است.

طبق گــزارش جدید مرکز آمــار، طی 1٢ ماه 
اخیــر، بیشــترین افزایــش قیمــت مربوط به 
گوشت قرمز بوده است. در مقابل اما اکثر اقلام 
خوراکی اساسی نسبت به شهریور سال گذشته 
ثبات قیمت داشــتند. دولت برای مقابله با روند 
افزایشی قیمت گوشــت قرمز، اقدام به واردات 
گســترده گوشــت گرم کرد و انتظــار می رود 
قیمت آن در ماه های آتی با عرضه گســترده تر 

گوشت های گرم وارداتی، کاهش یابد.
به گزارش ایرنا، مرکز آمار امروز گزارش متوسط 
قیمــت کالاهای خوراکی منتخــب در مناطق 
شهری کشور در شهریور 14٠٢ را منتشر کرد. 
طبق این گــزارش از مجمــوع ۵٣ قلم کالای 
خوراکی منتخب در مناطق شــهری، قیمت ٣٢ 
قلم از کالاها تورم سالانه کمتر از تورم نقطه ای 
مناطق شــهری )٣٩.۶ درصد( داشــته اند؛ در 
مقابل، قیمت ٢1 قلم کالا، بیش از تورم سالانه 

مناطق شهری افزایش یافته است.
گزارش مرکز آمار نشان می دهد در شهریور ماه 
امســال، قارچ بیشترین افزایش قیمت را تجربه 
کرده اســت. با این حال در میان اقلام خوراکی 
اساســی، بیشــترین افزایش قیمت مربوط به 
تخم مرغ با 1٠ درصد، گوشــت گاو یا گوساله 
با ۷.۷ درصد و گوشــت گوســفند با ۵ درصد 

بوده اســت. در مقابل اما بیشترین افت قیمت 
کالاهای اساســی را گوشــت مرغ با ۵.٨ درصد 
کاهش در شــهریور ماه به خود اختصاص داد. 
پــس از آن، برنج ایرانی درجــه یک با کاهش 
٢.٨ درصدی قیمت در شــهریور ماه، بیشترین 
افت قیمت را در میان اقلام خوراکی اساسی به 
خود اختصاص داد.بررســی شاخص تورم نقطه 

به نقطه کالاهای خوراکی نشــان می دهد طی 
1٢ ماه اخیر، بیشترین افزایش قیمت مربوط به 
گوشت قرمز بوده است. در مقابل اما اکثر اقلام 
خوراکی اساسی نسبت به شهریور سال گذشته 
ثبات قیمت داشــتند که از جمله آنها می توان 
به روغن جامد و مایــع، برنج ایرانی درجه یک 
و ماکارونــی اشــاره کرد. برخی دیگــر از اقلام 

خوراکی هم هرچند دچار افزایش قیمت شدند؛ 
اما رشد قیمت آنها کمتر از تورم میانگین بوده 
که از این جمله می توان به انواع حبوبات و انواع 

لبنیات اشاره کرد.
نکته جالــب در گزارش مرکز آمار، ثبات قیمت 
کالاهای اساســی مشــمول حــذف ارز 4٢٠٠ 
تومانی در یک ســال منتهی به پایان شــهریور 
امسال است. به بیان دیگر، پس از اصلاح قیمت 
این اقلام در پی حذف رانت ارزی 4٢٠٠ تومانی، 
قیمت این کالاها به ثبات رسید تا جایی که طی 
یک سال منتهی به پایان شهریور 14٠٢ قیمت 
برخی از ایــن اقلام از جمله انواع روغن، اندکی 

کاهش یافته است.
رشد قیمت گوشت قرمز در ماه های اخیر، یکی 
از دغدغه های مردم و البته مسئولین دولت بوده 
است. بر همین اساس دولت برای مقابله با روند 
افزایشی قیمت گوشــت قرمز، اقدام به واردات 

گسترده گوشت قرمز از مقاصد مختلف کرد.
طی هفته های اخیر، گوشــت های وارداتی وارد 
فروشــگاه های بزرگ مراکز شهرها شده و روند 
عرضه آن رو به رشــد اســت. بر همین اساس 
انتظار می رود قیمت گوشــت قرمز در ماه های 
آتی بــا عرضه گســترده تر گوشــت های گرم 

وارداتی، کاهش یابد.

کاهش قیمت برنج، مرغ و روغن و رشد قیمت گوشت قرمز

برداشت»به« از باغ های استان اردبیل آغاز شد

برچیدن مزارع آلوده به فاضلاب در فارس

 سرپرست ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
اردبیل از آغاز برداشــت میــوه »به« در باغات 
این استان خبر داد و گفت: پیش بینی می شود 
امســال در مجموع پنج هــزار و ۵٠٠ تن به از 

باغ های استان اردبیل برداشت شود.
نوبخــت اژدری روز یکشــنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار کرد: سطح باغات محصول 
به استان، ۵۵٠ هکتار بارور و حدود ٢۷٠ هکتار 
نهال غیر بارور است و از هر هکتار باغات استان 

1٢ تن محصول برداشت می شود.
وی با بیان اینکه برداشــت محصــول »به« از 
اوایل مهر آغاز شــده و تــا پایان آبان ماه ادامه 
خواهد داشت، گفت: به طور عمده ارقام حاجی 
آقا کیشــی، اصفهانی و بومی در باغات استان 
کشت شده است اما طی سال های اخیر با ورود 

رقم جدید به، که متحمل به آتشک است شاهد 
افزایش روزافزون کمیت و کیفیت این محصول 

هستیم.
سرپرســت ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
اردبیل خاطرنشــان کرد: عمده محصول »به« 

در شــهرهای گرمی، کوثر، خلخال مشــگین 
شــهر تولید و برداشت می شود که در این بین 
شهرســتان کوثر در جنوب اســتان اردبیل به 
دلیل شــرایط جوی و اقلیمی، تغذیه مناسب و 
عملیــات به باغی و مدیریــت اصولی باغات به 

قطــب تولید محصول میوه »به« تبدیل شــده 
اســت به طوری که تولیدات این شهرســتان 
بــا کیفیت تریــن و مرغوب ترین بــه تولیدی 
در اســتان بوده کــه علاوه بر مصــرف اهالی 
به شــهرهای همجوار و مرکز اســتان و دیگر 

استان ها هم ارسال می شود.
اژدری گفــت: درخت »به« محصولی نســبتاً 
مقاوم در برابر آفات و کم آب بر اســت و میوه 
آن علاوه بر خوش طعمی سوددهی مناسبی نیز 

برای کشاورزان دارد.
به گفته سرپرســت ســازمان جهاد کشاورزی 
اردبیل، میوه به، میــوه ای خوش طعم و معطر 
اســت و اگر چه به صورت خام خوردنی است، 
ولــی اغلب پختــه آن را به صــورت مربا یا در 

غذاهای مختلف مصرف می کنند.

جلوگیری از آبیاری اراضی کشــاورزی فارس با 
آب فاضلاب در ماه های اخیر شتاب گرفته است 
به گونه ای که در ششــمین مرحله از امحا مزارع 
آلوده به فاضلاب خام و پســاب های شــهری در 
شهرستان شیراز، قلع و قمع نزدیک به 4۵هکتار 
از مزارع برنج و ذرت در حومه کلان شهر شیراز 
با دســتور مراجع قضایی و با حضــور نیروهای 
انتظامی و نمایندگان دســتگاه های مرتبط آغاز 

شده است.
به گــزارش خبرنــگار ایرنــا، آبیاری مــزارع و 
زمین های کشاورزی با فاضلاب شهری و تصفیه 
نشــده یکی از چالش هایی است که سال هاست 

مورد توجه مردم و مسئولان قرار گرفته است.
در باور بســیاری از افراد ریشــه گیــاه قابلیت 
جداســازی مواد غیرضروری و ناسالم را از خاک 

دارد و می توان آن را با هر آبی آبیاری کرد.
این باور اشتباه که ناشی از عدم آگاهی کشاورزان 
است به همراه بحران آبی گسترده ای که سراسر 
کشــور را فراگرفته، موجب شــده که بخشی از 
مزارع استان فارس نیر با آب های فاضلاب شهری 

و روستایی آبیاری شوند.
در حقیقت اســتان فارس نیــز نزدیک به ٢دهه 

است که با این مشکل روبه روست.
برخــی کشــاورزان معتقدند عــدم حمایت از 
معیشت آنها و نبود برنامه ریزی درست برای اجرا 
و پیاده سازی سیســتم های نوین آبیاری موجب 
شــده تا آنها برای ادامه فعالیــت خود و آبیاری 
مزارع از آب های فاضلاب بهره مند شــوند اما به 
طور کلی آبیاری مزارع با آب فاضلاب غیرقانونی 

است.
براســاس مــاده ۶٨٨ قانون مجازات اســلامی 
هرکســی که ســلامت مردم را تهدید کند برای 

آن در قانون جرم انگاری شــده و با فرد خاطی 
برخورد می شــود و حتی در صورت لزوم، مزرعه 

معدوم خواهد شد.
مدیر جهاد کشاورزی شــیراز در اردیبهشت ماه 
ســال جاری اعلام کرد که حــدود ۵٠ هکتار از 
مزارع منطقه شــرق شــهر صدرا مشهور به قره 
پیری که با فاضلاب آبیاری شــده بود با دستور 
قضایــی قلع و قمع و کانال هــای آبیاری به طور 

کامل تخریب شد
برچیدن مزارع آلوده به فاضلاب در فارس/ نابودی 

4۵هکتار از زمین های کشاورزی گردخون
همچنین برابر گزارش های متعدد دریافتی مبنی 
بر آبیاری محصولات کشاورزی در ٢منطقه غرب 
و جنوب شیراز با فاضلاب نیز دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز استان فارس خردادماه سال 14٠٢ 
در اقدامی قاطع دســتور بررسی موضوع و انجام 
تکالیف قانونی از ســوی دســتگاه ها و نهادهای 
متولی صیانت از ســلامت و بهداشت عمومی به 

منظور پیشــگیری از ورود محصولات کشاورزی 
غیربهداشتی به چرخه غذایی شهروندان را صادر 

کرد.
این اقدام در نهایت موجبات تخریب ٢٣٠ هکتار 
از کشــتزارهای آبیاری شــده را فراهم کرد و با 
این کار ٢کانون اصلی این اقدام غیر بهداشــتی 
با نظارت مســتقیم دادســتانی شــیراز امحاء و 

پاکسازی شد.
گرچــه در هفته هــای اخیر خبرهایــی مبنی بر 
نابــودی زمین های کشــاورزی آبیاری شــده با 
فاضلاب در حاشیه شهر شیراز خبر خوشایندی 
بود اما ماجــرای آبیاری زمین های کشــاورزی 
شهرســتان کازرون بــا فاضلاب خــام به عنوان 
دغدغه مردم و رســانه ها همچنان مطرح بود که 
انجام اقدامــات در این زمینه در نهایت منجر به 
امحاء حدود 4۵هکتار مزارع شامل کشت گوجه 
فرنگــی ذرت و کدو تحت شــرب بــا آب های 

نامتعارف شد.

بدیــن ترتیــب مبارزه بــا این نوع کشــاورزی 
غیرمجاز و مضر که از شــهر شــیراز آغاز شد،به 
ششــمین مرحله در ســال 14٠٢ رسید که در 
نهایت منجر به امحــای مزارع آلوده به فاضلاب 

خام در شیراز شد.
در این مرحله مــزارع آلوده منطقه گردخون در 
فاصله حدود یک و نیم کیلومتری شیراز در حال 
امحاســت که این اقدامات پیشگیرانه در جهت 
تضمین سلامتی عموم مردم جامعه تا ریشه کنی 
کامل کشت با آب های نا متعارف ادامه می یابد.

طبــق اعــلام روابط عمومــی ســازمان جهاد 
کشــاورزی فارس؛ افزون بر امحاء ســطوح زیر 
کشت مزارع، ادوات آبیاری از جمله دستگاه های 
پمپاژ آب و لوله های آبرســانی نیز قلع و قمع و 

جمع آوری شده است.
بر اســاس این گزارش، تا پیش از این در ســال 
جاری بالغ بر ٣۵٠ هکتار از مزارع آبیاری شــده 
با آب های نا گمتعارف در شهرســتان شیراز که 
عمدتا مزارع گندم بوده است با شکایت دستگاه 
های متولی مانند شــبکه بهداشــت و درمان و 
محیط زیســت و دستور مقام قضایی امحاء شده 

است.
روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی استان 
فارس به کشــاورزان توصیه کرد که به شدت از 
آبیاری مزارع توسط فاضلاب و آب های نامتعارف 

خودداری کنند.
جلوگیــری از آبیاری مزارع در مســیر فاضلاب، 
امری مهم اســت که در نتیجــه بی توجهی می 
تواند سلامت مردم را به خطر بیندازد لذا تخریب 
و مســدود کردن کانال هایی که کشــاورزان به 
صورت غیرقانونی حفر کردند باید در دستورکار 

قرار بگیرد.
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اپل اعلام کرد کــه ادعاهای اخیر درباره داغی 
بیش از حد گوشــی های جدید آیفون، به دلیل 
باگ هــای موجود در نرم افزار iOS 1۷ و چند 

اپلیکیشن است و به زودی رفع خواهد شد.
به گزارش ایسنا، این شرکت فناوری آمریکایی 
اعلام کرد که به دلیل وجود باگ در سیســتم 
عامل iOS 1۷ و بــه دلیل این که تعدادی از 
اپلیکیشن های شــخص ثالث، سیستم را دچار 
اورلود می کنند، گوشــی ممکن است در چند 
روز اول داغ شــود زیرا دستگاه برای راه اندازی 
و بازیابــی اطلاعــات کاربــر، کار اضافی انجام 

می دهد.
اپل در بیانیه ای اعلام کرد: ممکن است گوشی 
در چنــد روز اول پس از راه انــدازی یا بازیابی 
دســتگاه به دلیل افزایــش فعالیت پس زمینه، 
 1۷ iOS گرم تر شود. ما همچنین یک باگ در
یافتیم که روی برخی از کاربران تاثیر می گذارد 
و از طریق یک به روزرسانی نرم افزاری، برطرف 

خواهد شد.
ســازنده آیفون به بلومبرگ گفت: سرگرم کار 
با طراحان اپلیکیشــن هایی است که باعث گرم 
شــدن بیش از حد آیفون شده اند و وصله های 
مربوطه، بزودی منتشــر می شــوند. سخنگوی 
اپل گفت: اپلیکیشن اینســتاگرام شرکت متا، 

اپلیکیشــن اوبر تکنولوژی و بازی آســفالت ٩ 
باعث شده اند گوشی گرم تر از حد معمول شود. 
اینستاگرام مشکل مربوط به اپلیکیشن خود را 

در ٢۷ سپتامبر حل کرد.
جدیدترین مدل رده بــالای آیفون، یک فریم 
تیتانیومی دارد که برای نخستین بار در آیفون 
به کار رفته اســت و همچنین در ساخت آن از 
تراشه »ای 1۷ پرو« استفاده شده که گرافیک 
گوشــی را برای انجام بازی، بهبــود می دهد. 

برخی از محققان اظهار کردند که این تغییرات 
سخت افزاری ممکن است عامل داغی بیش از 

حد بوده باشند.
اما اپل ارتباط این مشــکل با سخت افزار سری 
آیفون 1۵ پرو را رد و اعلام کرد طراحی جدید 
منجر به بهبــود اتلاف حرارت در مقایســه با 
گوشی های فولادی ضد زنگ قبلی شده است. 
همچنیــن اعلام کــرد که ترمیم نــرم افزاری 
آتی باعث کاهش ســرعت پردازش جدیدترین 

مدل های آیفون نخواهد شد.
اپل همچنین گفت که این مسئله، یک مشکل 
ایمنی نیست و بر عملکرد طولانی مدت آیفون، 
تاثیر نخواهد گذاشت و شــارژ یو بی اس سی 
که اســتاندارد جدید ارائه شده در جدیدترین 
مدل های آیفون است، عامل این مشکل نیست. 
با این حال، این شرکت خاطرنشان کرد استفاده 
از یــک آداپتور شــارژ بزرگ که ســرعت های 
بالاتر از ٢٠ وات دارد، می تواند باعث شــود که 

آیفون ها موقتا داغ تر از حد معمول شوند.
صدها کاربر در شبکه های اجتماعی و پشتیبانی 
اپل شکایت کرده اند که آیفون 1۵ پرو و آیفون 
1۵ پرو مکــس جدید، در هنگام لمس آنها، به 
شــکل غیرعادی داغ هستند. برخی از کاربران 
حتی تصاویری از دماسنج در کنار آیفون خود 
ارســال کرده اند که دمای بیش از ٣٨ درجه را 

نشان می دهد.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، اپــل اعلام کرد 
به روزرســانی نرم افــزار iOS 1۷ چــه زمانی 
در دســترس خواهد بود یا در کدام نســخه ای 
عرضه خواهد شــد. این شــرکت هفته گذشته 
اولین نسخه بتای iOS 1۷.1 را برای طراحان 
اپلیکیشن منتشر کرد و انتشار این به روزرسانی 

برای اواخر ماه اکتبر برنامه ریزی شده است.

عامل داغی بیش از حد آیفون 1۵ شناسایی شد
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اخبارگوناگون

شکست آیفون اپل از گوگل 
پیکسل در بازار بزرگ آسیایی

گوگل پیکسل شرکت آلفابت، پس از سال ها موفق 
شد برتری آیفون در ژاپن را تضعیف کند.

به گزارش ایسنا، آمار شرکت تحقیقاتی کانترپوینت 
نشان می دهد گوشی های گوگل در سه ماهه ژوئن، 
سهم ۱۲ درصدی در ژاپن داشتند که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، شش برابر شده است. در همین 
مدت، ســهم آیفون اپل از ۵۸ درصد، به ۴۶ درصد 

کاهش یافت.
ژاپن بازار مهمی برای این دو شــرکت اســت زیرا 
ســومین اقتصاد بزرگ جهان و بــازار بزرگی برای 
بازی ها و نرم افزار موبایل اســت. آیفون، بازار ژاپن 
را مانند آمریکا در سیطره داشت و با کاهش نفوذش 
در تابســتان امسال، برای نخســتین بار در دو سال 
گذشــته اســت که کمتر از نیمی از بازار ژاپن را در 

اختیار دارد.
کاهش ارزش ین، باعث شده است اپل قیمت آیفون 
در ژاپــن را زودتر از قیمت های جهانی افزایش دهد 
و قیمت این گوشــی در شــرایطی که جدیدترین 
پرتقاضایی عرضه  گوشــی ها، ویژگی های جدیــد 

نکرده اند، عامل بازدارنده قابل توجهی بوده است.
تام کانــگ، تحلیلگــر کانترپوینت در ســئول، در 
مصاحبه ای گفت: کاربران ژاپنی حساس تر شده اند. 
اکنون فرصت بیشتری برای گزینه های دیگر وجود 
دارد. ما شــاهد اندکی رشد در سونی و اندکی رشد 
در برندهای دیگر بوده ایم اما رشــد گوگل، بیش از 

همه تعجب آور بود.
افت ارزش ین هم به تقویت فروش پیکسل کمک 
کرده و این گوشی را برای مصرف کنندگان خارج از 
ژاپن که مایل به خریداری آن هســتند، ارزان کرده 
است. پیکسل در شمار محدودی از کشورها عرضه 
شده و افت ارزش ین به پایین ترین رکورد سه دهه 
اخیر، ژاپن را به ارزان ترین محل برای خرید گوگل 

پیکسل تبدیل کرده است.
در حالــی که ین، نقــش مهمی در ســهم بزرگتر 
گوگل پیکســل در یکی از بزرگترین بازارهای تلفن 
هوشــمند ایفا کرده است اما سوال اینجاست که آیا 
ایــن روند ادامه پیدا خواهد کرد. در هر حال، به نظر 
می رسد حساســیت به قیمت روی فروش آیفون در 
ژاپن برای مدتی تاثیر خواهد گذاشــت. اپراتورهای 
بزرگ هم یارانه ها برای ترغیب کاربران برای خرید 
اشــتراک های طولانی مدت را کاهــش داده اند و 
بسیاری از کاربران، گوشی ها را از طریق کانال های 

مستقل خریداری می کنند.
کاهش فروش در ژاپن، منعکس کننده چالش های 
پیش روی اپل است. این شرکت سه فصل متوالی، 
کاهش فروش داشته و به دلیل رکود بازار، عملکرد 
مشابهی را برای دوره جاری پیش بینی کرده است.

بر اســاس گزارش بلومبرگ، عرضه ســری آیفون 
۱۵، ممکن است ســهم بازار اپل را تقویت کند اما 
قیمــت آغازین آیفون ۱۵ پرو مکس، امســال ۱۰۰ 
دلار افزایش پیدا کرده است. گوگل قرار است نسل 
جدید گوشی پیسکل را در مراسمی در چهارم اکتبر، 

معرفی کند.

کمک هوش مصنوعی به کاربران 
ایرانی برای دسترسی بهتر به 

سایت های تحریمی
یکی از مسئولان وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به تازگی از پیاده سازی ساز و کاری مبتنی بر هوش 
مصنوعی جهت اضافه کردن خــودکار و لحظه ای 
سایت های تحریم شــده خبر داده است.به گزارش 
ایســنا، خدمات اینترنتی و وب سایت هایی که ایران 
را تحریم کردند یکی از مشکلاتی است که کاربران 
ایرانی، شرکت ها و مجموعه های علمی و تحقیقاتی 
هر روز از آن آسیب می بینند. برخی سایت های مفید 
به دلایلی دسترسی کاربران ایرانی را محدود، یا به 
اصطلاح خود، ما را تحریم می کنند که این سایت ها 
و خدمــات در زمینه های گوناگون از علم و فناوری، 
تجارت، فناوری اطلاعات و نمونه هایی از این دست 
هســتند که کاربران ایرانی برای فعالیت یا کار خود 
به آن نیــاز دارند.بنابر اعلام، امکان دسترســی به 
ســایت های تحریمــی با حداکثر ســرعت، ســال 
گذشته برای کاربران فراهم شد. در این رابطه وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با اعلام این خبر گفته 
بود پیش از این وعده داده بودیم تا مشــکل برنامه 
نویسان و افرادی که دسترسی به سایت های تحریم 
شده را ندارند و این سایت ها توسط غرب فیلتر شده، 
رفع شــود که این وعده محقق شده است.به گفته 
وی بســیاری از این ابزارها و سرویس ها مورد نیاز 
برنامه نویســان، محققان و دانش پژوهان است و در 
شرایط فعلی، دسترسی با ابزارهای فیلتر شکن انجام 
می شــود که هم امنیت آنها را به خطــر انداخته و 
هم سرعت استفاده را کند می کند؛ با کمک بخش 
خصوصی و نخبگان، سرویسی راه اندازی شده است 
که امکان دسترســی به تمام سایت های تحریمی را 
با حداکثر ســرعت فراهم خواهــد کرد.بنابراین این 
امکانات در ســایتی بــه آدرس online.۴۰۳ در 
دســترس قرار گرفته اســت و برای  ۲۰۰ سرویس 
پرکاربرد امکان دسترســی فراهم شده است. بر این 
اســاس دیگر نیازی به فیلترشکن وجود دارد و قرار 
است روز به روز به کیفیت این سرویس افزوده شود.

حال با گذشــت چندین ماه و استفاده از این سایت، 
برخی کاربران درخواست هایی جهت بهبود عملکرد 
آن دارنــد. به طور مثال به تازگی یک کاربر در یک 
شــبکه اجتماعی داخلی از مسئولان حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات درخواست کرده است تا تغییری 
در سیاســت افزودن به ســایت های پشتیبانی شده 
در Online .۴۰۳ ایجاد شــود چراکه سایت های 
بســیاری پشتیبانی نمی شوند و زمانی که درخواست 
پشتیبانی می دهند، باید مدت زیادی برای پشتیبانی 

انتظار بکشند.

کشورهای پیشرو در خودروهای 
برقی کدامند؟

خودروهای برقی کم کم راه خود را به جریان اصلی 
باز می کنند. به ویژه، برخی کشــورها در پذیرش 
خودروهای الکتریکی پیشرو هستند و این به دلیل 
ترکیبــی از عوامل از جمله ابتکارات دولتی، رقابت 

سالم و بهبود فناوری است.
به گزارش ایســنا، نروژ از نظر پذیرش خودروهای 
الکتریکی پیشتاز جهان است. در سال ۲۰۱۹، سهم 
چشــمگیر ۴۶.۱ درصدی از فــروش خودروهای 
جدید را داشــت که آن را به یک شــاهکار تبدیل 
کرد. دولت نروژ سیاســت هایی مانند معافیت های 
مالیاتی و کمک  برای تشــویق خریداران به سوی 

خودروهای برقی را اجرا کرده است. 
چین یکی از کشورهای برتر از نظر تولید و فروش 
خودروهای برقی اســت که ۳.۸ میلیون خودروی 
الکتریکی در ســال ۲۰۱۹ تولیــد کردند که ۵۸.۵ 
درصــد از کل تولید جهانــی را به خود اختصاص 
داد. این کشور مشــوق های مختلفی از یارانه های 
مالی تا اعتبارات مالیاتی را برای حمایت از پذیرش 
خودروهــای الکتریکی ارائه می دهد و بیش از ۲.۲ 
میلیون خــودروی الکتریکی در جاده ها تا ســال 

۲۰۱۹ در چین وجود داشت.
یکی دیگر از عوامل کلیدی که در ظهور وســایل 
نقلیــه الکتریکی در نروژ نقش داشــته، جغرافیای 
آنهاســت. این کشور نیروی برق آبی فراوانی دارد 
که یک منبع انرژی پاک و تجدیدپذیر است. نروژ 
همچنین با بیش از ۱۱ هزار ایستگاه شارژ عمومی 
در سراسر کشور، سرمایه گذاری زیادی در ساخت 

زیرساخت های شارژ انجام داده است.
تسلط نروژ در وســایل نقلیه الکتریکی را می توان 
به پذیرش اولیه خودروهای الکتریکی نیز نســبت 
داد. علاقه این کشور به وســایل نقلیه الکتریکی 
در اوایل دهه ۱۹۹۰ شــروع شد، زمانی که اولین 
خودروهای الکتریکی وارد نروژ شــدند. بر اساس 
آمارهای اخیر، در حــال حاضر بیش از ۴۰۰ هزار 
خودروی برقی در نروژ ثبت شده است. قابل توجه 
است که پذیرش خودروهای الکتریکی در نروژ از 
خودروهای بنزینی و دیزلی در ســال ۲۰۲۰ پیشی 

گرفت.
اما مزایای داشــتن خــودروی الکتریکی در نروژ 
چیســت؟ رانندگان وسایل نقلیه الکتریکی از شارژ 
رایگان در ایســتگاه های شــارژ عمومی استفاده 
می کننــد. خودروهــای معمولی بــا مالیات های 
ســنگین و عوارض بالاتر مواجه هستند. رانندگان 
وسایل نقلیه الکتریکی می توانند از خطوط اتوبوس 
استفاده کنند و در برخی مناطق به صورت رایگان 
پــارک کنند. خودروهای برقــی از مالیات خرید و 

مالکیت سالانه معاف هستند.
البته این کشــور چالش هایی را نیز دارد؛ بزرگترین 
چالشی که دارندگان خودروهای الکتریکی در نروژ 
با آن روبرو هستند، نبود زیرساخت شارژ در برخی 
مناطق دورافتاده این کشور است. رانندگان وسایل 
نقلیــه الکتریکی باید برای ســفرهای خود از قبل 
برنامه ریزی کنند تا مطمئن شــوند که شارژ کافی 
دارند. خودروهای برقی معمولًا گرانتر از همتایان 
بنزینی و دیزلی خود هستند. برنامه های نروژ برای 
آینده وســایل نقلیه الکتریکی این است که قصد 
دارد تا سال ۲۰۲۵ تمام فروش را خودروهای برقی 

جدید شامل شود.
البته هلند برقی ترین کشــور اروپا برای خودروها 
است زیرا ســرمایه گذاری در زیرساخت ها یکی از 
عوامل کلیدی اســت که به موفقیت هلند کمک 
کرده اســت که شــامل اجرای نقاط شارژ بیشتر 
در سراسر کشــور و همچنین مشوق های مالیاتی 
و یارانه هایی اســت که داشــتن یــک خودروی 
الکتریکی را مقرون بــه صرفه تر می کند. در حال 
حاضر بیش از ۵۰ هزار نقطه شارژ عمومی در هلند 
وجود دارد. دولت همچنین مشــوق های مالیاتی و 
یارانه هایی را برای دارندگان خودروهای برقی ارائه 
می کند که می تواند هزاران یورو برای آنها در عمر 

خودرو ذخیره کند.
هلند همچنین با تولیدکنندگان خودرو و شرکت های 
انرژی بــرای ایجــاد زیرســاخت های خودروهای 
برقی خود مشــارکت های قوی ایجاد کرده اســت. 
این همکاری امکان نصب نقاط شــارژ بیشتری را 
فراهــم و به ایجاد تجربه یکپارچه تر برای دارندگان 
خودروهای برقی کمک کرده اســت. خودروسازان 
مانند تســلا، بی ام و و نیســان ایســتگاه های شارژ 
ســریع را در سراسر این کشــور نصب کرده اند که 
شارژ یک خودروی الکتریکی را تنها در چند ساعت 
ممکن می سازد.دولت هلند حامی جدی خودروهای 
الکتریکــی بوده و سیاســت ها و ابتکاراتی را ایجاد 
کرده اســت که مالکیت و اســتفاده از وسایل نقلیه 
الکتریکی را برای شــهروندان آسان تر می کند. این 
امــر به ایجاد فرهنگ حمل ونقل پایدار در کشــور 
کمک کرده اســت. دولت هدف گذاری کرده است 
کــه ۹ میلیون خــودروی برقی تا ســال ۲۰۳۰ در 
جاده ها عرضه شود. هلند یک منطقه کم آلایندگی 
را در آمســتردام اجرا کرده اســت که  وسایل نقلیه 
آلاینــده از جمله خودروهای دیزلــی با بیش از ۱۵ 
ســال عمر را ممنوع می کند.مزایــای خودروهای 
الکتریکی در هلند این اســت کــه  کاهش آلودگی 
هوا در شــهرهای بزرگ مانند آمستردام و روتردام 
را به دنبال داشته اســت. همچنین انتشار گازهای 
گلخانه ای  بخش حمل ونقل را کاهش داده است و 
در تقویت اقتصاد هلند موثر بوده است زیرا پذیرش 
خودروهای الکتریکی مشاغل جدیدی در بخش های 
تولیــد و انرژی ایجاد می کند.برخی عوامل منجر به 
افزایش خودروهای الکتریکی در استرالیا شده است 
که شامل مشوق های دولتی برای خرید خودروهای 
برقی بوده است. اغلب استرالیایی ها نسبت به محیط 
زیســت آگاه هستند و به دنبال راهکار برای کاهش 
ردپای کربن هســتند و وســایل نقلیــه الکتریکی 
جایگزین مناسب برای افرادی است که می خواهند 

برای محیط زیست گام بردارند. 

اخبار

 Cisco شناسه  با  امنیتی  آسیب پذیری  یک 
از  که  است  شده  شناسایی   DNA Center
راه دور امکان دسترسی غیرمجاز را برای مهاجم 
فراهم می کند و می تواند به مهاجم اجازه دهد 
کرده  مشاهده  قربانی  دستگاه  در  را  داده ها 
بارها  ایسنا،  گزارش  دهد.به  تغییر  را  آن ها  و 
اثر  بر  وب سایت ها  از  برخی  که  افتاده  اتفاق 
 )DDOS( توزیع شده  سرویس  منع  حملات 
به  دیداس  حملات  شوند.  خارج  دسترس  از 
قصد  که  مهاجم  فرد  که  می دهد  رخ  نحوی 
بسیاری  ترافیک  دارد،  را  سرویسی  به  حمله 
روی  است،  کاذب  تقاضای  حاوی  عمدتاً  که  را 

باعث می شود  و  یا سرور می فرستد  یک سایت 
آن سرویس دهنده دیگر نتواند جواب دهد و از 
کار بیفتد و یا از دسترس خارج شود.در حالی 
که حملات دیداس خدمات را برای شرکت های 
می کند،  مختل  یکسان  به طور  افراد  و  بزرگ 
ISP ها در مقابل حملات با چالش های بیشتری 
روبه رو می شوند تا ترافیک های غیر قابل کشف 
محققان  گفته  به  کنند.  مهار  را  غیرطبیعی  و 
حملات دیداس بدون سروصدا کار می کنند.در 
همین رابطه، به تازگی یک آسیب پذیری امنیتی 
با شناسه CVE-٢٠٢٣-٢٠٢٢٣ و شدت ۶.٨ 
Cisco DNA Center شناسایی شده  در 

است که از راه دور امکان دسترسی غیرمجاز را 
این آسیب پذیری  فراهم می کند.  برای مهاجم 
امنیتی می تواند به مهاجم اجازه دهد تا داده ها را 
در دستگاه قربانی مشاهده کرده و آن ها را تغییر 
پلتفرم  یک   Cisco DNA Center دهد. 
سیسکو  شرکت  یافته  توسعه  شبکه  مدیریت 
اتوماسیون  است که جهت مدیریت   )Cisco(
شبکه های سازمانی و ایجاد شبکه های معتمد و 
 Software-Defined امن بر اساس مفهوم
Intent- و    )Networking )SDN
طراحی   )Based Networking )IBN

شده است.

هشدار دسترسی غیرمجاز به داده ها توسط یک آسیب پذیری

مهم ترین پیشران رسیدن به اقتصاد دیجیتال چیست؟

عامل شکسته شدن آتش بس مایکروسافت با گوگل فاش شد

پــروژه ملــی فیبر نوری منازل و کســب و کارهــا که یکی از 
کلان پروژه های دولت ســیزدهم محسوب می شود، طبق گفته 
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران به عنوان مهم ترین پیشران 
رســیدن به اقتصاد دیجیتال در شرایط حاضر به شمار می رود 
و اجرای آن در کشــور سبب ساز رونق شرکت های تکنولوژی و 

اشتغال زایی می شود.
به گزارش ایســنا، رشته های شفاف شیشــه ای و پلاستیکی یا 
فیبرنوری اکنون بخش مهمی از تجهیزات ارتباطی زیرساختی 
در جهان را تشکیل داده است؛ فناوری اصلی که طی سال های 
گذشته در بخش ارتباطات ثابت ایران کمتر به کار گرفته شده 
بــود، اما در دولت ســیزدهم مورد توجه ویــژه دولت و وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات قرار گرفته اســت و با آغاز به کار 
دولت ســیزدهم اقدامات بسیاری برای پیشبرد این پروژه ملی 
انجام شــد و طبق گفته مسئولان قرار است تا پایان سال ٨ تا 

1٠ میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرند.
در همین راســتا آیین عملیات اجرایی نهضت جهادی مخابرات 
ایران، موســوم به »نجما« با هدف توســعه فیبر نوری شرکت 
مخابرات ایران در آذربایجان شــرقی، روز گذشــته در شــهر 
تبریز برگزار شــد. در این مراسم مجید ســلطانی- مدیرعامل 
شرکت مخابرات ایران- با تشریح اهمیت طرح نجما به ویژه در 
استان مهم و زیرســاختی آذربایجان شرقی اظهار کرد: اقتصاد 
دیجیتال در شــرایط فعلی کشــورمان حــدود ۶ درصد از کل 
اقتصاد اســت و در این بخش با اســتفاده از توان  شــهرهایی 
مانند تبریز و کلیت استان می توانیم به عددمتناسب با مناطق 

توسعه یافته برسیم.
سلطانی با اشاره به زحمات جهادی کارکنان و مدیران مخابرات 
آذربایجان شــرقی و تبریز، طرح نجما در این استان را مصداق 
کامل توجه کارشناسان و مدیران به ارتباطات و بخش ستادی 
شرکت دانسته و گفت: با توجه به پیشرفت های مهم طرح نجما 

و توسعه زیرســاختی فیبرنوری طبق طرح های مصوب اکنون 
می توانیم نگاه رو به جلو و آینده پژوهی توســعه فیبر نوری را 

در استان آذربایجان شرقی لحاظ کنیم.
وی بیان کرد با توجه به پیشرفت های مهم طرح نجما و توسعه 
زیرســاختی فیبرنوری طبق طرح هــای مصوب اکنون می توان 
نگاه رو به جلو و آینده پژوهی توســعه فیبرنوری را در اســتان 

آذربایجان شرقی لحاظ کرد.
به گفته مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران مهم ترین پیشــران 
رســیدن به اقتصاد دیجیتال در شــرایط حاضر، توسعه صنعت 
ارتباطی مبتنی بر دسترســی فیبرنوری اســت و اجرای چنین 
طرح عظیمی در کشور  سبب ساز رونق شرکت های تکنولوژی 
و اشــتغال زایی خواهد شد که خود موجب رشد تولید و تحقق 
شعار سال اســت. در این مسیر، شرکت مخابرات ایران با تمام 
توان به ســمت تحــول دیجیتال در حال حرکت اســت و در 
برنامه های نهضت جهادی توسعه فیبرنوری را عملیاتی خواهد 

کرد.
بر این اســاس، نهضت جهادی توســعه فیبرنــوری و ورود به 
اثردهی لازم در گســترش فیبر نوری، نیازمند سرمایه گذاری 
اســت که این سرمایه اکنون با اســتفاده از طرح نجما، فرصت 
اقتصادی برای توســعه مراکزداده، اســتفاده از ظرفیت بالای 
گردشــگری و صنعتی اســتان ها و همچنین کاربردی ســازی 
فیبرنوری را کاملا فراهم کرده و تمام سرمایه گذاران در سطح 
اســتانی و ملی می توانند از ایــن توانمندی ارتباطی در جهت 

رشد اقتصاد دیجیتال، استفاده بهینه به عمل آورند.
از ســوی دیگر اواخر هفته گذشته اعلام شد که مهدی روحانی 
نژاد - معاون راهبردی و توســعه بازار رگولاتوری برای بررسی 
روند اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کســب وکارها به استان 
کرمانشاه ســفر کرده تا ضمن بررسی میدانی موانع کار، سطح 

هماهنگی های میان دستگاهی در این استان ارتقاء پیدا کند.

طبق اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی براساس 
بررسی های انجام شده توســط بخش کنترل پروژه طرح فیبر 
نوری منازل و کسب و کارها، میزان پیشرفت فیزیکی پروژه در 
این استان کمتر از برنامه های ابلاغی برای شش ماهه اول سال 
بود و به همین دلیل معاون راهبردی و توسعه بازار رگولاتوری 
به همراه مدیرعامل اپراتور متعهد در این اســتان حاضر شدند 
تا اقدامات لازم برای تسریع روند اجرایی پروژه را انجام دهند.

روحانی نژاد و هیات همراه در ادامه برنامه کاری خود نشســت 
مشــترکی با شــهردار و مدیران شــهری کرمانشــاه داشتند. 
همچنین در این جلســه طرفین توافق کردند که شــهرداری 
در اســرع وقت مجوزهای لازم جهت اجــرای عملیات حفاری 
و فیبرکشــی را بر اساس نقشه های ارائه شده از سوی شرکت 
مجری صادر و ابلاغ کند. همچنین مدیرعامل شرکت به عنوان 
مجری طرح وعده داد در صورت اجرای مصوبات جلســه، پیاده 
ســازی پروژه فیبر نوری در کرمانشــاه تا پایان سال به پایان 
برسد.معاون راهبردی و توسعه بازار رگولاتوری در حاشیه این 
بازدیــد اعلام کرد که از این پس نظارت های میدانی ســازمان 
تنظیــم مقررات و ارتباطات رادیویی بر روند اجرای پروژه فیبر 
نوری منازل و کســب و کارها افزایــش می یابد تا وعده دولت 
درباره ایجاد ٢٠ میلیون پوشــش فیبر نوری پیش از پایان کار 

دولت سیزدهم محقق شود.
هفته گذشــته عیســی زارع پــور- وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات- هم در دیدار با جمعی از طلاب و فعالان رســانه ای 
فضای مجازی بیان کرد تا زمانی که یک زیرســاخت ارتباطی 
پرسرعت و امن نداشته باشیم، مزیت بخشی برای سرویس های 
داخلی بی معنی است. در این جلسه گفته شد پروژه فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها را تعریف شد تا رضایت کاربران نسبت 
به کیفیت و ســرعت اینترنت افزایش یابد و با کار جهادی که 

انجام شــده این پروژه در بیش از ٣٠ شهر تمام شده است.

رقابت گوگل با مایکروسافت در حوزه جست وجوی آنلاین، باعث 
شد صلح این دو شرکت بزرگ فناوری در هم بشکند.

به گزارش ایسنا، آتش بس پنج ساله میان آلفابت )شرکت مادر 
گوگل( و مایکروسافت، در سال ٢٠٢٠ که این غول های فناوری 
در کسب و کار جست وجوی وب، در نقطه مقابل هم قرار گرفتند، 

پایان یافت.
این دو شرکت پس از یک دهه مبارزه، توافقی در سال ٢٠1۶ 
منعقد کرده و به دنبال شروع تازه ای در روابطشان بودند. اما به 
گفته جوناتان تینتر، نائب رئیس توسعه تجاری مایکروسافت، این 

وضعیت سه سال قبل تغییر کرد.
تینتر که در بهار و تابستان سال ٢٠٢٠ درباره این قرارداد مذاکره 
کرده بود، توضیح داد: آلفابت اصرار داشت که مایکروسافت یک 
هوشمند  تلفن  اصلی  صفحه  در  را  گوگل  جست وجوی  ویجت 
لمسی »سرفیس دوئو« )Surface Duo( قرار داده تا مجوز 
این شرکت  را دریافت کند و درخواست  اندروید  سیستم عامل 
نرم افزاری برای استفاده از موتور جستجوی »بینگ« را رد کرد.

گوگل همچنین ممنوع کرد که مایکروسافت، کاربران را درباره 
»بینگ«،  به  فرض  پیش  جست وجوی  موتور  سوئیچ  نحوه 
راهنمایی کند. در نهایت، برای این که این دستگاه موفق شود، 

»بینگ«  بود  مایل  اما  داشت  نیاز  به مجوز گوگل  مایکروسافت 
آلفابت می خواست  باشد در حالی که  به جست وجو  نقطه ورود 

نقطه ورود به جست وجو، موتور جست وجوی گوگل باشد.
مایکروسافت و گوگل در نهایت در خصوص دوئو به توافق رسیدند 
تا هر دو موتور جست وجو در این دستگاه قرار بگیرد. یک ویجت 
جست وجو، مرورگر کروم و اپلیکیشن گوگل سرچ هم همگی در 

این گوشی بودند و از گوگل استفاده می کردند در حالی که ایج 
مایکروسافت، مرورگر پیش فرض بود.

به گفته تینتر، هر چند به نظر رسید که عرضه دوئو، نشان دهنده 
گرمی روابط میان دو رقیب فناوری است اما پشت صحنه، این 
رابطه چندان دوستانه نبود و در حالی که تینتر، شخصا موافق 
همکاری استراتژیک با گوگل بود و به موفقیت محصولات آفیس 
این بحث وجود  اشاره می کرد،  اندروید  پلتفرم  مایکروسافت در 
داشت که تا چه حد باید با گوگل همکاری کرد و تیم تبلیغات 
»بینگ« بر این عقیده بودند که نباید به این همکاری ادامه داد.

بر اساس گزارش بلومبرگ، این دو شرکت با وجود توافق برای 
حل و فصل مشکلات بین یکدیگر، نتوانستند مشکلات مربوط به 
ابزارهای تبلیغات جست وجو را حل کنند و در نتیجه، از آن زمان 

توافقی حاصل نشد.
میخائیل پراخین، مدیر تبلیغات و خدمات وب مایکروسافت هفته 
گذشته در جلسه محاکمه ضد انحصارطلبی دولت آمریکا علیه 
سود  یا  درآمد  درصد   1٠٠ از  بیش  اپل  به  کرد:  اظهار  گوگل، 
ناخالص پیشنهاد شد تا »بینگ« را به عنوان موتور جست وجوی 
پیش فرض در دستگاه هایش قرار دهد اما این پیشنهاد، به دلیل 

قرارداد این شرکت با گوگل، رد شد.


